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اعلام آمادگی امریکا برای توافق بازگشت به برجام 

2

 اولین روزنامه سهامداری ایران )خبرنگاران و کارکنان(
ویژه نامه معدن و صنایع معدنی کرمان  منتشر شد
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۱۰درصدبهنفعمصرفکننده
 طی چند روز گذش��ته کاهش قیمت محصولات لبنی یکی 
از موضوعات مورد توجه بود. براساس آنچه در رسانه ها منتشر 
شد، با درخواس��ت دولت و موافقت تولیدکنندگان محصولات 
لبن��ی، برخی اقلام پرمصرف در این بخش از ش��نبه، ۱۷ مهر 
بای��د با کاه��ش ۱۰ درصدی قیم��ت به بازار مص��رف عرضه 
می شد. اما این پرسش شاید برای بسیاری از مصرف کنندگان 
ایجاد ش��ده باش��د که با توجه به افزایش هر روزه قیمت ها در 
حوزه های مختلف، چرا باید قیمت این اقلام لبنی کاهش یابد؟ 
ب��ه علاوه چ��را این کاهش قیمت فقط ب��رای برخی اقلام این 
حوزه اجرایی شد؟ همچنین این کاهش قیمت، چه تاثیری بر 

بازار مصرف و بهبود معیشت مردم خواهد داشت؟

گزارش  روز
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از کنترل تورم تا تثبیت نرخ ارز
چالشهایرئیسکلجدیدبانکمرکزیرابررسیکرد تجارت صنعت

14

پایکوبیدرکوچهبورسیها
15

مشوقهاییکهمولدنیستند
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س��خنگوی وزارت ام��ور خارجه امریکا با تکرار ادعاهای بی اس��اس علیه برنامه هس��ته ای کش��ورمان گفت 
واشنگتن برای توافق در زمینه بازگشت متقابل به اجرای کامل برجام آمادگی دارد.

به گزارش ایس��نا، یک س��خنگوی وزارت امور خارجه امریکا در گفت وگو با پایگاه خبری-تحلیلی واشنگتن 
فیری بیکن به تکرار ادعاهای بی اساس و ساختگی غرب و امریکا علیه فعالیت های هسته ای کشورمان پرداخت.
این دیپلمات امریکایی که نامی از او برده نشده، در پاسخ به سوالی درباره موضع دولت جو بایدن در زمینه 
مذاکرات هس��ته ای با ایران مدعی ش��د آنچه امتناع ایران از اجازه دسترس��ی بازرسان هسته ای بین المللی به 
سایت های هسته ای مناقشه برانگیز این کشور می خواند، کار دولت بایدن برای رسیدن به هدف خود مبنی بر 

بازگشت به توافق هسته ای ۲۰۱۵ را سخت تر کرده است.

جزئیاتکاهشقیمتلبنیاتبررسیشد
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صنعت برق در طول ماه های گذش��ته درگیر خاموش��ی ها بود 
و ابعاد مختلف فنی و اقتصادی این رخداد، توس��ط بس��یاری از 
کارشناس��ان و متخصصان امر مورد بررس��ی قرار گرفت. مسئله 
کلیدی این اس��ت که جلوگیری از خاموشی ها در طول سال های 
آینده، نیازمند برنامه ریزی و کنترل جدی اس��ت؛ بنابراین ناگزیر 
به اندازه گیری میزان خاموشی ها و خسارات ناشی از آن هستیم.

شاید لازم باشد وزارت نیرو و بخش خصوصی، نسبت به ایجاد 
یک گروه مس��تقل برای انجام این ارزیابی ها با روش های علمی، 
اق��دام کنند. به این ترتیب می توانیم میزان خس��ارات ناش��ی از 
خاموش��ی ها در اقتصاد کش��ور را اندازه گیری و ابع��اد و آثار آن 
را به درستی روش��ن کنیم. تبدیل و تقویم مجموع خسارت های 
ناشی از خاموشی های اخیر به یک عدد، ممکن است زمینه لازم 
را ب��رای تصمیم گیری قاطع و فوری مقامات و سیاس��ت گذاران 
کش��ور برای بازنگری در سیاست های کاری صنعت برق با هدف 

بهبود رفاه مردم و جلوگیری از تعطیلی صنایع فراهم کند.
باید این مس��ئله را بپذیریم که برای دس��تیابی به توسعه باید 
فرآینده��ای مربوطه را طی کرده و این فرآیندها را در قالب یک 
سند جامع پیش بینی کنیم. این سند جامع که در حقیقت نقشه 
راه توس��عه کشور محسوب می شود باید براساس مفهوم پایداری 
)Sustainability( تدوین ش��ود. نکته اینجاس��ت که برق در 
ایج��اد این پایداری در وجوه مختلف اقتصادی، زیس��ت محیطی، 

اجتماعی و راهبری نقشی بسزا و غیر قابل انکار دارد. 
ما در صنعت برق هم به یک س��ند جامع توسعه ای نیاز داریم 
که در آن به درس��تی مش��خص شده باشد که س��رمایه گذاران و 
صنایع در کجای نقش��ه راه صنعت برق ج��ای گرفته اند؟ وزارت 
نی��رو به عنوان ق��وه  عاقله صنعت برق، چ��ه راهبردهایی را برای 
حفظ س��رمایه های فعلی و جذب س��رمایه گذاران جدید در نظر 

گرفته است؟ 
نقش وزارت نیرو در س��ند جامع توس��عه صنعت برق به عنوان 
یکی از بنیان های پایداری توس��عه کش��ور، باید به نحوی تعریف 
ش��ود که این وزارتخانه عه��ده دار ایجاد س��ازکارهای لازم برای 
حضور هم��ه ذی نفعان در تصمیم گیری ه��ای کلان این صنعت 

باشد. 
اگ��ر وزارت نیروی دولت س��یزدهم تصمیم��ات کلان و موثر 
صنعت برق را با مش��ارکت همه ذی نفعان این حوزه اتخاذ کند، 
قطعا می توانیم انتظار تغییرات و بهبودهای قابل توجهی را نسبت 
به ش��رایط فعلی داش��ته و به تحقق اهداف تعیین شده در اسناد 

بالادستی این صنعت امیدوار باشیم.
تجربه س��ال های گذش��ته ثابت کرده متاس��فانه باب تفاهم و 
تعام��ل در صنعت برق تا حدودی بس��ته ش��ده، به همین دلیل 
دس��تیابی به راهبردهای اثربخش در این صنعت پیچیده میس��ر 
نیست؛ به ویژه اینکه راه حل های س��اده برای موضوعات پیچیده 

پاسخگو نیستند.
بر این اس��اس ضروری اس��ت دولت س��یزدهم و در رأس آن 
وزارت نی��رو ب��رای عبور صنعت برق از بحران ه��ای فعلی زمینه 
را برای جذب س��رمایه های جدید در حوزه تولید برق و پایداری 
ش��بکه فراهم کند. همچنین ضروری است در جایگاه انرژی های 
تجدید پذیر در قوانین و اس��ناد بالادس��تی ح��وزه انرژی و برق 

بازنگری شود. 
وزارت نیرو باید تامین مالی برای توسعه صنعت برق را به عنوان 
یکی از مهم ترین محورهای اقدام��ات و برنامه ریزی های خود مد 
نظ��ر ق��رار داده و پیش از اف��ول ظرفیت های فعل��ی، راهی برای 
تامین مناب��ع مالی و نقدینگی موردنیاز صنعت برق کش��ور پیدا 
کند. ناگفته پیداس��ت که پررنگ تر ک��ردن نقش بورس به عنوان 
ساختاری شفاف، رقابتی و اقتصادی برای کشف نرخ تعادلی برق و 
حرکت در جهت اصلاح ساختار اقتصادی این صنعت، راهبردهای 
کلانی است که باید ظرف 4 سال آینده در وزارت نیرو دنبال شود.

فرام��وش نکنیم که ما در صنعت برق دچار کمبود قوانین موثر 
نیس��تیم؛ ما نیازمند پیاده س��ازی کامل و ش��فاف قوانین موجود 
هس��تیم. به عنوان مثال سیاستی که برای راه اندازی بورس انرژی 
در قوانین پیش بینی ش��ده بود، متاسفانه در اجرا به شکلی ناقص 
و آس��یب زا پیاده سازی شد و باوجود راه اندازی بورس انرژی، بازار 
عمده فروش��ی برق که از حمایت و پش��تیبانی قاطعی در ساختار 
دولت��ی برخوردار اس��ت، همچنان به کار خ��ود ادامه داد. همین 
مس��ئله قرارگرفتن بورس برق در جای��گاه واقعی اش را با چالش 
مواجه کرد و عملا امکان شفاف سازی، رقابت و کشف قیمت های 
تعادلی از مس��یر بورس را از میان برد. امروز بورس انرژی به جای 
کش��ف نرخ واقعی برق، به محلی ب��رای ارائه قیمت های انتحاری 
به ویژه در ماه های کم مصرف تر س��ال بدل ش��ده و همین مسئله 
مشکلات تازه ای را برای نیروگاه های غیردولتی ایجاد کرده، چراکه 
وقتی تولیدکنندگان دولتی به دلیل ساختار تولید و بهره مندی از 
حمای��ت و بودجه های دولتی، مظنه های پایی��ن و غیرمتعارف را 
در ب��ورس اعلام می کنند، عملا با نیروگاه ه��ای غیردولتی که به 
روال معمول بنگاه های اقتصادی و فرآیندهای روشن سود و زیان 

فعالیت می کنند، وارد رقابتی نابرابر و مخرب می شوند. 
ذکر این نکته ضروری اس��ت که تمرکز بر کاهش تصدی گری 
دول��ت در صنعت ب��رق و واگذاری امور به بخ��ش غیردولتی در 
کنار برنامه ریزی عملیاتی به منظور بهینه س��ازی مصرف و شفاف 
کردن نرخ تمام شده برق برای مشترکین، از دیگر اقداماتی است 

که انجام آنها در دولت سیزدهم بسیار حیاتی و ضروری است.
در مجم��وع، وزارت نیرو به عنوان سیاس��ت گذار اصلی صنعت 
ب��رق پیش از هر اقدامی بای��د تلاش کند با نظرخواهی از تمامی 
ذی نفعان در زمینه موضوعات فوق به سیاست های موجهی دست 
یاب��د تا حداق��ل، امید به رفع برخی از مش��کلات در این صنعت 
پررنگ تر ش��ود؛ در غیر این صورت جابه جای��ی افراد و تغییرات 

ساختاری کوتاه مدت قطعا اثربخش نخواهد بود.
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سیدعلی حسینی
 عضو هیات تنظیم بازار برق ایران

تجارت صنعت

برداشت برنج در خرم آباد

عکس روز

در جلسه غیرعلنی مجلس با محوریت بودجه 1400 و 1401 مطرح شد:

مشکل اصلی کسری بودجه است

ویژه تر از خبر

مذاکرات را با خرد جمعی پیش می بریم

س��خنگوی وزارت ام��ور خارجه امریکا با تکرار ادعاهای بی اس��اس علیه 
برنامه هس��ته ای کشورمان گفت واش��نگتن برای توافق در زمینه بازگشت 

متقابل به اجرای کامل برجام آمادگی دارد.
به گزارش ایس��نا، یک س��خنگوی وزارت امور خارجه امریکا در گفت وگو 
با پایگاه خبری-تحلیلی واش��نگتن فیری بیکن به تکرار ادعاهای بی اساس 

و ساختگی غرب و امریکا علیه فعالیت های هسته ای کشورمان پرداخت.
ای��ن دیپلمات امریکایی که نامی از او برده نش��ده، در پاس��خ به س��والی 
درب��اره موضع دولت جو بایدن در زمینه مذاکرات هس��ته ای با ایران مدعی 
ش��د آنچه امتناع ایران از اجازه دسترس��ی بازرسان هسته ای بین المللی به 
سایت های هس��ته ای مناقشه برانگیز این کشور می خواند، کار دولت بایدن 
برای رس��یدن به هدف خود مبنی بر بازگش��ت به توافق هسته ای ۲۰۱۵ را 

سخت تر کرده است.
وی در ادام��ه تلاش کرد دلیل وقفه پیش آمده در مذاکرات وین را متوجه 
ایران بداند و افزود: ایران می گوید می خواهد به راه حل دیپلماتیک بازگردد، 

اما همچنان گام هایی را برای دشوارتر کردن آن برمی دارد.
س��خنگوی وزارت امور خارجه امریکا همچنین اظهار کرد: ما کماکان از 
ایران می خواهیم که هرچه س��ریع تر امکان دسترسی های موردنیاز آژانس 
بین الملل��ی انرژی اتمی را فراه��م کند. ایالات متحده به روش��نی گفته ما 
آمادگی دس��ت یافتن به یک فهم مشترک برای بازگشت متقابل به اجرای 

کامل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( را داریم.
مرکل خواستار بازگشت ایران به مذاکرات وین شد

صدراعظم آلمان نیز با تاکید بر لزوم بازگشت ایران به مذاکرات وین گفت: 

فعالیت های غنی س��ازی ایران نش��ان می دهد باید از دستیابی این کشور به 
سلاح هسته ای جلوگیری کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از الشرق الاوسط، آنگلا مرکل، صدراعظم آلمان که 
به س��رزمین های اشغالی سفر کرده، در کنفرانس خبری مشترک با نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی خواستار بازگشت فوری ایران به مذاکرات وین شد.

وی در ادامه گفت: فعالیت های غنی س��ازی ایران نش��ان می دهد  باید هر 
کاری برای جلوگیری از دس��تیابی ایران به سلاح هسته ای انجام داد. مرکل 
در بخش دیگری از اظهارات خود افزود: جامعه بین الملل هفته های بس��یار 
حساسی را درباره توافق هسته ای با ایران پیش رو دارد. ما می خواهیم پیامی 
بی چون و چرا به ایران مبنی بر این ارس��ال کنیم که این کش��ور باید هرچه 

سریع تر به میز مذاکرات بازگردد.

اعلام آمادگی 
امریکا برای 
توافق در زمینه 
 بازگشت 
به برجام 

عکس: تسنیم

مس�ائل و موضوعات پیرامون بودجه امس�ال و همچنین دغدغه ه�ا پیرامون بودجه 1401 
محورهای جلس�ه غیرعلنی دیروز مجلس شورای اسلامی بود. به گزارش خانه ملت در این 
جلسه که با حضور نمایندگان و میرکاظمی، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و 
بودجه مجلس ش�ورای اسلامی برگزار شد، گزارشی از وضعیت تحقق بودجه، مصارف آن و 
ایرادات و اشکالات آن ارائه شد. همچنین برنامه های دولت در زمینه اصلاح ساختار بودجه 
برای س�ال 1401 را تشریح ش�د. پس از صحبت های رئیس سازمان برنامه و بودجه، تعدادی 
از رؤس�ای کمیس�یون ها و نمایندگان مجلس نظرات و دیدگاه های خود را در زمینه بودجه 

تشریح کردند.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت و مجلس شورای اسلامی برای ایجاد 
ثبات در قیمت ها مصمم هستند، گفت: این مهم در دستور کار است تا هم وفور کالا و هم 
ثبات نرخ در حوزه معیشت مردم در اولویت باشد. محمدباقر قالیباف پس از ارائه گزارش 
عملکرد بودجه توس��ط رئیس س��ازمان برنامه و بودجه در جلس��ه علنی صبح یکش��نبه 
مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: دولت و مجلس شورای اس��لامی در سال ۱4۰۰ مصمم 

هستند که دو مشکل اساسی مردم برطرف شود. وی اضافه کرد: در حوزه کرونا و سلامت 
مردم انصافا با همکاری های خوبی که انجام ش��د، اتفاقات خوبی در زمینه واکسیناسیون 
ش��کل گرفته اس��ت. اعتبارات لازم دیده ش��ده و خریدها انجام ش��ده تا همه به سرعت 
واکسینه شوند و با همین سرعت تولید واکسن در داخل و هم خرید از خارج کارها شکل 
بگیرد. رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: دولت و مجلس همچنین مصمم هستند 

در حوزه معیش��ت، به ویژه در ثبات نرخ کالاهای اساسی تلاش 
ش��ود تا هم ش��اهد وفور کالا و هم ثبات نرخ در حوزه معیشت 
و سفره مردم باش��یم و این مهم در اولویت قرار بگیرد. قالیباف 
در پایان اضافه کرد: امیدواریم در بودجه س��ال ۱4۰۱ با اصلاح 

ساختار بودجه و با هدف گذاری روی رشد اقتصاد کشور گام های مهم و اساسی برداریم.

مس��عود میرکاظمی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
ب��ا بیان اینکه مش��کل اصلی ما کس��ری بودجه اس��ت و دولت 
به دنبال آن اس��ت که سیس��تم بودجه را به س��متی ببرد که از 
ریخت وپاش ها جلوگیری ش��ود، اظهار کرد: تا قبل از اس��تقرار 
دولت س��یزدهم ۷ تا ۸ میلیون دوز واکس��ن کرونا تزریق شده 
بود، اما امروز بالغ بر ۶۳ میلیون دوز واکس��ن کرونا تزریق و ۸۰ 
میلیون دوز واکس��ن هم وارد کشور شده است. وی با بیان اینکه 
م��ا بحث فروش نفت را به صورت جدی دنبال می کنیم، تصریح 
ک��رد: در ح��وزه انرژی با کش��ورهای همس��ایه گفت وگوهایی 
داش��ته ایم؛ به ویژه آنکه مذاکراتی با ترکمنس��تان داش��تیم و 
صحبت هایی کردیم تا ارتباطات سابق مجدد دنبال شود. رئیس 
س��ازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه مش��کل اصلی ما کسری 
بودجه اس��ت، تاکید کرد: در طول ۸ س��ال گذشته شاهد رشد 
بی رویه ای در مصارف کش��ور بودیم و مصارف بودجه در بودجه 
س��ال ۱4۰۰، ۱۰ برابر رشد داشته و شاهد کسری بودجه شدید 
هس��تیم. میرکاظمی خاطرنش��ان کرد: ما باید اصلاحاتی را در 

س��اختار بودجه انجام دهیم و جلسات مشترک بین 
دولت و مجلس کم��ک می کند که بتوانیم تغییرات 
بنیادی در ساختار بودجه و برنامه ریزی برای تدوین 
بودجه س��ال آین��ده انجام دهیم تا در بودجه س��ال 
۱4۰۱ با کمترین کس��ری روبه رو شویم. وی تاکید 
ک��رد: وضعیتی که دولت س��یزدهم در آن مس��تقر 
ش��د، مناس��ب نبود؛ بنابراین ما باید تلاش مضاعفی 

می کردیم تا بر مش��کلات فائق آییم. نخستین مشکل ما کسری 
کالاهای اساسی بود که توانستیم با حرکات خوبی بخشی از آن 
را جب��ران کنی��م و به تدریج جلو می رویم ت��ا واردات کالاها هم 
انجام شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: خشکسالی 
از دیگر مشکلات کشور بود و در پی آن تولید گندم کاهش یافته 
ب��ود، به همین دلی��ل ما در بودجه ۱4۰۰ چی��زی تحت عنوان 
خرید گندم نداش��تیم. از سوی دیگر بیماری کرونا از مشکلات 
موجود بود که دولت س��یزدهم با افزایش واکسیناسیون سعی 
ک��رد این مش��کل را حل و فص��ل کند. میرکاظمی با اش��اره به 

مش��کل کس��ری بودجه، گفت: در پایان س��ال ۹۱ 
مصارف کش��ور ۸۹ هزار میلیارد تومان بود اما به یک 
باره در بودجه ۱4۰۰ در س��قف اول به ۹ هزار و ۹۳۷ 
ه��زار میلیارد تومان و در س��قف دوم به هزار و ۲۷۷ 
میلیارد تومان رس��ید؛ به این معن��ا که در طول این 
۸ س��ال ش��اهد ۱۰ برابر رش��د در مصارف بودیم که 
نش��ان می دهد باید با تدبیر بیشتری سال ۱4۰۰ را 
اداره کنیم، چراکه س��ال گذش��ته منابع پایدار کشور ۳۵۰ هزار 
میلی��ارد تومان بوده و نمی ش��ود به یکباره در س��ال ۱4۰۰ به 
۹۳۷ هزار میلیارد تومان مصارف برسیم. وی با تاکید بر ضرورت 
اصلاح س��اختار بودجه، اظهار کرد: نتیجه عملکرد بودجه بندی 
س��ابق در کشور این بود که در شرایط کنونی شاهد این هستیم 
که باوجود مصارف بالا، منابع به ش��کل های مختلفی خلق شده 
اس��ت. نتیجه این امر رش��د اقتصادی ۰.4 درصدی، تورم بالای 
۲۳ درصدی، بهره وری منفی یک درصدی و نرخ سرمایه گذاری 
منفی 4.۶ درصدی اس��ت؛ بنابراین باید اصلاحاتی انجام شود. 

وی تاکید کرد: این موارد نش��ان می دهد این نوع ساختار بودجه 
پاس��خگوی اداره کشور نیس��ت؛ بنابراین باید به سمت تدوین 
بودجه س��اده، مبتنی بر برنامه، قابل نظارت و ارزیابی برویم که 
در آن تقس��یم مس��ئولیت به گونه ای باشد که سهم استانداران، 
فرمانداران، دستگاه های دولتی و سازمان های وابسته به دولت 
مش��خص ش��ود و همه در منابع و مصارف نقش داش��ته باشند. 
میرکاظم��ی افزود: ادامه روند گذش��ته به صلاح نیس��ت و باید 
طرحی نو در پیش بگیریم؛ بنابراین اصلاح س��اختار بودجه را از 
۲ ماه گذشته با قدرت آغاز کردیم و تغییر ساختار آن را در قالب 
بودج��ه ای مبتنی بر ردیف و تبدیل آن به برنامه در دس��تور کار 
داریم؛ به ویژه اینکه توجه به شاخص های کلان و رشد اقتصادی 
در کنار ثبات اقتصاد از محورهای این برنامه اس��ت تا بعد از این 
نه ش��اهد کس��ری بودجه باش��یم و نه خلق پول کنیم. وی بیان 
کرد: بودجه ۱4۰۱ اقدامی مش��ترک بین دولت و مجلس است 
که اش��کالات بودجه های قبلی در آن رفع می ش��ود و می تواند 

شاخص های کلان کشور را پشتیبانی کند.

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه بخش 
زی��ادی از اح��کام بودجه ۱4۰۰ روی زمین مانده و باید س��ازمان برنامه و بودجه 

هرچه سریع تر این مشکل را حل و فصل کند.
محس��ن زنگنه پس از توضیحات رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره وضعیت 
دخل و خرج کشور، گفت: در قانون بودجه ۱4۰۰ احکام متعددی وجود دارد که 

متاسفانه بخش زیادی از آنها روی زمین مانده است.
وی بیان کرد: ش��فافیت و اصلاح س��اختار بودجه ضروری است و تقاضای بنده 
از رئیس س��ازمان برنامه و بودجه آن اس��ت که گروهی را مامور کند تا احکام بر 
زمین مانده بودجه امس��ال را که نقش زیادی در اصلاح س��اختار بودجه دارند، به 

سرانجام برسانند.

عض��و کمیس��یون برنام��ه و بودج��ه مجلس ش��ورای 
اس��لامی متذکر ش��د: در دول��ت قبل، نهاده��ای موازی 
ب��رای تصمیم گیری در زمینه مس��ائلی ک��ه مجلس باید 
تصمیم گیری می کرد، ورود می کردند و در حال  حاضر هم 

همین رویه ادامه یافته که باید اصلاح شود.

دولت و مجلس برای ایجاد ثبات در قیمت ها مصمم هستند

از ریخت وپاش ها جلوگیری می کنیم

بسیاری از احکام بودجه 1400 روی زمین مانده است

وزیر امور خارجه کش��ورمان با تاکید بر اینکه نگاه به ش��رق به معنای کنار گذاش��تن غرب نیست و ما حتما نمی خواهیم کشور را به روسیه 
و چین گره بزنیم، اظهار کرد: مذاکرات وین و احیای برجام را با اتکا به خرد جمعی پیش خواهیم برد. حس��ین امیرعبداللهیان در حاش��یه 
س��فر منطقه ای اخیرش در گفت وگو با ایس��نا در پاس��خ به این سوال که شما به تازگی به مسکو سفر کردید و دیدارهایی با مقامات این کشور 
داش��ته اید. باتوجه به نگاه دولت س��یزدهم به تعامل با کشورهای آسیا از جمله کش��ورهای شرق آیا این به این معناست که تعامل با غرب در 
سیاس��ت خارجی دولت س��یزدهم دارای چندان جایگاهی نیست، اظهار کرد: ما کلید واژه هایی که برای سیاست خارجی دولت سیزدهم به 
کار می بریم، سیاست خارجی متوازن ذیل دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند است. وی با بیان اینکه نگاه به همسایگان و نگاه به آسیا و تعامل 
با کش��ورهای این منطقه برای ما در عرصه سیاس��ت خارجی دارای اولویت نخست اس��ت، تصریح کرد: نگاه به آسیا به این معنا نیست که به 
مناطق دیگر از جمله غرب توجه نداشته باشیم. این دیپلمات عالی رتبه کشورمان ادامه داد: یکی از ویژگی های سیاست خارجی متوازن این 
است که ضمن توجه به اولویت ها، از هر فرصتی در سایر حوزه های جهان برای تامین حداکثری منافع ملی مان استفاده شود. وی در بخشی 
دیگر از سخنان خود در این زمینه با بیان اینکه در جریان سفر به نیویورک با ۱۸ وزیر خارجه کشورهای اروپایی دیدار و رایزنی داشتم، افزود: 
این موضوع نشان می دهد نگاه به شرق به معنای کنار گذاشتن غرب نیست، اما غربی ها باید بدانند و ما نیز به صراحت به غربی ها گفته ایم که 
با کشورهای چین، روسیه و هند در یک حوزه هستیم و در جغرافیای آسیا قرار داریم و شما به خاطر سیاست های دنبال شده از سوی امریکا 
و اج��را نک��ردن تعهدات تان به ایران، روز به روز ضرر می بینید و از برنامه های س��رمایه گذاری و تعامل با ایران در حوزه های مختلف تجاری و 
اقتصادی دور می ش��وید. ما به آنها گفته ایم که به هر حال ایران دس��ت بس��ته باقی نمی ماند و در راستای منافع خود تصمیم می گیرد و پیش 
می رود. وزیر امور خارجه کشورمان با بیان اینکه سیاست خارجی متوازن به این معناست که در تعامل با شرق و غرب عالم سیاست خارجی 
فعالی را دنبال کنیم و دیپلماس��ی پویایی داش��ته باش��یم، ادامه داد: حتما نمی خواهیم کشور را به روسیه و چین گره بزنیم، بلکه در راستای 
منافع دو طرف سیاست خارجی را پیگیری و تنظیم می کنیم و هر مقدار که چین، روسیه، هند یا هر کشور دیگری در جهان در راستای منافع 
مش��ترک طرفین ایده ها و ابتکاراتی داش��ته باشند و ما احساس کنیم که منافع مان در سطح خیلی خوبی تامین می شود، از این ایده ها حتما 
اس��تقبال می کنیم و حتما این فرصت برای تمام کش��ورها در قاره ها و مناطق مختلف وجود دارد؛ چه در امریکای لاتین، چه در افریقا و غرب 

یا هر حوزه دیگری که ممکن است، باشد.
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ابزارمالیبهکارمیآید؟
بررسی  از پیامدهای اخذ مالیات از سود سپرده های بانکی

کاهش درآمد مالیاتی ناشی از معافیت ها موجب وابستگی بیشتر بودجه 
دولت به درآمدهای نفتی می شود و اثرات زیانباری بر اقتصاد می گذارد

تحلیلروز

امیرعباسآذرموند:بحثدربارهوضعمالیاتبردرآمدهایحاصلازنرخسود
بانکیدریکدههگذش�تهبارهادرمیاناقتصاددانانوسیاس�تمدارانمطرح
ش�دهاست.دراینراس�تامدتیپیشپژوهش�نامهمالیات،تحقیقیرادرباره
اثراتاحتمالیاینسیاستمنتشرکردهبود.هدفازاینپژوهشبررسیاثرات
وضعمالیاتبرنرخس�ودسپردههایبانکیبرتولیدناخالصداخلیبااستفاده
یکیازروشهایمکتبکینزاس�ت.نتایجحاصلازاینتحقیقنشانمیدهد
اعمالمالیاتبرنرخس�ودس�پردهبانکیباعثکاهشمیزانتولیدحدودیک

درصدانحرافمنفیازحالتباثباتش�دهوپسازطیدودورهواکنشمثبت
آنش�روعمیش�ود.ازطرفی،وضعمالیاتبرنرخسودس�پردهبانکیموجب
افزایشدرآمدمالیاتیمیش�ود.س�ایرنتایجهمنش�انمیدهداعمالمالیات
برنرخس�ودس�پردهبانکیباعثخروجمنابعازبانکهادرکوتاهمدتشدهو
نقدینگیرادرجامعهافزایشمیدهدوپسازگذش�تتقریبادودورهافزایش
آنش�روعمیش�ود.درنهایتاعمالمالیاتبرنرخسودسپردهبانکیجریان

خالصسرمایهبهداخلکاهشمییابد.

به گزارش  مالیات در بیش��تر کش��ورهای  جه��ان مهم ترین منبع درآمد 
دولت ها به ش��مار می   آید. ام��ا تامین درآمد دولت تنها از کانال مالیات ها نیس��ت. 
از دی��دگاه اقتصاد کلان، مالیات به عنوان ابزاری برای سیاس��ت گذاری دولت ها به 
حس��اب می آی��د.  دولت ها با برق��راری مالیات در برخی م��وارد و همچنین اعمال 

معافیت مالیاتی در برخی زمینه ها سعی می کنند اهداف اقتصادی جوامع را محقق 
کنند. در ایران نیز در س��ال های گذشته معافیت و مش��وق های مالیاتی به منظور 
نیل به اهداف دولت به بخش های مختلف اقتصادی اعطا ش��ده اس��ت. یکی از این 
موارد، س��ود س��پرده های بانکی اس��ت.  باوجود اینکه معافیت مالیاتی در راستای 

تحقق برخی اهداف مدنظر قرار می گیرد، برقراری آن موجب کاهش درآمد دولت 
می ش��ود. کاه��ش درآمد مالیاتی ناش��ی از چنین معافیت های��ی در اقتصاد ایران 
موجب وابستگی بیشتر بودجه دولت به درآمدهای نفتی شده و از این طریق اثرات 
زیانباری به اقتصاد وارد می ش��ود.  به همین دلیل در اس��ناد بالادس��تی، گسترش 

پایه های مالیاتی و تامین هزینه ه��ای دولت از طریق درآمدهای مالیاتی و کاهش 
وابستگی به درآمدهای نفتی مورد تاکید قرار گرفته است.  بنابراین وضع مالیات بر 
سود سپرده های بانکی می تواند با هدف افزایش درآمدهای مالیاتی یکی از اهداف 

دولت به  عنوان یکی از پایه های مالیاتی جدید باشد. 

به منظور بهبود عدالت مالیاتی در کش��ور و همچنین تصحیح اصول 
مالیاتی، از تمام درآمدهایی که عاید اشخاص حقیقی یا حقوقی می شود 
باید مالیات اخذ ش��ود. در این میان اعمال مالیات بر نرخ س��ود س��پرده 
بانکی موافقان و مخالفانی دارد. موافقان این طرح به رد دیدگاه مخالفان 
نمی پردازن��د ام��ا این طور اس��تدلال می کنند که اخذ مالیات از س��ود 
س��پرده با تحمیل هزینه بر س��پرده گذاران از جذابیت های سپرده های 
بلندمدت بانکی برای سپرده گذاران خواهد کاست و عاملی برای انتقال 
س��پرده های بلندمدت به کوتاه مدت ش��ده و انتظار می رود بخش تولید 
کشور از این فرآیند انتقال سپرده بهره مند شود. دغدغه اساسی مخالفان 
عملیات��ی کردن این طرح بحث امنیت اقتصادی اس��ت. امنیت در ابعاد 
مختلف یکی از مهم ترین شاخص ها و مولفه های توسعه یافتگی کشورها 
اس��ت به  طوری که در نبود امنیت اقتصادی، سرمایه گذار نیز تمایلی به 
تولید نخواهد داش��ت. درواقع می توان گفت امنی��ت یکی از مهم ترین 

کالاهای عمومی است که از سوی دولت و حاکمیت باید تولید و در سطح 
مناس��بی عرضه شود. بدیهی اس��ت این کالای عمومی زمینه ساز رونق 
اقتصادی بوده و س��رمایه گذاری نیز خود نوع��ی امنیت ایجاد می کند. 
مخالفان عملیاتی کردن طرح مالیات بر نرخ سپرده های بانکی معتقدند 
این طرح از طرفی موجب تغییر مس��یر س��رمایه گذاری سپرده گذاران 
از بانک ه��ا به س��مت بازارهای موازی ش��ده و این ام��ر موجب کاهش 
س��پرده های بانکی می ش��ود. از س��وی دیگر، در پی افزایش سفته بازی 
و س��وداگری در بازارهای غیرش��فاف پولی و مالی، اقتصاد کشور با بیان 
ناامنی ها روبه رو خواهد ش��د. در این میان جمهوری اس��لامی به واسطه 
وضع و تدوین سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی از شرایط متفاوت تری 
برخوردار اس��ت و در این بین بر لزوم تغییر پایه های مالیاتی در راستای 
بهبود عدالت اجتماعی، بحث تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی نیز 

مطرح است.

از جمله سیاست هایی که دولت در جهت تحقق اهداف اقتصادی به کار می گیرد، سیاست های 
مالی در قالب استفاده از ابزارهای عمده بودجه یعنی مخارج دولت و مالیات ها است. تغییرات در 
متغیرهای بودجه می تواند واکنش خودکار این متغیرها نسبت به تغییرات در شرایط اقتصادی 
باش��د یا از سوی دولت و سیاس��ت گذاران به صورت صلاح دید و سیستماتیک انجام شود اما از 
س��وی دیگر این تغییرات ممکن است تغییرات برون زا و پیش بینی نشده در سیاست ها را نشان 
دهد که از آنها به تکانه یا ش��وک های سیاس��ت مالی تعبیر می ش��ود. درواق��ع منظور از تکانه 
مالی، هرنوع انحراف از قاعده و قانون بودجه به  صورت غیرمنتظره و پیش بینی نش��ده اس��ت. 
رخدادهای پنهان و غیرقابل پیش بینی در نظام اقتصادی اتفاقی عادی است. بسیاری از روابطی 
که برای تبیین اقتصاد به کار گرفته می ش��ود اغلب مبانی آن تابع رفتار انس��انی است که کمتر 
قابل پیش بینی هستند. به  نظر می رسد موفقیت در تبیین منظم بخش هایی از رفتار اقتصادی 
اهمیت��ی در ای��ن زمینه ندارد. در ه��ر حال برای عوامل نامعین، بر اثر ش��وک ها و اختلال های 
روابط اقتصادی جایی وجود خواهد داشت. شوک ها در اقتصاد را می توان برحسب اینکه موقت 
هستند یا دائمی، تفکیک کرد. این تفکیک برای تصمیم گیران از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 

شوک های موقتی ممکن است نادیده گرفته شود زیرا اثر این شوک ها به  سرعت از بین می رود. 
در عمل تفکیک میان شوک های موقت و دائمی مشکل به نظر می رسد.

ش��وک های مالیاتی یکی از شوک های سیاس��ت مالی اقتصاد است. اعمال این شوک ها بسته 
ب��ه اینکه مثبت یا منفی باش��ند، می تواند اث��رات متفاوتی بر متغیرهای حقیق��ی مانند تولید 
کش��ور  یا متغیرهای اس��می مانند تورم برجای بگذارد. اقتصاددانان بر این باورند که اثرات این 
ش��وک ها ممکن اس��ت در یک راستا و به یک اندازه نباش��د. این تفاوت در راستای اثر و اندازه 
آن، به نامتقارن بودن اثر ش��وک های سیاست  مالی تعبیر می شود. نتایج غیرمستقیم مطالعات 
تجربی اخیر پیرامون نقش شوک های سیاست مالی در اقتصاد، حاکی از آن است که نه تنها این 
ش��وک ها تاثیر معناداری بر فعالیت های حقیقی اقتصاد دارند، بلکه تاثیری نامتقارن نیز برجای 
می گذارند. از نظر تئوریک، دلایل متعددی برای اثرات نامتقارن ش��وک های سیاس��ت مالی بر 
متغیره��ای حقیق��ی وجود دارد. ابتدا باید گفت از آنجا که کانال اثرگذاری سیاس��ت های مالی 
و پولی در اقتصاد، تقاضای کل بوده و در بیش��تر موارد نیز این دو گروه سیاس��ت همراه با هم 

انتخاب و اعمال می شوند.

نظر موافقان و مخالفان اصلاح اصول مالیاتی

حوزه اول مربوط به آنهایی اس��ت که کان��ال اثرگذاری را ناحیه 
عرض��ه معرف��ی کرده اند. این گ��روه به عواملی چون چس��بندگی 
دس��تمزدها و منش��أ آن، چس��بندگی قیمت ها و محدودیت های 
مناب��ع، ظرفی��ت و تکنول��وژی تولید اش��اره می کنن��د. برخی از 
اقتصاددان��ان این ح��وزه معتقدند سیاس��ت های مال��ی دولت در 
ش��رایط مختلف تورمی، اثرات متفاوتی از خود برجای می گذارند. 
چنانچه قیمت های انتظاری متناس��ب با قیمت جاری تغییر کنند، 
در ای��ن صورت منحنی عرضه عمودی ب��وده و اگر قیمت انتظاری 
بیش از قیمت جاری رش��د کند، منحنی عرضه کل، نزولی شده و 
ش��یب منفی خواهد داش��ت. با توجه به اینکه قیمت ها نس��بت به 
تغییرات غیرقابل انتظار ش��وک های تقاضا چسبنده بوده اما نسبت 
به تغییرات انتظاری تقاضا انعطاف پذیر اس��ت، این امر سبب ایجاد 
شکس��تگی در منحنی عرضه کل می ش��ود. شرایط اولیه اقتصادی 
نیز در تاثیرگذاری سیاست های مالی نقش موثرتری ایفا می کنند. 
ب��ه  عبارت دیگر، اثرات ش��وک های مالی در ش��رایط رکود و رونق 

اقتصادی می تواند متفاوت باشد. 
حوزه دوم آنهایی هستند که کانال اثرگذاری را از ناحیه تقاضای 
کل دنب��ال کرده اند. ای��ن گروه به تبعیت از کین��ز و تاکید وی بر 
ساختار سرمایه گذاری، ساختار بازار پول و ساختار مصرف متمرکز 
ش��ده و رفتار اقتصادی خانوار را در این زمینه در ش��رایط قبض و 
بس��ط فعالیت های اقتصادی منش��أ عدم تقارن می دانند. در برخی 
از مفاهیم منتشر ش��ده توسط این گروه از اقتصاددانان، عدم تقارن 
توس��ط نظریه محدودی��ت اعتباری توضیح داده می ش��ود؛ به این 
ترتی��ب که کاهش عرضه اعتبار به عل��ت بحران های اقتصادی اثر 
کمت��ری بر فعالیت بنگاه ه��ای با مقیاس ب��الا دارد زیرا بنگاه های 
ب��زرگ می توانند منابع مالی خود را به ش��کل مس��تقیم از طریق 
بازار پول به  دس��ت آورند. گروه سوم نیز آن دسته از اقتصاددانانی 
هس��تند که عناصر نهادی مانند بی اعتمادی در فضای کسب و کار، 

نب��ود نهاده��ای روان کنن��ده محی��ط کس��ب و کار، سس��ت بودن 
حق��وق مالکی��ت و وجود موان��ع و عواملی که باع��ث ایجاد تاخیر 
در تصمیم گی��ری فعالان اقتصاد می ش��ود را کانال اثرات نامتقارن 
ش��وک های سیاس��ت مالی معرفی می کنند. از سوی دیگر، فضای 
ابه��ام بر تصمیمات س��رمایه گذاری بنگاه ها تاثیر می گذارد و باعث 
تاخیر در س��رمایه گذاری و تولید می ش��ود. ای��ن تاخیرها منجر به 
وقفه های تولید شده و این عناصر باعث عدم تقارن درونزای اثرات 
ش��وک های مالی می شوند. مالیات بر سود س��پرده بانکی، مالیاتی 
است که بر سود حاصل از سپرده گذاری در بانک و موسسات مالی 

اخذ می شود. 
برای مثال اگر براس��اس س��پرده گذاری در بانک مبلغی به عنوان 
س��ود واریز شود این س��ود می تواند به روش های مختلف مشمول 
مالیات ش��ود.یکی از راه ه��ای اخذ مالیات از س��وی بانکی، اعمال 

مالیات تکلیفی است. 
در این راس��تا بخش��ی از س��ود بانکی به عنوان مالیات از س��ود 
س��پرده های بانکی کسر می ش��ود. در این رویکرد بلافاصله پس از 
واریز اصل س��ود به حس��اب س��پرده گذاری، مالیات از حساب فرد 

به عنوان مالیات تکلیفی بر سود کسر می شود. 
راهکار دیگ��ر را هم رویکرد ترکیبی می نامن��د. در این رویکرد، 
اصل بر احتس��اب س��ود به عنوان درآمد مالیاتی است اما به دلایل 
مختل��ف از جمله تامین درآمد برای دولت در طول س��ال، مالیات 
تکلیفی با یک قیمت پایه از س��ود پرداختی کاس��ته می ش��ود. اما 
نهایتا س��ود کسب ش��ده به عنوان درآمد مالیاتی فرد درنظر گرفته 
می ش��ود و مالیات تکلیفی پرداخت شده به عنوان هزینه های قابل 
قبول مالیاتی لحاظ می ش��ود. به  این ترتیب، اگر مالیات پرداختی 
کمتر از آنچه محاس��به می شود، تعیین شود فرد ملزم به پرداخت 
مابه التفاوت اس��ت و اگر مالیات پرداختی بیش از میزان محاس��به 

شده باشد، دولت میزان مازاد را به فرد پس می دهد.

راه های اخذ مالیات

نتیجه  این بحث که با اس��تفاده از داده های س��الانه سال های 
۱۳۶۰ تا ۱۳۹۵ به دس��ت آمده، این اس��ت که اعمال مالیات بر 
نرخ س��ود سپرده بانکی باعث کاهش میزان تولید در حدود یک 
درصد انحراف منفی از حالت باثبات ش��ده و پس از طی دو دوره 
واکنش مثبت آن ش��روع می شود. همچنین پس از طی دو دوره 
تقریبا به حالت باثبات می رسد. از طرفی وضع مالیات بر نرخ سود 
س��پرده بانکی موجب افزایش پایه مالیاتی و به دنبال آن افزایش 

درآمد مالیاتی می شود.
س��ایر نتایج حاکی از آن اس��ت که اعمال مالیات بر نرخ سود 
س��پرده بانکی باعث خروج منابع از بانک ها در کوتاه مدت شده و 
نقدینگ��ی را در جامعه افزایش می دهد و پس از گذش��ت تقریبا 
دو دوره افزایش آن شروع می شود و با اعمال مالیات بر نرخ سود 

سپرده بانکی جریان خالص سرمایه به داخل کاهش می یابد. 
از آنجا که یکی از ویژگی های نظام تامین مالی در اقتصاد ایران 
بانک محور بودن اس��ت، وضع مالیات بر س��ود سپرده های بانکی 
می تواند با هدف افزایش تامین مالی سرمایه گذاری از طریق بازار 

سرمایه و کاهش ریسک مورد توجه قرار گیرد.

از س��وی دیگر، ب��ا اعمال مالیات بر نرخ س��ود، تولید ناخالص 
داخلی روند کاهش��ی داش��ته اس��ت. بنابراین با توج��ه به نبود 
بس��ترهای لازم، وضع مالیات بر نرخ سود مناسب نیست. باتوجه 
به اینکه یکی از مولفه های داش��تن امنیت اقتصادی بهبود وضع 
تولید داخلی اس��ت، اعمال این سیاس��ت می تواند موجب امنیت 
اقتصادی شود. برقراری نظام مالیات بر سود سپرده دارای مزایای 
غیرقابل چشم پوش��ی اس��ت اما از طرف دیگر ساختار اقتصاد در 
جهت اجرای موفق ای��ن طرح نیازمند انجام برخی اصلاحات در 

زمینه های مختلف است. 
به عبارت��ی، برخ��لاف آنک��ه وضع مالیات بر س��ود س��پرده از 
لحاظ برقراری عدال��ت مالیاتی، ایجاد درآمد برای دولت و ایجاد 
شفافیت در نظام اطلاعاتی و مبادلاتی قابلیت های بسیاری دارد، 
بهره من��دی از دیگ��ر قابلیت های این نوع مالی��ات مانند تقویت 
تامین مالی از طریق بازار س��رمایه بس��تگی ب��ه تقویت بورس و 
ایج��اد آگاهی برای عموم دارد. بنابرای��ن یکی از الزامات این امر 
در قالب پیش��نهاد سیاستی، باید ارائه راهکارهایی با هدف ایجاد 

شفافیت و تقارن اطلاعاتی در بازارهای مرتبط باشند.

شمشیر دو لبه 

چرا ابزار مالی مهم است؟

با توجه به محاسبات می توان گفت اعمال یک واحد مالیات بر نرخ سود سپرده بانکی باعث کاهش 
می��زان تولی��د در حدود یک درصد انحراف منفی از حالت باثبات ش��ده و پس از طی دو دوره واکنش 
مثبت آن شروع می شود. همچنین پس از طی چند دوره این وضعیت به ثبات می رسد. درواقع با وضع 
مالیات بر نرخ سود سپرده بانکی با کاهش موقت حجم سپرده های بانکی مواجه می شویم که این امر 
موجب افزایش نقدینگی در جامعه می ش��ود. باتوجه به نبود بسترهای مناسب و پربازده فعالیت های 
اقتصادی، اغلب مردم رغبتی به س��رمایه گذاری در فعالیت های مولد اقتصادی نداش��ته و با توجه به 
ش��رایط موجود و سودآوری بالاتر فعالیت های س��وداگرانه مردم به سمت بازارهای موازی چون طلا 
و ارز حرکت می کنند که این امر موجب کاهش س��طح تولید در کش��ور ش��ده است. با توجه به اینکه 
یکی از اهداف اعمال مالیات بر س��ود س��پرده بانکی گسترش پایه های مالیاتی و افزایش درآمد دولت 
در راس��تای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی اس��ت. بنابراین دولت و بانک مرکزی باید نظار جدی 
بر این امر داشته باشند. این امر موجب می شود در بلندمدت برخی از سپرده گذاران ترغیب شوند در 
واحدهای تولید سرمایه گذاری کنند. همچنین این سیاست می تواند به ناامنی اقتصادی منجر شود.

همچنین با اعمال این سیاس��ت، با افزایش درآمد مالیاتی دولت مواجه خواهیم ش��د که با تعیین 
صحیح نرخ مناس��ب مالیاتی بر نرخ سود می توان انتظار داشت مالیاتی بیش از مالیات درآمد مشاغل 
عاید دولت شود که با تخصیص این بخش از درآمدها به سمت فعالیت های مولد موجب رونق در کشور 
می ش��ود. بنابراین به طور کلی کاهش سود سپرده ها از طریق وضع مالیات می تواند از سویی منجر به 

انتقال منابع ملی به فعالیت های مولد شود و از سوی دیگر کاهش هزینه های تامین مالی فعالیت های 
اقتصادی را در پی داشته باشد که در هر دو حالت درآمدهای مالیاتی افزایش خواهند یافت.

همچنین اعمال مالیات بر نرخ س��ود س��پرده بانکی باعث خروج منابع از بانک ها در کوتاه مدت 
ش��ده و نقدینگی را در جامعه افزایش می دهد. یکی از این دلایل وجود حداقل س��رمایه لازم برای 
ورود به برخی بازارها است چراکه برای مثال، سرمایه گذاری در بازار مسکن نیاز به سرمایه بیشتری 
دارد که بیش��تر مردم توان و قدرت خرید آن را ندارند درنتیجه س��پرده مدنظر دوباره به سیس��تم 

بانکی برمی گردد.

مالیات سود، با نقدینگی چه می کند؟

پیش��نهاد می ش��ود برای اخذ مالیات از سود س��پرده های بانکی از میان روش های سه گانه مالیات 
تکلیفی، احتس��اب سود سپرده ها به عنوان درآمد مشمول مالیات و رویکرد ترکیبی، از رویکرد مالیات 
تکلیفی اس��تفاده ش��ود زیرا این روش به دلیل س��ادگی و س��هولت اخذ مالیات، روشی معقول و قابل 
اجرا به ویژه برای اش��خاص حقیقی به ش��مار می رود. با توجه به اینکه کاهش اتکا به درآمدهای نفتی 
به واسطه ارتقای درآمدهای مالیاتی عمده ترین رویکرد مالیاتی در سیاست های اقتصاد مقاومتی است، 
مشوق های مالیاتی می تواند از جمله راهکارهایی برای افزایش درآمدهای مالیاتی محسوب شوند. نکته 
این اس��ت که با توجه به نتایج تحقیق با وضع مالیات بر نرخ س��ود، درآمدهای مالیاتی افزایش می یابد 
اما موضوع قابل توجه، کاهش نسبی درآمدهای مالیاتی پس از طی چند دوره است. برآیند کلی اعمال 
این ش��وک بیانگر افزایش درآمد مالیاتی اس��ت که در کل اعمال این شوک برای تقویت درآمد مالیاتی 
دولت مطلوب تلقی می شود. با توجه به نتایج تحقیق یکی دیگر از راه های افزایش تولید می تواند کاهش 
حجم س��پرده های بانکی از طریق اعمال ش��وک مالیات بر نرخ سود سپرده ای بانکی باشد که این امر با 
بسترسازی مناسب و امنیت سرمایه گذاری و وجود فضای رقابتی سالم می تواند موجب ارتقای شاخص 
اقتصاد مقاومتی باش��د. با توجه به وجود بازارهای موازی ممکن اس��ت اعمال وضع مالیات بر نرخ سود 

س��پرده موجب س��رریز شدن نقدینگی موجود در بانک ها به س��مت این بازارها شده و موجب اختلال 
و ایجاد حباب در این بازارها ش��ود. بنابراین توصیه می ش��ود برای بهینه سازی اقتصاد سیاست گذاران 
در تعیی��ن قیم��ت مالیات با احتیاط اقدام کنن��د. با توجه به اثر منفی وضع مالی��ات بر جریان خالص 
سرمایه می توان گفت وضع مالیات بر نرخ سود موجب کاهش بازدهی سرمایه شده و این امر می تواند 
موجب تهدید امنیت اقتصادی جامعه به دلیل نبود انگیزه کافی برای س��رمایه گذاران خارجی یا حتی 
س��رمایه گذاران داخلی باشد. بنابراین اعمال این ش��وک با توجه به نتایج توصیه نمی شود. باید به این 
نکته توجه اساسی کرد که چنانچه امنیت سرمایه گذاری در کشورهای در حال توسعه و اقتصادهای در 
حال  گذار از جمله ایران تضمین شده و بستر قانونی لازم فراهم شود، سرمایه گذاران بین المللی میل و 
رغبت بیشتری برای حضور در این گونه بازارها خواهند داشت. این امر به کشورهای میزبان نیز فرصت 
بهره گیری از مزیت های نسبی، رشد اقتصادی، اشتغالزایی و دستیابی به دانش و فناوری روز برای تولید 
کالاهای رقابتی در عرصه جهانی را می دهد. بنابراین تسریع در ورود سرمایه گذاری های خارجی، منافع 
متقابلی را برای کشورهای میزبان و سرمایه گذاران بین المللی به دنبال خواهد شد. پس توصیه می شود 

قبل از اعمال مالیات بر نرخ سود بسترهای امنیت سرمایه گذاری فراهم شود.

بسترهای سرمایه گذاری مولد فراهم نیست

نویس��ندگان این تحقی��ق با توجه به نتایج ای��ن تحقیق و اثرگ��ذاری متفاوت اعمال 
شوک های حاصل از مالیات بر نرخ سود بر تولید داخلی نتیجه گرفته اند که وضع مالیات 
بر س��ود س��پرده های بانکی زمانی موجب بهبود تولید داخلی از مصادیق سیاس��ت های 

اقتصاد مقاومتی می شود که بس��ترهای مناسب سرمایه گذاری از نوع مولد وجود داشته 
باش��د. در غیر این ص��ورت نوع مالیات نه تنها کارآیی لازم را ب��رای افزایش تولید داخل 

نخواهد داشت بلکه نقدینگی را به سمت فعالیت های سوداگرانه سوق می دهد.

سخن پایانی 
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در س��ه ماه چهارم س��ال ۹۵ س��ازمان اموال تملیکی 
س��عی کرد سامانه الکترونیکی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران به س��امانه س��ازمان اموال تملیکی به صورت برخط 
وصل ش��ده و متروکه ش��دن کالا بدون دستکاری نیروی 
انسانی انجام شود. اما همان طور که در نوشتار قبل توضیح 
داده ش��د گمرک از وصل شدن برخط سامانه ها به صورت 
برخط اجتناب می کرد. سازمان اموال تملیکی نیز به علت 
اینکه کلید حل مس��ائل و مشکلات متروکه شدن کالا را 
فقط در صدور اظهارنامه خودکار و بدون دخالت انس��انی 
به صورت اتصال برخط س��امانه های یکدیگر می دانس��ت، 
از ای��ن مه��م عبور نمی ک��رد. ولی گمرک هرگز تس��لیم 
امض��ای تفاهمنام��ه ای که این مهم در آن منظور ش��ده 
باش��د، نمی ش��د. بنابراین امضای تفاهمنامه با گمرک به 
تعوی��ق افتاد. پرواضح بود با بکارگیری این مکانیس��م در 
ص��ورت اتمام فرصت مهلت قانونی، کالای تاریخ منقضی 
در کارتاب��ل س��ازمان اموال تملیکی ق��رار گرفته و از ید 
گمرک خارج می ش��د. در این ص��ورت، لابی صاحب کالا 
هیچ تاثیری در به تعویق انداختن ترخیص کالا نداش��ت. 
این مکانیس��م س��بب ترخیص فوری کالا توسط صاحب 
کالا خواهد ش��د. صاحب کالا یا باید رأس��ا خود نس��بت 
به ترخیص کالا اقدام کند یا ش��اهد تسلیم متروکه شدن 
کالای خود به سازمان اموال تملیکی شده و تعیین تکلیف 

و فروش آن توسط سازمان انجام شود.
در شرایط فعلی اقتصاد، این مکانیسم بسیار کارساز بوده 
و به منظور فرونش��اندن التهابات بازار که به عرضه مستمر 
کالا نیازمند است، بکارگیری این مکانیسم علاوه بر اینکه 
از احت��کار کالا در گم��رک جلوگیری می کند، از التهابات 

بازار به سبب عرضه مستمر کالا می کاهد. 
 ب��رای برون رفت از این معضل مزمن، دولت س��یزدهم 
باید عزم خود را جزم کرده، مش��کل کاس��تی های تبادل 
اطلاعات را با اتصال سامانه های الکترونیکی سازمان هایی 
مانن��د بنادر، گمرک، س��ازمان اموال تملیکی و س��امانه 
یکپارچه تجارت و س��امانه انبارها را به سرعت رفع کرده و 
به سرانجام رساند. این گام نخست، اقدام موثری است که 

مسلما از رسوب کالا جلوگیری خواهد کرد.
در صورت ریشه یابی رسوب کالاها در بنادر و گمرکات 
کشور، ممکن است به چند اتفاق برسیم: کالاهای ورودی 
ممکن است بدون ثبت سفارش وارد کشور شده باشند. در 
این صورت، اگر کالاهای وارد ش��ده جزو کالاهای مجاز یا 
مجازمش��روط باشد، با اعلام آن به گمرک اجازه ترخیص 
به صاحبان کالا )بدون انتقال ارز( داده ش��ود. در صورت 
عدم مراجع��ه صاح��ب کالا در فرصت قانونی داده ش��ده، 
بلافاصله اظهارنام��ه متروکه صادر، برای تعیین تکلیف و 
فروش تحویل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
شود. ممکن است کالاهای ورودی غیرمجاز یا ممنوع بوده 
و در اماکن و انبارهای بنادر یا گمرک رس��وب کرده باشد. 
در این صورت نیز اطلاعات کالاهای ورودی باید از طریق 
س��ازمان بنادر ب��ه گمرک اعلام و طب��ق قوانین گمرکی 
نس��بت به مرجوع کردن کالای غیرمجاز توس��ط صاحب 
کالا، اقدام ش��ود. درباره کالای ممنوعه، کالا ضبط شده و 
جهت امحا یا هرگونه اقدام قانونی دیگر، تحویل س��ازمان 

اموال تملیکی شود.
چنانچ��ه به هر دلیل��ی کالا در مهلت قانونی به گمرک 
اعلام نش��ود ی��ا بدون رعایت تش��ریفات گمرکی از بنادر 
وارد قلمرو کش��ور ش��ده و کالاهای رس��وبی بدون مجوز 
گم��رک از انباره��ای نگهداری کالا خارج ش��ود به منزله 
کالای قاچاق محس��وب شده و با آن مطابق قانون قاچاق 
و ارز رفتار خواهد ش��د. گمرک جمهوری اس��لامی ایران 
موظف اس��ت اطلاعات مربوط ب��ه کالاهای متروکه را که 
مدت قانونی زمان ترخیص آنها به پایان رسیده و صاحبان 
کالا به هر دلیل موفق به ترخیص کالای خود نشده اند از 
طریق س��امانه به سازمان اموال تملیکی اعلام کند. از آن 
به بعد نیز با توجه به اتصال دو س��امانه گمرک و س��ازمان 
اموال تملیکی، نس��بت به انتقال اطلاعات کالای متروکه 
به صورت برخط اقدام شده و اظهارنامه متروکه آن توسط 
س��ازمان اموال تملیکی صادر ش��ود. به این ترتیب، هیچ 
کالایی بدون تعیین تکلیف در انبارهای گمرک نمی ماند و 
از اتلاف کالا و از دور زدن قانون و تبانی جلوگیری خواهد 
شد. سازمان اموال تملیکی موظف است پس از اخذ حکم 
حاکم ش��رع که اخذ آن با توجه به تجارب قبلی طولانی 
نخواهد بود، س��ریعا نسبت به برگزاری مزایده اقدام کند. 
در صورت برگزاری مزایده در ۲، ۳ نوبت و عدم فروش کالا، 
از سایر روش های فروش که قانون اجازه آن را به سازمان 

داده مانند حراج الکترونیکی و مذاکره اقدام کند.
چاره کار مواردی که درباره رس��وب و تعیین تکلیف کالا 
برش��مرده شد، اتصال برخط سامانه الکترونیکی نهادهای 
مرتبط که در طول یکدیگر قرار دارند، اس��ت. انجام امور 
اشاره شده بدون اصلاح قوانین و مقررات قابلیت اجرا ندارد 
و در مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی، مش��ابه مواردی 
اس��ت که اشاره ش��د و مانند رسوب کالا در بنادر کشور و 
گمرک اس��ت. نقش هر یک از س��ازمان های مورداشاره و 
مناط��ق آزاد و ویژه اقتصادی ب��ا توجه به اینکه دبیرخانه 
آن در وزارت امور اقتصادی و دارایی مستقر است باید هر 
یک از این نهادها س��هم خود را در تعیین تکلیف کالاهای 

رسوبی در گمرکات کشور به عمل آورند.

پیشنهادهایی 
برای جلوگیری 
از رسوب کالا
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سیاست های تکراری برای جذب نقدینگی

سخن پایانینگاه جزبه جز به مسائل

بازگشت ۱۸۳ واحد صنعتی راکد به چرخه تولید 

آرم��ان خالقی، عض��و هیات مدی��ره خانه صنعت، 
معدن و تجارت ایران درباره افزایش سود سپرده ها و 
تاثیر آن روی بخش صنعت و تولید کشور به  
گفت: افزایش سود سپرده ها موضوع جدیدی نیست 
و از ۳۰، ۴۰ س��ال قب��ل این مس��ئله همواره مطرح 

بوده است. 
وی افزود: در طول این ۴ دهه به طور جزر و مدی 
چنین سیاست هایی گذاشته ش��ده است؛ در برخی 
برهه ها درباره آن زیاده روی شده و در برخی بخش ها 
با کم کاری هایی مش��کلات نه تنها حل نش��ده، بلکه 

تشدید هم شده است. 
او ادامه داد: افزایش نرخ س��ود س��پرده های بانکی 
ب��رای جمع آوری نقدینگی در دس��ت مردم، یکی از 
موضوع هایی اس��ت ک��ه معمولا بانک ها ب��ه آن باور 
دارن��د و در این ب��اره بان��ک مرکزی را ه��م مجاب 

می کنند. 
ای��ن کارش��ناس حوزه صنع��ت اظهارک��رد: نحوه 
عملک��رد بان��ک مرکزی ش��بیه به انجم��ن صنفی 
بانک های کش��ور شده و این در حالی است که بانک 
مرکزی، مس��ئول تنظیم پول ملی و مقررات مالی و 
پولی کشور اس��ت. در واقع این عملکرد برای تامین 

منافع بانک هاست.
 عض��و هیات مدیره خانه صنع��ت، معدن و تجارت 
ایران یادآور ش��د: هنگامی که چنین سیاستی اتخاذ 

می ش��ود و نرخ س��ود بالا می رود تا مردم 
تشویق به س��پرده گذاری شوند، استدلال 
این اس��ت که برای اینکه بانک ها بتوانند 
ادامه حیات دهند و مردم پول خود را نزد 
بانک ها نگه دارند، باید س��ود پرداختی به 
س��پرده های آنها بالاتر از نرخ تورم باشد. 
به این ترتیب، اگر تورم ۴۰ درصد اس��ت، 

سود س��پرده های بانکی نیز باید ۴۰ درصد و گاهی 
هم بیشتر باشد. 

یک سیکل معیوب  �
خالقی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه این گونه 
سیاست ها س��بب ایجاد تورم و تشدید آن می شود، 
گف��ت: وقتی پول گران می ش��ود، بانک ها باید آن را 
در چرخ��ه تولی��د و تجارت وارد کنند ک��ه این کار 
در قالب تس��هیلات انجام می ش��ود. نرخ بهره وام ها 
بالا م��ی رود تا بانک ها بتوانند ب��ه تعهدی که ایجاد 
کرده اند، پاس��خگو باشند و به این ترتیب هزینه پول 
و کارمزد بانک باید از مابه التفاوت نرخ تس��هیلات و 

سپرده درآید. 
وی اف��زود: هنگامی ک��ه ن��رخ س��پرده ۲۵ درصد 
می ش��ود، این عدد به  اضاف��ه ۴ درصد کارمزد بانک 
و درصدی هم به عنوان س��ود آن باید تس��هیلات با 
نرخ س��ود ۲۸ درصد بپردازد. پول گران تر در اختیار 
صنعتگ��ران قرار می گیرد و این ام��ر روی نرخ تمام 

محصولات و حتی خدمات تاثیر مس��تقیم 
دارد. او تاکی��د ک��رد: اجرای��ی ش��دن این 
سیاس��ت ب��ه این معنی اس��ت ک��ه بانک 
مرکزی باعث افزایش نرخ مس��تمر کالاها و 
خدمات در کش��ور می شود. این امر چرخه 
افزایش تورم را سرعت می بخشد و منجربه 
تقویت عامل های تورمی در کشور می شود.

عض��و هیات مدیره خانه صنع��ت، معدن و تجارت 
ای��ران اضاف��ه کرد: عملیاتی ش��دن این امر س��بب 
می ش��ود نتوانیم چرخه ت��ورم را متوقف کنیم، زیرا 
گران ش��دن یک محصول باعث می شود دوباره نرخ 
س��ود س��پرده افزایش پیدا کند تا م��ردم نقدینگی 
در اختی��ار خود را در بازارها برای خرید س��که، ارز، 
خودرو و... س��رمایه گذاری نکنند. این سیکل معیوب 

ادامه خواهد داشت.
ک�وچ از ب�ازاری ناامن به ب�ازار ناامنی  �

دیگر
خالق��ی برای حل این معضل عنوان کرد: باید این 
چرخه بیمار اقتصاد که مزمن هم هس��ت را یک جا 

قطع کنیم.
او گفت: اگ��ر مردم پول خود را از بانک ها خارج و 
در بازارهای گوناگون سرمایه گذاری می کنند به دلیل 
شرایط تورمی کشور است. به جای رسیدگی به علت 

مسئله، نسخه برای معلول پیچیده می شود.

ارزش  حف��ظ  ب��رای  م��ردم  داد:  ادام��ه  وی 
سرمایه هایشان، پول را در دست گرفته و از یک بازار 
ناامن به بازار ناامنی دیگر در رفت وآمد هستند و این 
ریس��ک را می پذیرند که اصل سرمایه ش��ان به خطر 
نیفت��د. بنابراین به جای ارائ��ه راهکاری برای هدایت 
این سرمایه ها به سوی تولید و سودآور کردن صنعت، 

سیاست های گذشته تکرار می شود. 
امنیت بورس و سرمایه گذاری مولد �

عض��و هیات مدیره خانه صنع��ت، معدن و تجارت 
ای��ران عن��وان ک��رد: م��ردم در بازاره��ای مختلف 
گرفتار و آواره هس��تند. دلیل این ش��رایط پرریسک 
س��رمایه گذاری، عدم ثبات اقتصادی اس��ت. علاوه بر 
این، در چنین وضعیتی چون مردم به شکل تهاجمی 
و تجمعی به س��وی ب��ازاری می روند، آن بازار رش��د 
ناگهانی پیدا می کند و در جایی قیمت ها حباب گونه 
می ایس��تد. در ادامه با توقف رشد قیمت در آن بازار، 
این س��رمایه ها به بازار دیگر هجوم برده و آن بازار را 

دچار رشد ناگهانی و حبابی می کنند. 
خالقی در پای��ان تاکید کرد: بانک مرکزی به جای 
تامین مالی بانک ها باید کمک کند تولید در کش��ور 
سودآور باشد. اگر تولید سودآور شد، بازار سرمایه به 
ثبات رس��ید و مردم در بازار بورس احساس امنیت 
کردند می توان امیدوار بود س��رمایه ها مولد ش��ده و 

تولید سودآور شود.

در ادام��ه ن��ادر فرخ از فع��الان صنعت 
هم درباره افزایش نرخ س��ود س��پرده ها 
و نرخ تمام ش��ده محص��ولات صنعتی به 
 گف��ت: یکی از مش��کلات اقتصاد 
و سیاس��ت گذاران اقتصادی کش��ور این 
است که به مسائل جزبه جز نگاه می کنند. 
لازم��ه افزای��ش س��پرده گذاری در بانک 

این است که ش��رایط تورمی کنترل شود. طبیعی 
اس��ت اگر ب��ازده نرخ س��ود بانکی کمت��ر از تورم 
باش��د، مردم تمایلی به س��پرده گذاری در بانک ها 
نخواهند داشت. مردم می دانند امروز اگر کالایی را 

خریداری نکنند، فردا گران تر می شود.
وی افزود: در اقتصاد سالم شاید افزایش سود یک 
یا ۲ درصدی برای تشویق مردم به سرمایه گذاری 
در بانک ها پاسخ دهد اما در ایران که تورم، معضل 
اصلی اقتصاد است، این راهکارها پاسخگو نخواهد 

بود و فقط بار بخش های دیگر از جمله 
صنعت را افزایش می دهد.

در  حال حاض��ر  در  داد:  ادام��ه  او 
چرخ��ه معیوبی ق��رار داری��م، زیرا اگر 
بانک ه��ا بخواهند نرخ به��ره بالاتری به 
س��پرده گذاران خود بدهن��د، دو اتفاق 
مه��م رخ می ده��د؛ یک��ی اینک��ه نرخ 
س��ود وام ها برای تولی��د افزایش پی��دا می کند و 
دیگر اینکه به پول مردم س��ودی داده می شود که 
واقعی نیست؛ در نتیجه ارزش پول ملی را کاهش 
می دهد و وضعیت تورمی کشور را تشدید می کند. 

پولی که به نفع تولید گرفته نمی شود �
ای��ن فعال صنع��ت در ادام��ه س��خنان خود با 
تاکید ب��ر وضعیت بیمارگونه اقتص��اد عنوان کرد: 
در حال حاض��ر تولید س��ودآور نیس��ت، زیرا نرخ 
تسهیلات بالاست. البته بخشی از مشکلات اقتصاد 

مرب��وط به این مس��ئله اس��ت؛ بنابرای��ن به اصل 
موض��وع، اینکه ب��رای جذب نقدینگی س��رگردان 
مردم باید س��ود سپرده ها را افزایش داد، خوشبین 

نیستم.
رون��د  اخی��ر،  ده��ه   ۴ در  اظهارک��رد:  ف��رخ 
سیاس��ت گذاری در نظام بانکی کشور تجربه شده 
و نتایج ملموس اس��ت. چنی��ن راهکارهایی تکرار 

اشتباهات گذشته خواهد بود.
او گفت: رش��د اقتص��ادی، جذب س��رمایه های 
داخلی، هدایت نقدینگی به سوی تولید و... فرمول 
دارد و نمی توان بدون منطق، راهکاری را ارائه داد 

که سال ها تجربه شده است. 
ف��رخ در پایان ب��ا بیان اینکه اقتصاد دس��توری 
نیس��ت، اظهارکرد: در کنار تم��ام این موضوعات 
نباید فراموش کرد اعتماد مردم نس��بت به مسائل 

اقتصادی در حال کاهش است.

کارشناسان حوزه صنعت معتقدند افزایش سود سپرده 
برای تش��ویق مردم به س��رمایه گذاری نقدینگی خود در 
بانک ها نمی تواند کارس��از باش��د، زیرا ای��ن امر منجربه 
افزای��ش تس��هیلات ش��ده و در نهایت نرخ تمام ش��ده 
محص��ولات را افزای��ش می دهد. با افزای��ش نرخ کالاها 
برای اینکه دوباره مردم س��رمایه های خود را وارد بازارها 
نکنن��د باید بانک ها نرخ س��ودها را بالاتر ببرند؛ بنابراین 
این چرخه معیوب همراه با تش��دید تورم در کشور ادامه 
خواهد داشت، زیرا عنوان می شود سود سپرده های بانکی 
باید بیش��تر از نرخ تورم در کشور باشد تا مردم راغب به 

سپرده گذاری شوند. 
صنعتگ��ران عن��وان می کنند در نتیجه این سیاس��ت 
فق��ط مناب��ع مالی بانک ها ب��رای م��دت کوتاهی تامین 
می ش��ود و نفعی برای صنعت نداشته و تولید را سودآور 
نمی کند. چنین مشوق هایی مولد نبوده و اقتصاد را دچار 

چالش های بیشتر می کند.

فاطمه امیراحمدی: دیروز یکشنبه ۱۸ مهر، نشست خبری 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان تهران در محل این 
سازمان برگزار شد. یداله صادقی، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان تهران، گزارش��ی از عملکرد این سازمان در ۶ 

ماه نخست امسال عنوان کرد. 
، در ابت��دای نشس��ت یدال��ه صادق��ی با  به گ��زارش 
بی��ان اینکه اس��تان تهران نقش مهم��ی در تولید دارد، گفت: 
۲۰ درص��د صنایع دارای پروانه بهره برداری در اس��تان تهران 
مستقر هستند. علاوه بر این،  ۱۶ هزار واحد صنفی دارای پروانه 
بهره برداری از ۸۶ هزار واحد صنفی کل کش��ور مربوط به این 
استان اس��ت. وی افزود: براساس مجوزهای رسمی صادرشده 
در بخ��ش صنعت و صن��ف حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
اش��تغالزایی مستقیم در اس��تان تهران محقق شده است. یک 
میلی��ون نفر از آمار یادش��ده مربوط به ح��وزه صنوف و ۵۰۰ 
هزار نفر هم در صنعت مشغول به کار شدند. البته آمار اشتغال 
غیرمس��تقیم هم اگر به این عدد اضافه شد، میزان اشتغالزایی 

در این استان بالاتر خواهد بود.
رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان تهران در 
ادامه س��خنان خود به تعدادکارت های بازرگانی صادر شده در 
استان تهران اشاره و عنوان کرد: ۱۷ هزار کارت بازرگانی فعال 
در کش��ور داریم که ۵۵ تا ۶۰ درصد کارت های فعال بازرگانی 

مربوط به استان تهران است.
صادقی با بیان اینکه با توجه به ویژگی و گستردگی 
که اس��تان تهران دارد مش��کلات خاص خود را هم 
دارد، اظهارک��رد: یکی از ای��ن چالش ها محدودیت 
و ممنوعی��ت اح��داث و راه ان��دازی واح��د صنعتی 
ت��ا ش��عاع ۱۲۰ کیلومتری محل مس��کونی اس��ت. 
بس��یاری از واحدهای صنعتی که قدمت زیادی هم 

در فعالیت های تولیدی دارند نیاز به بهس��ازی و نوسازی دارند 
تا محصولات جدیدی برای س��بد کالای��ی خود تعریف کنند. 
سال هاس��ت به دلیل قانون هوای پاک و آلاینده بودن برخی از 
ای��ن واحدهای تولیدی امکان توس��عه و افزایش محصولات را 
نداشته اند. او تصریح کرد: با پیگیری هایی که سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران با همراهی استانداری و اداره کل 
محیط زیست این استان داشته در نهایت موافق به رفع برخی 
از موانع برای بهسازی و نوسازی این واحدهای تولیدی شدیم. 
به ای��ن ترتیب برای افزایش ظرفی��ت و افزایش محصولات در 
زنجی��ره ارزش با کمک هی��ات مقررات زدایی گام های مثبتی 
برداش��ته شده است. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان تهران با اش��اره به خروج برخی از واحدهای صنعتی از 
انجماد، گفت: واحدهای صنعتی باید فعال و به روز باش��ند تا با 
اس��تفاده از فناوری جدید میزان آلایندگ��ی آنها کاهش پیدا 

کرده و بتوانند محصولاتی رقابت پذیر و بازارپس��ند 
ب��رای داخل و خارج تولید کنند. بخش��ی از آلاینده 
بودن صنایع به فن��اوری قدیمی آنها برمی گردد که 

نرخ تمام شده آنها را هم افزایش داده است.
صادق��ی در بخش دیگری از س��خنان خود عنوان 
کرد: در ۶ ماه نخس��ت سال ۱۴۰۰ حدود ۸۸ پروانه 
بهره برداری صادر ش��د که این آمار نس��بت به سال 
گذشته که ۶۱ مورد بود، ۴۴درصد رشد داشته است. همچنین 
میزان س��رمایه گذاری ۲۳۰۰ میلیارد تومان بود که نس��بت به 
زمان مش��ابه س��ال ۹۹ با ۱۲۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در حوزه تولید صنعتی و صنفی رش��د ۹۹ درصدی را ش��اهد 
هستیم. او در حوزه اشتغالزایی این میزان سرمایه گذاری بیان 
کرد: آمار اش��تغال ۶ ماه نخس��ت امسال با ۱۸۴۲ نفر نسبت به 

سال ۹۹ با اشتغال ۱۳۱۴ نفر، رشد داشته  است.
وی گفت: پروانه بهره برداری در دو بخش ایجادی و توسعه ای 
صادر می ش��ود که در بخش توسعه در نیمه نخست سال ۲۰۸ 
پروانه بهره برداری صادر شد و نسبت به مدت مشابه سال قبل 
که ۱۶۹ پروانه بهره برداری بود، ۲۳ درصد رش��د محقق ش��د. 
در این بس��تر سرمایه گذاری س��نگین انجام شد اگرچه میزان 
اش��تغالزایی در این حوزه عدد بالایی نیست. دلیل این امر هم 
استفاده از فناوری جدید و توسعه رباتیک فعالیت ها بوده است. 

از این رو هزینه برای سرمایه گذاری بالا اما میزان اشتغال پایین 
بوده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران 
با اشاره به آمار جوازهای تاسیس صادرشده ادامه داد: در نیمه 
نخس��ت امس��ال ۱۰۲۱ جواز تاسیس صادر شد که پیش بینی 
می ش��ود این رقم تا پایان س��ال به ۲ هزار مورد برس��د. در این 
بخش شاهد رشد منفی نسبت به تعداد جواز تاسیس صادرشده 

در نیمه نخست سال ۹۹ )۱۱۸۰( هستیم.
صادق��ی گفت: درب��اره طرح هایی که هنوز ب��ه بهره برداری 
نرس��یده اند می توان به ۱۲۴ طرح در استان تهران اشاره کرد. 
از این تعداد، ۱۰۷ طرح بین ۶۰ تا ۸۰ درصد و ۱۱۶ طرح هم 

بین ۴۰ تا ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران در پایان 
با اشاره به وضعیت واحدهای صنعتی راکد در این استان گفت: 
برخی واحدهای تولیدی به دلایل گوناگون غیرفعال هستند. از 
کل آمار واحدهای راکد صنعتی در نیمه نخس��ت سال ۱۴۰۰ 
مشکل حدود ۱۸۳ طرح با پیگیری های انجام شده در سازمان 
رفع ش��ده و دوب��اره به چرخه تولید بازگش��ته اند. این آمار دو 
برابر هدف تعیین ش��ده برای نیمه نخست سال است. در حوزه 
تکمیل طرح های نیمه تمام هم ۲۲۰ مورد هدف گذاری ش��ده 
بود که با تکمیل ۲۸۶ طرح، پرونده بخشی از واحدهای صنعتی 

دارای مشکل در این حوزه در نیمه نخست سال بسته شد.

مشوق هایی که مولد نیستند
صنعتگ�ران همیش�ه گلایه دارند که در ایران برای دریافت تس�هیلات، در واقع پول را خری�داری می کنند؛ این 
مس�ئله اش�اره به این مسئله دارد که نرخ تسهیلات در ایران نسبت به برخی کش�ورهای جهان بسیار بالاست. در 
حالی که سود تسهیلات در کشورهای صنعتی کمتر از ۵ درصد بوده در ایران روی کاغذ 1۸ درصد است. این درحالی 
اس�ت که با بلوکه کردن بخشی از تسهیلات به عنوان س�پرده، این نرخ به بالای 2۵ درصد می رسد. در مجلس دهم 
سخن از کاهش پلکانی سود سپرده ها و در نتیجه تسهیلات بود اما برخی عنوان می کنند برای جذب نقدینگی  های 
س�رگردان باید مردم را تشویق به س�پرده گذاری در بانک ها کرد. از این رو ممکن است سود سپرده ها افزایش پیدا 

کند که این امر تسهیلات را در کشور گران تر می کند و در نتیجه نرخ تمام شده تولید کالا بالاتر می رود.

نایب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل ش��رکت بهره ب��رداری مترو تهران 
و حوم��ه گفت: پیگیر تس��ریع در انجام رده ه��ای تعمیراتی ناوگان، به ویژه 
رده های تعمیراتی س��بک به منظور افزایش قابلیت اطمینان بیشتر ناوگان 
برای نیمه دوم س��ال ۱۴۰۰ هس��تیم. به گزارش ایسنا، علی عبداله پور در 
این باره افزود: مس��ئولیت هایی که در قبال ش��هروندان و مسافران داریم را 
به نحو احس��ن انجام می دهیم و می دانیم حیات ش��رکت بهره برداری مترو 
تهران و حومه بس��تگی به حرکت قطارها دارد و این مس��تلزم هزینه کردن 

ب��رای نگه��داری و تعمیرات قطارها و افزایش قابلیت آنها در چرخه س��یر 
اس��ت. وی تصریح کرد: هزینه تعمیرات اساسی ۳۱ رام قطار DC از محل 
تبصره ۱۸ قانون بودجه با مشارکت شهرداری تهران تامین شده و با توجه 
به احتمال بازگشایی مدارس در نیمه دوم سال تعمیرات اساسی این قطارها 
طبق برنامه ریزی انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: ۶۰ درصد از ۱۷۱ 
قطار مترو نیاز به بازس��ازی دارند که بیش از ۴۱ رام این قطارها متعلق به 
نسل اول است. عقب ماندگی در زمینه تعمیرات اساسی در قطارهای سری 

DC یا قطارهای نسل اول که پس از طی کردن هر ۹۰۰ هزار کیلومتر در 
مرحله اورهال قرار می گیرند، بیشتر است و باید هرچه زودتر انجام شود.

عبداله پور تاکید کرد: تامین اقلام تهویه واگن برای بهبود کیفیت تهویه 
واگن های درون ش��هری، ترمز قطارها در راس��تای ایجاد حداکثر ایمنی و 
جلوگیری از بروز اختلال در حرکت قطارها، قطعات سیس��تم روش��نایی، 
س��امانه PIS ناوگان بخش��ی از اقلام موردنیاز براس��اس اولویت است که 

به دنبال تامین آنها هستیم. 

اولویت مترو 
تهران، خرید 
قطعات اصلی 
است

نظر کارشناسان صنعت درباره افزایش نرخ سود و جذب نقدینگی سرگردان به تولید 
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دعوای 
دو مرجع 
بر سر یک آمار

بازار صادراتی 
همسایگان را 
از دست داده ایم 

كاركنان، سرمایه های 
5بی بدیل فولاد مباركه

افزایشصادراتمستطبیقبامعیارهایبینالمللی

سخنپایانی..

گوهرس��نگ  یکی از زیرمجموعه های بخش 
معدن اس��ت ک��ه در بحث صادرات نس��بت به 
ظرفیت های موجود، کم فروغ تر از سایر حوزه ها 
ظاهر ش��ده است. عبدالنبی مکابر، عضو هیات 
مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا، جواهر، نقره و س��نگ های قیمتی ایران در 
گفت وگ��و ب��ا  به تش��ریح الزامات ورود 
س��نگ های قیمتی ایران به بازارهای مناس��ب 

جهانی پرداخت. این فعال معدنی مهم ترین رکن پیش��رفت 
در این حوزه را افزایش کیفیت تولیدات داخلی عنوان کرد 
و در ای��ن ب��اره توضیح داد: اگر قص��د داریم تولیدات حوزه 
س��نگ های قیمت��ی ایران در بازارهای جهانی بدرخش��د و 
صادرات بالایی در این بخش داشته باشیم، در وهله نخست 
باید تولیدات ما قابل رقابت با تولیدات سایر کشورها باشد؛ 
به عبارتی باید تولید ما به سطح استانداردهای جهانی برسد 
و هم پای جهان حرکت کنیم. این اتفاق مس��تلزم شناسایی 
معیارها و اس��تانداردهای جهانی و س��پس منطبق س��ازی 
معیارهای تولید داخلی با این استانداردها است. وی ادامه داد: 
باید اس��تانداردهای داخلی تطبیق داده شده با شاخص های 
جهان��ی را به عن��وان یک چارچوب در تولیدات خود در نظر 
بگیریم. می توان گفت در نظر گرفتن استانداردهای جهانی 
در تولیدات سنگ های گران قیمت، می تواند ضمن افزایش 
کیفی��ت تولیدات ایران، بازاریابی و صادرات این محصولات 
را با سهولت بیشتری سامان دهد. بنابر آنچه گفته شد باید 

لحاظ کردن اس��تانداردهای جهانی در تولیدات 
داخلی یکی از مهم ترین اقداماتی باش��د که در 
برنامه ها و طرح های توسعه ای این بخش در نظر 

گرفته می شود.
ازمع�ادن بهرهب�رداری افزای�ش �

داخلی
مکاب��ر در ادامه صحبت ه��ای خود ضعف در 
تامین مواد اولیه موردنیاز صنایع سنگ تزئینی 
را از دیگر مشکلات مهم امروزه این عرصه معرفی کرد. او در 
این باره توضیح داد: باوجود داشتن معادن متعدد و با ظرفیت 
بالا در بخش س��نگ های قیمتی در کشور، متاسفانه اغلب 
مواد اولیه صنایع سنگ تزئینی )کارگاه های سنگ تراشی و 
مصنوعات س��نگی( از طریق واردات تامین می ش��ود. دلیل 
اصلی این اتفاق را می توان عدم بهره گیری مناسب از ذخایر 
معدنی این حوزه معرفی کرد، چراکه تعداد زیادی از ذخایر 
س��نگ های گران قیمت و تزئینی هنوز مراحل اکتش��اف  را 
طی نکرده اند یا فرآیند اکتش��اف آنها نیمه کاره رها ش��ده 
است. البته بخشی هم که از این مرحله عبور کرده اند، هنوز 
سرمایه گذاری مناسب برای استخراج منابع آنها انجام نشده 
و در نتیج��ه تا ام��روز از این ذخایر بی بهره مانده ایم. وی در 
ادامه اف��زود: نهادهای دولتی متولی بخش معدن به همراه 
فع��الان بخش خصوصی ای��ن حوزه باید برنامه ای در جهت 
افزایش بهره برداری و اس��تفاده از این ذخایر تدوین کنند تا 
صنای��ع چ��ه در بخش فرآوری و چه تراش برای تامین مواد 

اولیه نیازمند واردات نباش��ند. می ت��وان گفت اگر از ذخایر 
معادن سنگ خود به جای واردات استفاده کنیم، با در اختیار 
داش��تن مواد اولیه بیشتر و باکیفیت تر، هم می توانیم تولید 
ب��رای مص��ارف داخلی را افزایش دهیم و ه��م در بازارهای 

جهانی نقش موثرتری ایفا کنیم.
تشکیلخانهگوهر�

این عضو هیات مدیره اتحادیه س��نگ های قیمتی ایران 
در ادامه صحبت های خود تش��کیل انجمن  و تش��کل های 
تخصصی در حوزه گران س��نگ ها را یکی از عوامل مهم در 
تدوین برنامه های مناس��ب توسعه ای و اجرایی شدن کامل 
آنها معرف��ی کرد. مکابر در این باره گفت: امروزه مهم ترین 
درخواست بخش خصوصی فعال در حوزه  سنگ های تزئینی 
و گران قیمت، پیگیری و اجرای کامل طرح های توس��عه ای 
تدوین ش��ده مانند طرح جامع گوهرسنگ است. همچنین 
تش��کیل خانه گوهر و آزمایشگاه تخصصی برای تحقیقات 
تخصصی حوزه گوهرس��نگ ها از دیگر تقاضاها برای توسعه 
و رونق فعالیت های این بخش اس��ت، چراکه با این اقدامات 
ضمن افزای��ش کیفیت و ورود تخصص در تولیدات داخلی 
و س��پس توسعه این عرصه، اش��تغالزایی قابل توجهی را در 
جامعه ش��اهد خواهیم بود. وی ادامه داد: با رش��د کیفیت 
تولیدات و گسترش صادرات، افزایش ارزآوری چشمگیری 
ب��رای کش��ور رقم می خ��ورد که ای��ن یک��ی از مهم ترین 
دستاوردهای پیگیری و اجرایی شدن طرح های توسعه ای و 
بهره گیری از معادن و ذخایر گوهرسنگ ها به شمار می رود.

کوروش ش��عبانی، نایب رئیس انجمن مس ایران و رئیس کمیته 
، آمار ارائه شده مبنی  هماتیت خانه معدن ایران در گفت وگو با 
بر افزایش فروش شرکت های بزرگ معدنی را روشن و نشان دهنده 
توسعه بخش معدن کشور دانست. وی افزود: چندی پیش ارقامی 
مبنی بر افزایش فروش چندین برابری شرکت های بزرگ معدنی در 
۵ ماه نخست امسال منتشر شد. بدیهی است زمانی که آماری مبنی 
بر افزایش فروش داشته باشیم، در اصل ابتدا افزایش تولید رخ داده 

اس��ت. همزمان با افزایش تولید، تنها به میزان محدودی مصرف داخل افزایش 
می یابد و مابقی تولیدات صادر می ش��وند؛ از این رو با آمار اعلام ش��ده می توانیم 
افزایش صادرات در صنعت مس را نتیجه گیری کنیم که در واقعیت نیز چنین 
بوده و در س��ال های اخیر به ویژه در ماه های ابتدایی امس��ال ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران رش��د صادرات را تجربه کرده اس��ت. این ش��رکت در حال تلاش برای 
رس��اندن میزان تولید س��الانه خود به حدود ۳۰۰ هزار تن اس��ت، در حالی که 
نیاز داخلی حدود ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار تن در س��ال اس��ت؛ بنابراین باقی تولیدات 
وارد بازارهای جهانی می ش��ود. در س��ال گذش��ته افزایش حدود 2۰ درصدی در 
صادرات صنعت مس داشتیم و برای امسال نیز این رشد را دوباره مشاهده کردیم؛ 
بنابراین افزایش ارقام فروش را می توان توسعه صنعت مس و زنجیره آن تعریف 
کرد. ش��رکت های بزرگی همچون ش��رکت ملی صنایع مس و دیگر شرکت های 
خصوصی و دولتی در س��ال های اخیر همواره در راس��تای توس��عه و رونق این 
عرصه قدم برداشته اند و رشد فروش و صادرات از پیامدهای این تلاش ها است.

نقشآمایشسرزمیندرتوسعه�
ش��عبانی در ادام��ه بی��ان کرد: باید به این نکته توجه داش��ت که کش��ور ما 
دارای ظرفیت ها و توانمندی های مهمی در عرصه های معدنی و زمین شناسی 
است. ظرفیت ایران در ذخایر معدنی به ویژه مواد فلزی بسیار بالا است و ماده 

معدنی مس جزو مواد معدنی اولویت دار نه تنها در کش��ور بلکه در 
جهان است؛ از همین رو ما باید از ظرفیت های گسترده موجود در 
کش��ور نهایت اس��تفاده را کرده و با افزایش سرمایه گذاری، به روند 
توس��عه و افزایش تولید در صنعت مس س��رعت و سهولت بخشیم. 
در این میان توجه به برنامه های توسعه ای و طرح های کلان و جامع 
می تواند ما را در این مس��یر یاری کند. در کنار تمام مس��ائلی که 
همواره به عنوان الزامات تدوین طرح جامع عنوان می شود، آمایش 
سرزمین نکته مهمی است که باید برای آن جایگاه ویژه ای قائل شد. وی افزود: 
معتقدم آمایش س��رزمین مس��ئله ای اس��ت که به همراه سایر موارد در تدوین 
تخصصی اهداف توس��عه ای و به ثمر رس��یدن آنها نقشی کلیدی دارد. آمایش 
سرزمین که مبتنی بر شناسایی ظرفیت های هر حوزه، جانمایی های درست و 
در اختیار داش��تن اطلاعات تخصصی است، باید مبنای نه تنها تدوین برنامه ها 
بلکه تصمیم گیری های بخش معدن باش��د. در این صورت هم فعالان صنعت 
مس و هم سایر بخش های معدنی می توانند ضمن داشتن برنامه ریزی دقیق و 

تخصصی به توسعه معادن و صنایع خود بپردازند.

مسائل توسعه ای بخش معدن به عنوان یک بنگاه اقتصادی مهم در کشور، 
موضوعی اس��ت که بنا بر نظر کارشناس��ان، در نگاه مسئولان نهادهای دولتی 
تا امروز مغفول مانده  اس��ت. به همین جهت انتظار می رود دولت س��یزدهم و 
متولی��ان دولت��ی معادن در این دوره، کم توجهی ب��ه معادن را از دیدگاه های 
مدیریت��ی خود حذف کرده و در راه توس��عه بخش مع��دن اقدامات موثرتر از 

جمله نظارت های مناسبی در پیش گیرند.

صادرات نیازمند رویکردهای توسعه ای است 
ظرفیتبالایمعادنبرایحضوردربازارهایجهانی

افزایشکیفیتتولیداتمعدنیبااعمالاستانداردهایجهانی
ملیکا انصاری: یکی از مسائلی که همواره به عنوان ملاک توسعه بخش های مختلف اقتصاد 
مطرح می ش�ود، میزان صادرات اس�ت. صادرات غیر از موضوع حضور در بازارهای جهانی 
و نوع�ی برندس�ازی تولی�دات هر کش�ور، ارزآوری و افزایش کیفیت محص�ولات را هم در 
پی خواهد داش�ت که این بحث نکته قابل توجهی برای کش�ور ما محسوب می شود، چراکه 
به دنبال تنش های سیاس�ی و تحریم های اعمال شده در س�ال های اخیر، ارزآوری و حضور 

ایران در معاملات جهانی تحت تاثیر قرار گرفته اس�ت. در بخش معدن و صنایع معدنی نیز 
چنین روندی حاکم اس�ت و صادرات یکی از ارکان اصلی س�نجش توس�عه به شمار می رود. 
 در گزارش پیش رو با کارشناس�ان و فعالان معدنی درباره این موضوع و عواملی که 
باعث رش�د صادرات در بخش های مختلف معدن خواهند ش�د، به گفت وگو پرداخته است. 

با این گزارش همراه باشید. 
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افزایش تولید روزانه 
كلاف گرم فولادی

تلاش��گران مجتمع فولاد س��با افتخاری 
دیگر رقم زدند و توانس��تند رکوردی جدید 
از تولی��د روزانه کلاف گ��رم فولادی را ثبت 

کنند.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ش��رکت فولاد 
مبارکه، بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع 
فولاد سبا با اعلام این خبر افزود: تلاشگران 
مجتمع فولاد سبا موفق شدند علاوه بر ثبت 
رک��ورد تولی��د روزانه کلاف گ��رم به میزان 
۵۱۴۰ تن در ۱۱ مهر ۱۴۰۰، در همین روز 

۳۶ ذوب ریخته گری را نیز انجام دهند.
وی با اش��اره به رک��ورد قبلی این مجتمع 
ک��ه به میزان ۵۱۲۳ تن در ۱۳ اردیبهش��ت  
س��ال جاری به دس��ت آمده بود، افزود: این 
رک��ورد پ��س از توقف نصب قفس��ه هفتم و 
تعویض اتوماس��یون نورد گرم مجتمع فولاد 
سبا و همچنین نوسازی ریخته گری قدیمی 

رقم خورد.
مدیر عملیات مجتمع فولاد س��با در ادامه 
به عوامل دس��تیابی ب��ه این رکورد اش��اره 
کرد و گف��ت: افزایش قیمت تولید و کاهش 
توقفات که حاصل ت��لاش تمام فولادمردان 
این مجتمع و همچنین حمایت های مدیریت 
ارشد شرکت فولاد مبارکه است، از مهم ترین 
دلایل دستیابی به این رکورد روزانه به شمار 

می آید.
وی کس��ب ای��ن دس��تاورد افتخارآمیز را 
که حاصل عزم و اراده همکاران عزیز اس��ت 
تبریک گفت و اظهار امیدواری کرد با انجام 
طرح های توسعه تکمیلی این شرکت، هرچه 
س��ریع تر گام های بعدی در جهت اس��تفاده 
حداکثری از ظرفیت های ایجادشده، برداشته 

شود. 
شرکت فولاد سبا یکی از زیرمجموعه های 
ش��رکت فولاد مبارکه اس��ت ک��ه در طول 
س��ال های اخیر عملکرد درخشانی داشته و 
توانسته رکوردهای جدیدی از تولید را ثبت 

کند.

بر
خ

گروه معدن 
editor@smtnews.ir

رکوردشکنی در ذوب آهن اصفهان 

مدیر مجتمع مس شهر بابک خبر داد

رکورد تاریخی تولید در شهر بابک

ورزشگاه مس رفسنجان سرمایه ملی است

اره و دری��ل جدی��د خط تولید ریل ب��رای افزایش 
ظرفی��ت تولید این محص��ول در کارگاه نورد ۶۵۰ به 
همت تلاش��گران ذوب آهن اصفهان راه اندازی شد تا 
افزایش چش��مگیر تولید ریل را رقم بزند. به گزارش 
روابط عموم��ی ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان، منصور 
یزدی زاده در حاش��یه بازدی��د از راه اندازی این پروژه 
و با بیان اینکه به کمک همکاران ذوب آهن  توانستیم 
گل��وگاه فرآیند تولید ریل را با اضافه کردن یک خط 
جدی��د اره و دریل برطرف کنیم، گفت: برنامه ریزی و 
طراحی خط تولید ریل خریداری ش��ده در ذوب آهن 
اصفهان براساس ۱۲۰ متر تعریف شده است. از آنجا 
ک��ه وزارت راه ب��ه تولید ریل بیش از ۱۸ متر رضایت 
نداده بود، گلوگاهی ایجاد شده بود که با اضافه کردن 

اره و دریل این گلوگاه برطرف شد.
مدیرعام��ل ش��رکت به توس��عه و افزای��ش تولید 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر نیز اشاره کرد و افزود: 
ورق س��ازه های فولادی یکی از این دست محصولات 
است که با تولید ۴۰۰ تن ورق سازه ۳۰۰×۲۰ در یک 

شیفت ۸ ساعته رکورد جدیدی ثبت شد، ضمن اینکه 
تولید آن در آینده به ۶۰۰ تن در هر ش��یفت افزایش 
خواه��د یافت. وی با اش��اره به سیاس��ت دولت برای 
ساخت یک میلیون مسکن در سال، تاکید کرد: بخش   
زیادی از این مس��کن های ساخته ش��ده را سازه های 
ف��ولادی تش��کیل خواه��د داد که ورق س��ازه های 
فولادی نقش اساس��ی در تحقق برنامه دولت در این 
زمینه خواهد داش��ت. یزدی زاده به شکس��تن رکورد 
۲۵ ساله تولید کلاف نیز اشاره کرد و گفت: در صدد 
هستیم روند تولید کلاف را برای ماه های آینده حفظ 
کنی��م. وی با بیان اینکه کلاف برای مصارف داخلی و 
صادرات، یک محصول اس��تراتژیک به شمار می رود، 
گف��ت: با وجود تحریم ها، فراگیری کرونا، کمبود آب، 
برق و مواد اولیه و س��ایر چالش هایی که فولادسازان 
با آن روبه رو هس��تند امیدواریم صادرات محصولات 
ش��رکت را مطابق ب��ا برنامه پیش ببریم. مهدی نصر، 
معاون برنامه ریزی و توس��عه شرکت نیز درباره پروژه 
تامین و نصب و راه اندازی اره و دریل جدید نورد ۶۵۰ 

گفت: با توجه به تولید ریل در نورد ۶۵۰ به عنوان یک 
محصول استراتژیک و لزوم افزایش ظرفیت و کیفیت 
محص��ول تولی��دی، با وج��ود تحریم ه��ای ظالمانه، 
برنامه ریزی لازم برای تامین یک دستگاه اره و دریل 
مخصوص ریل با ظرفیت برش و س��وراخ کاری حدود 
۳۹ تن بر ساعت برای ریل از شرکت لینزینگر اتریش 
به عنوان یکی از معتبرترین ش��رکت های دنیا در این 
زمینه انجام ش��د و در حال حاضر در مرحله تس��ت 
و راه اندازی اس��ت. وی افزود: مطالعات، مهندس��ی و 
نظارت عالی این طرح با محوریت مدیریت هماهنگی 
امور مهندس��ی و نظارت، فاز تامین توس��ط مدیریت 
خرید تجهی��زات و قراردادهای توس��عه و همچنین 
عملیات نصب و راه اندازی تجهیزات بر پایه  اس��تفاده 
حداکثری از زیرس��اخت ها و توان داخلی ش��رکت با 
همکاری مدیریت های اجرایی توسعه، مهندسی نورد، 
برنامه ریزی و نظارت بر نگهداری و تعمیرات مکانیک، 
تعمیرات و نوس��ازی راه و س��اختمان و تولید و توزیع 

برق انجام شده است.

مدی��ر مجتمع مس ش��هر بابک از ثبت رکورده��ای جدید تاریخی 
در تولیدات ش��هریور و نیمه نخس��ت سال ۱۴۰۰ مجتمع خبر داد که 
از آغاز فعالیت این مجتمع تاکنون بی س��ابقه بوده اس��ت. به گزارش 
مس پرس، حسین ابراهیمی نسب، مدیر مجتمع مس شهر بابک گفت: 
در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها با تلاش و کوشش حداکثری 
همکاران و حمایت مدیران ارش��د، مجتمع مس ش��هر بابک موفق به 
ثبت چندین رکورد جدید در تولیدات خود شده است. وی افزود: کاتد 

تولیدی پالایش��گاه خاتون آباد در ش��هریور سال جاری بیش از ۹۹۰۹ تن بوده در 
حالی که بالاترین رکورد قبلی در مرداد ۹۷۰۵ تن بوده است که ۱.۲ درصد افزایش 
نسبت به رکورد قبل را نشان می دهد. ابراهیمی نسب ادامه داد: همچنین پالایشگاه 

خاتون  آباد در نیمه نخست سال جاری موفق به تولید ۵۰۵۵۶ تن کاتد 
شده است. بالاترین رکورد قبلی در نیمه نخست سال گذشته ۵۰۳۸۴ 
ت��ن بوده که حاک��ی از افزایش ۰.۳ درصدی اس��ت. به گفته وی، آند 
تولیدی ذوب خاتون آباد در نیمه نخس��ت سال ۱۴۰۰ نیز ۶۴۶۱۱ تن 
بوده در حالی که بالاترین رکورد قبلی در نیمه نخس��ت س��ال گذشته 
۶۲۴۴۱ با ۳.۵ درصد افزایش بوده اس��ت. ابراهیمی نس��ب در پایان با 
تاکید بر اینکه در ش��رایط کنونی بهره وری کارخانه تغلیظ میدوک در 
شرایط خوبی قرار دارد، گفت: بازیابی کلی کارخانه تغلیظ میدوک در نیمه نخست 
سال جاری ۹۰.۹۰ درصد بوده که نسبت به بالاترین رکورد قبلی در نیمه نخست 

سال ۹۸ برابر ۰.۴ درصد افزایش نشان می دهد.

ورزشگاه شهدای صنعت مس رفسنجان یک مجموعه عظیم ورزشی چند منظوره   
اس��ت که واقعا برای آن زحمت کش��یده شده و فکر و برنامه ریزی زیادی برای آن 
صورت گرفته است. به گزارش مس پرس، سیدحمید سجادی، وزیر ورزش با بیان 
این مطلب افزود: این اتفاقات ارزشمند که در جای جای کشور رخ می دهد باید به 
نحوی به اطلاع عموم هم میهنان برس��د تا همه ایرانیان با هم افتخار کنیم که در 
کشورمان چنین مدیرانی هستند و همه بدانند که ظرفیت ها، منابع، فکر و برنامه 

وجود دارد و همه اینها در حال بررسی و اقدام است.
س��جادی درباره اهمیت این ورزش��گاه گفت: زیرساخت های فوق العاده  ای برای 
ورزش فوتبال در این ورزش��گاه پیش بینی ش��ده که می تواند مکملی برای س��ایر 
رش��ته های ورزش��ی باشد. وی تاکید کرد: ورزشگاه شهدای مس رفسنجان فضای 
بسیار ارزشمندی دارد و سرمایه ملی فوق العاده ای خواهد بود که امیدواریم هرچه 

زودتر به بهره برداری برسد.
سجادی ادامه داد: این ورزشگاه حتما بخشی از نیازهای فوتبال منطقه را پوشش 

می دهد و می تواند میزبانی شایس��ته ای را رقم بزند؛ نه تنها برای مسابقات داخلی، 
ملی، باش��گاهی و لیگ، بلکه می توان به گونه ای برنامه ریزی کرد تا مس��ابقات و 

تورنمنت های بین المللی نیز در این ورزشگاه برگزار شود.
وزی��ر ورزش در حال��ی که زیرس��اخت های این ورزش��گاه را فوق العاده توصیف 
می کرد، گفت: از دیدن امکانات و تلاشی که برای ساخت این مجموعه انجام شده 
و فکر و ایده ای که در س��اخت آن بوده و برنامه ریزی های همه جانبه ای که صورت 

گرفته، لذت بردم و انرژی گرفتم.
وی ب��ا اب��رازی امیدواری از اینکه این پروژه هرچه زودتر به بهره برداری برس��د 
و مورد اس��تفاده عموم قرار گیرد، تاکید کرد: به س��هم خود تلاش می کنم و یکی 
از تکالیفی که دارم  این اس��ت که به روند تس��ریع تکمیل این پروژه ها کمک کنم. 
همچنین از همکاران، مش��اوران و س��ایر متخصصان در این مسیر استفاده خواهد 
ش��د تا در تکمیل فضاهایی که هنوز باقی مانده و جای کار دارد بتوان برای س��ایر 

رشته های ورزشی هم راهکارهایی ارائه کرد.

کارکنان، سرمایه های بی بدیل فولاد مبارکه 
توسعه مداوم کمی، کیفی و متوازن هدف فولاد مبارکه است

شرکت فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادساز کشور 
در طول س��ال های گذش��ته تلاش کرده تا پرچمدار توسعه 
صنعتی و اقتصادی در کشور باشد. بر همین اساس نیز به طور 
مرتب برای توس��عه مداوم کمی، کیفی و متوازن تولید خود 
در تلاش اس��ت. البته موانعی در این مس��یر وجود دارد که 
ازجمله آنها می توان به کمبودهای زیرساختی در حوزه آب، 
ب��رق، گاز، حمل ونق��ل، مواد اولیه و... اش��اره کرد. در همین 
حال ش��اهد بر هم خوردن توازن در زنجیره فولاد هس��تیم؛ 
امید می رود این مش��کلات با حمایت های دولتی رفع شوند 

و شاهد بهبود در شرایط توسعه صنایع فولاد کشور باشیم.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه، محمدیاسر 
طیب نی��ا در آیین تکریم و معارفه مدیرعامل ش��رکت فولاد 
مبارک��ه که با حضور وجیه اله جعف��ری  معاون وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و رئیس هیات عامل ایمی��درو، علی نبوی 
دس��تیار وی��ژه وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و رئیس 
هیات مدیره ش��رکت فولاد مبارک��ه، پروین صالحی نماینده 
مردم ش��ریف شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی، 
معاون��ان و مدی��ران گ��روه ف��ولاد مبارکه در محل س��الن 
اجتماعات مرکز تحقیقات ش��رکت برگزار ش��د، اظهار کرد: 
پی��ش از ه��ر چیز ج��ا دارد که از زحم��ات کارکنان صدیق 
ای��ن مجموعه از ابتدای تاس��یس تاکن��ون و از خانواده های 
عزیزش��ان که آنها را در مسیر راه اندازی و رسیدن به شرایط 

فعلی همراهی کردند، قدردانی کنم.
وی در ادامه ضمن قدردانی از یکایک مدیران عامل پیشین 
شرکت فولاد مبارکه افزود: از تمامی کسانی که پیش از این 
عهده دار س��کانداری فولاد مبارکه بودند و هرکدام گام های 
مؤثری در پیشبرد اهداف این بنگاه صنعتی داشتند قدردانی 

می کنم.
فولاد مبارکه، سنگر خدمت بی منت به نظام �

وی اذع��ان ک��رد: افتخ��ار من این اس��ت که با ۲۱ س��ال 
خدم��ت در صنعت فولاد و س��ابقه ۵ س��اله در این مجتمع 
عظیم صنعتی، در این دانشگاه، در کنار شما عزیزان مشغول 

خدمت بوده و خواهم بود.
طیب نیا تصریح کرد: فولاد مبارکه را سنگر خدمت بی منت 
به نظام می دانم و معتقدم قدرت اقتصادی و توان کشورمان 
در صنعت  یک قدرت بی بدیل است و مطمئنا فولاد مبارکه 

در این راس��تا نقش ویژه ای در کش��ور ما داش��ته و همچنان 
می تواند داشته باشد.

پرچمدار توسعه، رشد صنعتی و اقتصادی �
وی ادامه داد: ش��رکت فولاد مبارکه باید پرچمدار توسعه، 
رشد صنعتی و اقتصادی در کشور باشد چراکه توان رسیدن 
به این جایگاه را دارد؛ ما باید موتور محرکه و یکی از پایه های 
اقتصادی کشور باشیم و برای دستیابی به این جایگاه، قطعا 

رکوردزنی در تولید لازم است اما کافی نیست.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: توسعه مداوم 
کمی، کیفی و متوازن و همچنین حفظ سهم فولاد مبارکه و 
افزایش اثر آن در اقتصاد ملی و صنعت فولاد را در دستور کار 
خود خواهیم داشت، کما اینکه در گذشته نیز این رویه وجود 
داشته، امروزه زنجیره فولاد با عدم توازن هایی مواجه است.

حمایت دولت برای رفع مشکلات زیرساختی �
وی عن��وان کرد: ش��رکت فولاد مبارکه با ع��دم توازن ها، 
مش��کلات حوزه های زیرساختی آب، برق و گاز و همچنین 
تامین مواد اولیه مواجه است که گاه تولید را با مشکل مواجه 
می کند و در صورتی فولاد مبارکه توانایی رفع این مشکلات 

را خواهد داشت که از حمایت دولت برخوردار باشد.
طیب نیا تاکید کرد: اگر مشکلات پیش روی شرکت فولاد 
مبارکه برای تولید برطرف شود، معضلات زنجیره فولاد نیز 
در کش��ور رفع خواهد ش��د؛ اگر بخواهیم ب��ه جایگاه واقعی 

خود در اقتصاد کشور دست یابیم، نباید از ساختار سازمانی 
منسجم، مبتنی بر الگوهای متعالی غافل شویم.

وی ب��ا بیان اینکه فولاد مبارکه همواره بر تقویت دانش و 
سرمایه های انسانی متعهد و متخصص تاکید داشته و در این 
زمینه الگوی دیگر صنایع بوده اس��ت، اظهار کرد: کارگران و 
کارکنان شرکت فولاد مبارکه، سرمایه های بی بدیل ما هستند 
و قطعا س��رمایه گذاری ویژه ای در این حوزه خواهیم داشت. 
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه یادآور شد: برای دستیابی 
به اهداف خود در فولاد مبارکه باید درصدد حفظ خوشنامی 
و دوری از حواش��ی به عنوان بن��گاه نمونه در تراز جمهوری 
اسلامی باش��یم؛ در تداوم برنامه ها و استراتژی های گذشته 
ش��رکت فولاد مبارکه، برای اصلاح س��اختار شرکت داری و 
ضرورت برخی از پایدارسازی ها و وحدت رویه ها برنامه داریم. 
وی ادامه داد: در مسیر جدید شرکت فولاد مبارکه، نیازمند 
استفاده از تجربه پیشکسوتان عرصه صنعت و فولاد هستیم و 
قطعا به این مهم اهتمام خواهیم داشت چراکه نیروی جوانان 
در کنار تجربه پیشکسوتان و بزرگان فولاد یاری رسان ما در 

این مسیر خواهد بود.
طیب نیا با بیان اینکه همه کارکنان در گروه فولاد مبارکه 
باید در حرکت به سوی پیشرفت نقش ایفا کنند، یادآور شد: 
ما موظفیم بس��تری فراهم کنیم که همه سطوح بتوانند در 
این توسعه ها، رویکردها و برنامه ها، خودشان را سهیم بدانند 

و ایفای نقش کنند.
جای�گاه فولاد مبارکه در اقتصاد کش�ور و  �

زنجیره فولاد
وی اف��زود: رهبر معظم انقلاب در یکی از س��خنرانی های 
خ��ود فرموده ان��د: »در جمهوری اس��لامی در هر جایگاهی 
ق��رار گرفتید تصور کنید آنجا مرکز دنیاس��ت و همه کارها 
متوجه شماس��ت«؛ هر یک از ما در هر جایگاهی که هستیم 
اگر بخواهیم س��ازمانی متعالی، متحول و پیشرفته داشته و 
همچنان ش��اهد رکوردزنی ها باشیم، باید تصور کنیم که در 
همان س��طح سازمانی که هس��تیم و هر وظیفه ای که به ما 

واگذار شده، در مرکز دنیا قرار داریم.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه گفت: ش��رکت فولاد 
مبارکه در حال حاضر ش��رایط مناس��بی دارد و من معتقدم 
این یک ش��انس محسوب نمی شود و فقط جزو الطاف الهی 

به گروه فولاد مبارکه است. 
وی خاطرنش��ان کرد: ای��ن نکته که وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، دس��تیار ویژه خود را در سمت ریاست هیات مدیره 
ش��رکت فولاد مبارکه مأمور کرده اند، نشان از درک صحیح 
ایش��ان از جایگاه فولاد مبارکه در اقتصاد کش��ور و زنجیره 
فولاد دارد و نش��ان می دهد در ای��ن زمان اگر فولاد مبارکه 
جهت گیری درستی داشته باشد و شرکت های زیرمجموعه 
خ��ود را در جهت اهداف ملی بس��یج کند، می توان گام های 
بزرگی برداش��ت که خوشبختانه این مسئله به درستی درک 

شده است.
سخن پایانی �

طیب نی��ا با بیان اینکه به آینده ای روش��ن برای مجموعه 
ب��زرگ ف��ولاد مبارکه امیدوار هس��تم، اذعان ک��رد: با نیت 
خال��ص، حمایت های همگان و اس��تعانت از خداوند متعال، 
مشکلات را پشت سر خواهیم گذاشت؛ وظیفه خود می دانیم 
با تکیه بر سرمایه های انسانی مجموعه فولاد مبارکه و ایجاد 
توس��عه، انگیزه و امید به آینده محیطی بانشاط ایجاد کنیم 
و زمینه س��از تجلی همه ظرفیت ها باش��یم. در پایان متعهد 
می ش��وم امانتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی، شرکت و 
س��هامداران باشم و در راس��تای تحقق انتظارات میلیون ها 
سهامدار فولاد مبارکه از همه ظرفیت های موجود کشور تا 

آنجا که ممکن است، استفاده کنم.

محمدیاسرطیبنیا



چنین کاهش 
قیمتی یک 
مسکن و 

التیام بخش 
مقطعی با 

دوز پایین به 
شمار می رود 
و نمی توان به 
آن به منزله 
یک راهکار 

دائمی در این 
حوزه نگریست

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

دوشنبه 
19 مهر 1400  

4 ربیع الاول1442
11 اکتبر2021
 شماره 1903
پیاپی 3221

 مدیریت تقاضا 
 راه مقابله با 
فرونشست

طلسم برگزاری 
نمایشگاه پوشاک 
شکست 

7یک تبدیل سودآور

پیمان صفردوست
editor@smtnews.ir

ت
ش

دا
اد

ی

بدون ش��ک کنترل قیمت محصولات لبنی 
در کش��ور با توجه به کاه��ش روزافزون توان 
خری��د مصرف کنن��دگان از اهمی��ت خاص��ی 

برخوردار است.
 اهمیت این موضوع تا حدی است که برخی 
از کارشناسان سلامت معتقدند حتی اگر یارانه 
از کالای اس��تراتژیکی مثل دارو برداشته شود، 
بهتر از این است که یارانه شیر و لبنیات حذف 
ش��ود زیرا س��لامت عمومی نس��ل های آینده 
کشور، به برنامه ریزی های امروز و  قرار گرفتن 
لبنیات در سبد غذایی خانوارها بستگی دارد. 

آخری��ن راه��کاری ک��ه دس��ت اندرکاران و 
سیاس��ت گذاران حوزه لبنیات آن را در دستور 
کار قرار داده اند، کاهش ۱۰ درصدی قیمت ۳ 
مورد از اقلام پرمصرف لبنی بوده که هفته های 
اخی��ر در رس��انه ها مط��رح و در هفته جاری 

عملیاتی شد. 
اما در کش��وری که نرخ تورم در آن بیش از 
۴۰ درصد اس��ت و توان خرید مردم روزبه روز 
کاهش می یاب��د این می��زان از کاهش نرخ تا 
چه زمانی می تواند دوام داش��ته باشد؟ درواقع 
در ش��رایطی که طی چند ماه گذش��ته شاهد 
افزایش قیمت های ب��الای ۳۰درصد در حوزه 
لبنیات بوده ایم و احتم��ال تکرار این وضعیت 
در ماه ه��ای آینده نیز وج��ود دارد،  تا چه حد 
می ت��وان به تاثیرگ��ذاری کاهش ۱۰ درصدی 
در ح��وزه لبنی��ات -آن هم تنه��ا در مورد ۳ 

محصول- امید داشت؟ 
در این شرایط آنچه به نظر می رسد این است 
که با کوچک ترین نوسان در هر یک از اجزای 
زنجیره تولید این محصولات، این تخفیف ها و 
تعدیل ها، اثر خود را از دست بدهند و حکایت 
مصرف کنن��دگان و بازار لبنیات حکایت همان  
آش و همان کاس��ه سابق ش��ود. بنابراین تنها 
زمان��ی می توان درب��اره این تعدی��ل قیمت و 
اس��تمرار آن در ب��ازار لبنیات کش��ور س��خن 
گفت ک��ه ضمانتی برای ثب��ات در قیمت های 
تمام اجزای تولید، از نهاده های دامی گرفته تا 

کرایه های حمل کالا وجود داشته باشد.
گذش��ته از این، آیا این میزان کاهش قیمت 
می تواند نقش��ی در بهبود معیش��ت خانوارها 
داش��ته باش��د؟ حال ببینیم اگ��ر کالایی مثل 
شیر کیسه ای ۹۰۰ گرمی که برای تامین یک 
لیوان شیر روزانه مورد نیاز یک خانواده ۳ نفره 
کافی در نظر گرفته ش��ود، چه تاثیری بر بهبود 

معیشت این خانواده خواهد داشت.
اگر هر عدد ش��یر کیس��ه ای ب��دون تعدیل 
قیمت، ۱۰ ه��زار تومان درنظر گرفته ش��ود، 
یعنی ای��ن خان��وار می تواند از مح��ل تعدیل 
ن��رخ این محصول هزار توم��ان پس انداز کند. 
ای��ن در حالی اس��ت که بهای بلی��ت اتوبوس 
داخل ش��هری –به عنوان ارزان ترین س��رویس 
حمل ونق��ل عموم��ی- درحال حاض��ر ح��دود 

۲۰۰۰ تومان است.
جمع پس انداز این خانواده ۳ نفره از تخفیف 
ش��یر مصرفی، در ماه ۳۰ ه��زار تومان خواهد 
بود. ح��الا به ای��ن موضوع فکر کنی��د که در 
وضعی��ت اقتصادی کنونی، ب��ا ۳۰ هزار تومان 
در ماه چه گره هایی را می توان از معیشت این 

خانواده باز کرد؟! 
و  تولیدکنن��دگان  تم��ام  ب��ه  احت��رام  ب��ا 
عرضه کنندگان محصولات لبنی که از بخش��ی 
از س��ود قانونی خود برای تعدیل نرخ مایحتاج 
عمومی م��ردم کاس��ته اند، به نظر نمی رس��د 
اتخ��اذ چنی��ن روش های��ی توس��ط نهادهای 
دست اندرکار سیاس��ت گذار در حوزه معیشت 
م��ردم بتوان��د نق��ش قابل توجه��ی در بهبود 
 معیشت مردم به ویژه اقش��ار کم درآمد داشته

 باشد.
 ای��ن می��زان از کاه��ش قیم��ت ی��ک ی��ا 
چن��د کالای مح��دود اگرچه ش��اید ب��رای پر 
کردن س��تون نش��ریات و رس��انه ها مناس��ب 
 باش��د اما گشایش��ی در معیش��ت مردم ایجاد

 نمی کند.
در نهای��ت اینک��ه اگ��ر نهادهای بالادس��ت 
در اندیش��ه بهبودبخش��ی به معیش��ت اقشار 
آس��یب پذیر جامعه هس��تند، بای��د برنامه ای 
جامع در این راس��تا داشته باش��ند تا علاوه بر 
اینکه کاری اصولی در راستای تامین کالاهای 
ض��روری مردم انجام می دهند، در مضان اتهام 
اصطلاحاتی مانند شوآف و اقدامات پوپولیستی 

نیز نباشند.

این تعدیل 
بی تاثیر است

پیمان صفردوست 
روزنامه نگار

۱۰درصدبهنفعمصرفکننده
 جزئیات کاهش قیمت لبنیات را بررسی کرد 

س��یدمحمدرضا بنی طبا، س��خنگوی انجمن 
صنایع فرآورده های لبنی کش��ور درباره کاهش 
قیم��ت برخ��ی اق��لام فرآورده  ه��ای لبن��ی در 
گفت و گ��و ب��ا  اظهار ک��رد: ب��ا توجه به 
درخواس��ت وزارت جه��اد کش��اورزی مبنی بر 
کاه��ش قیمت محص��ولات لبنی ب��رای بهبود 
وضعیت معیشت مردم در مصرف این فرآورده ها 

و با توجه به گفت وگوهای انجام ش��ده تصمیم بر این ش��د 
که با همکاری دام��داران، تولیدکنندگان و فروش��ندگان 
این محصولات، بخش��ی از س��ود در نظر گرفته شده برای 
ای��ن محصولات کاه��ش یابد تا قیم��ت مصرف کننده این 
محصولات کمتر شود. وی درباره میزان کاهش قیمت این 
محصولات در بازار نی��ز گفت: ابتدا قرار بود میزان کاهش 
قیمت ۱۵ درصد باش��د و هر یک از بخش ه��ا )دامداران، 
تولیدکنندگان و فروش��ندگان( به میزان ۵ درصد از سود 
خ��ود را برای تعدیل در قیمت ها کاهش دهند. اما با توجه 
به مش��کلات موج��ود در تامی��ن نهاده ها ب��رای دامداران 
و قیمت تمام ش��ده ش��یر خام ب��رای آنها، ای��ن گروه قادر 
ب��ه همراهی م��ا در این طرح نبودن��د و در نهایت تخفیف  
۱۰ درصد مورد توافق ق��رار گرفت. بنی طبا درباره اقلامی 
ک��ه کاهش قیمت روی آنها اعمال ش��ده نی��ز تاکید کرد: 
البته کاهش قیمت همه اقلام لبنی، نمی توانس��ت منطقی 
باشد زیرا به زیان تولید کنندگان منجر می شد و به همین 
دلی��ل تعدیل قیمت ها تنها در م��ورد ۳محصول پرمصرف 
از ش��یر، پنیر و ماس��ت انجام ش��د. درنظر گرفتن این ۳ 
کالا برای تعدی��ل قیمت نیز بر این مبنا صورت گرفت که 
این اق��لام پرمصرف ترین کالاه��ا در رده محصولات لبنی 
در میان دهک های آس��یب پذیر و کم درآمد جامعه بودند. 
بی تردی��د کاه��ش قیمت محصولاتی که بیش��تر در میان 
دهک ه��ای بالای جامعه تداول دارد چندان نمی توانس��ت 
بهبودی در وضعیت معیش��تی اقشار کم درآمد ایجاد کند. 
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی کشور در ادامه 
درب��اره کاهش نیافتن قیمت اقلام م��ورد نظر در برخی از 
فروش��گاه ها طی ۳ روز گذش��ته، یادآور ش��د: این کاهش 
قیم��ت در  محصولاتی ک��ه تولید آنه��ا از ۱۷ مهر صورت 
گرفت��ه اعمال ش��ده و طبیعتا در محصولات��ی مثل پنیر 
ک��ه پس از تولید ۳ روز قرنطین��ه دارد، مدتی تا ورود این 

کالاها به بازار و مش��اهده تاثیر کاهش قیمت ها 
زمان لازم اس��ت. اما در مورد شیر کیسه ای این 
تغییرات زودتر به بازار خواهند رس��ید.  وی در 
ای��ن زمینه تاکی��د کرد: ممکن اس��ت برخی از 
فروش��گاه ها همچنان محصولات تولید پیش از 
تاریخ مورد توافق برای کاهش قیمت را داش��ته 
باش��ند. به همی��ن دلیل فروش ای��ن کالاها به 
قیمت پیش از ۱۷ مهر نباید به منزله گرانفروشی یا تخلف 
تلقی شود. ما برای رسیدن محصولات شامل تخفیف  شده 
به بازارهای مصرف، نیارمند زمان هس��تیم. بنی طبا درباره 
تغیی��ر احتمالی کمیت و کیفیت ای��ن محصولات پس از 
اعمال کاهش قیمت نیز تاکید کرد: بدون ش��ک از کیفیت 
و کمیت این محصولات پ��س از اعمال کاهش قیمت کم 
نخواهد شد و تولیدکنندگان همچنان این محصولات را با 
اس��تانداردهای مورد نظر نهاده��ای ذی ربط به بازار عرضه 
خواهند کرد. س��خنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی 
کش��ور همچنین در ادامه با مطرح کردن ش��روطی برای 
برقراری این قیمت ها در کشور افزود: مهم ترین شرط تداوم 
تعدیل قیمت ها در این اقلام، ثبات قیمت ش��یر خام است 
زیرا ش��یر خام حدود ۶۰ ت��ا ۷۰ درصد قیمت محصول را 
به خود اختص��اص می دهد و اگر تغیی��ری در قیمت این 
نهاده ایجاد ش��ود، تولیدکنندگان دیگر قادر نخواهند بود 
به این تواف��ق عمل کنند و دوباره با افزایش قیمت مواجه 
خواهیم ش��د. بنی طبا همچنین درب��اره مدت زمان راهکار 
تعدی��ل قیمت به این روش به  گف��ت: البته اینکه 
تصور کنیم چنین تدبی��ری، یک راهکار دائم برای تعدیل 
قیمت شیر و فرآورده های لبنی در کشور خواهد بود اشتباه 
اس��ت و باید در این راستا تدبیری اساسی اندیشیده شود. 
به نظر می رس��د در این زمینه اساسی ترین راه حل، حذف 
یارانه ه��ا از ابتدای زنجیره تولی��د و بخش نهاده های دامی 
اس��ت زیرا این ش��کل از اختصاص یارانه ها در مسیر دچار 
انحراف ش��ده و تاثیر آن در س��فره مصرف کنندگان دیده 
نمی شود. این یارانه ها در واقع برای اثرگذاری بیشتر باید در 
انتهای زنجیره و به خود مصرف کننده اختصاص پیدا کنند 
تا به ش��کل هایی مانند ش��یر رایگان مدارس یا کارت های 
الکترونیک��ی خرید در اختیار دهک های پایین جامعه قرار 

گیرند.

ش��هریار دبیریان، متخصص کنترل کیفیت 
و بهداشت مواد غذایی و مدیر کیفیت صنایع 
ش��یر ای��ران در گفت وگ��و ب��ا  درباره 
احتمال کاه��ش کیفیت محصولات لبنی که 
با تعدیل قیمت مواجه ش��ده اند، عنوان کرد: 
اینکه قیمت ش��یر خام چ��ه تاثیری می تواند 
ب��ر کیفیت محصولات نهایی داش��ته باش��د 

مسئله ای اس��ت که باید با آن با نگاه تخصصی برخورد 
کرد.

وی در ای��ن زمین��ه تاکید ک��رد: با توجه ب��ه اینکه 
فعالیت ه��ای فراوانی برای تش��خیص و کنترل کیفیت 
محصولات لبنی انجام ش��ده اس��ت، کیفیت ش��یرهای 
تولیدش��ده به طریق صنعتی در کشور با استانداردهای 
جهانی مطابق اس��ت و در برخی موارد برتر از آنهاست 
و ورود ش��یر با کیفی��ت مطلوب ب��ه کارخانه ها، تولید 

محصول با کیفیت قابل قبول را نیز در پی دارد.

ای��ن متخصص کنترل کیفیت و بهداش��ت 
مواد غذای��ی گفت: وقتی نیازمن��د همه این 
کیفیت ها باش��یم، باید هزینه آن را بپردازیم 
و افزای��ش قیمت مواد اولیه به افزایش قیمت 
محصول می انجامد. قیمت شیر خام به عنوان 
مواد اولیه صنایع لبنی وقتی ۷۰ درصد قیمت 
محص��ول نهایی را تش��کیل می دهد افزایش 
قیم��ت آن حتم��ا منجر ب��ه افزایش قیم��ت محصول 
می ش��ود. اما همه این مس��ائل به این معنی نیست که 
تولیدکنن��ده با کاهش قیمت محص��ول، مجوز کاهش 

کیفیت را نیز داشته باشد.
دبیریان خاطرنش��ان ک��رد: تولید محص��ولات لبنی 
صنعتی در کشور براساس استانداردهایی انجام می شود 
که باید به تایید مراجع نظارتی برسند و این طور نیست 
که کاهش قیمت سبب ش��ود تولیدکننده از معیارها و 

استانداردهای تعیین شده خارج شود.

حسین نعمتی، عضو اتحادیه دامداران تهران 
در گفت وگ��و ب��ا  درباره عدم ش��رکت 
دام��داران در کاهش ۵ درصدی قیمت ش��یر 
خام عنوان کرد: دامداران کشور هیچ مشکلی 
با ارزان شدن محصولات لبنی و افزایش سرانه 
مصرف آن ندارن��د و در این زمینه نیز نهایت 
هم��کاری را دارند اما بای��د این موضوع را نیز 

درنظر گرفت که کاهش قیمت ش��یر خام نباید کمتر از 
هزینه تولید آن باشد.

وی در این زمینه خاطرنشان کرد: درحال حاضر قیمت 
تعیین شده برای ش��یر خام ۶۴۰۰ تومان است که البته 
این مقدار نیز بیشترین قیمت خرید این محصول است 
و در بس��یاری موارد دامداران مجبورند شیر را با قیمتی 
کمتر از این به صنایع لبنی کشور بفروشند. این در حالی 
اس��ت که در شرایط کنونی تامین نهاده های دامی وعده 
داده ش��ده توسط دولت به درس��تی در اختیار دامداران 
قرار نمی گیرد و دام��داران باید خوراک دام های خود را 

از ب��ازار آزاد تهیه کنند. این کار باعث افزایش 
قیمت تمام ش��ده ش��یر خام می ش��ود و عملا 

اجازه کاهش قیمت را به دامداران نمی دهد.
نعمتی در ادامه عنوان کرد: س��ود حاصل از 
تولید ش��یر خام برای دامداران کاملا مشخص 
اس��ت و در طول ماه های گذشته تنها یک  بار 
افزایش قیمت درباره این محصول اتفاق افتاده 
اس��ت در حالی که در س��ایر بخش های زنجیره تا امروز 
ش��اهد افزایش چند باره قیمت ها بوده ایم. با این شرایط 
نمی توان انتظار داش��ت دام��داران بتوانند درباره قیمت 

حداقلی شیر باز هم کاهشی را در نظر بگیرند.
وی در پای��ان با تاکید بر لزوم اقدام ریش��ه ای درباره 
بهب��ود معیش��ت خانواده ه��ای کم درآم��د تصریح کرد: 
ب��دون تردید باید برنامه ریزی ه��ای اصولی درباره بهبود 
معیشت این خانواده ها انجام شود اما این هزینه ها نباید 
تنه��ا از جیب تولیدکننده پرداخت ش��ود و او را به مرز 

ورشکستگی بکشاند.

زهرا افش��اری، اس��تاد اقتصاد دانش��گاه الزهرا در گفت وگو با 
 درباره تاثیر کاهش قیمت اقلام اعلام شده لبنیات عنوان 
ک��رد: تخفیف ۱۰ درصدی در یک یا چن��د محصول به تنهایی 
نمی تواند نش��ان دهنده میزان تاثیر آن در معیش��ت خانواده ها 

باشد و باید عوامل دیگری در این زمینه درنظر گرفته شود.
افش��اری با اشاره به سهم لبنیات در سبد خانوار ایرانی تاکید 
کرد: برای پی بردن به تاثیرگذاری نقش کاهش قیمت ها درباره 

یک محصول میزان نقش آن در س��بد مصرفی و هزینه های جاری خانوار 
مهم اس��ت. بنابراین اگر چنین کاهش قیمتی مثلا در هزینه های مسکن 

خانوار رخ دهد، اثر کاهش قیمت بسیار مشهود خواهد بود.
 در رتبه های بعدی این فهرست می توانیم در زمینه مواد غذایی اقلامی 

مثل گوشت، برنج و تخم مرغ را ببینیم که نقش فراوانی در سبد 
مصرفی خانوار دارند در حالی که این کاهش قیمت ۱۰ درصدی 
محصولات لبنی نمی تواند آنچنان تاثیر معنادار بر بهبود معیشت 
خانوار ایران��ی بگذارد. ضمن اینکه باید توجه داش��ت مدیریت 
همین کاهش و اثر اندک نیز مهم اس��ت و کاهش ۱۰ درصدی 
این ۳ قلم کالا، فروشندگان را مانند دهه های گذشته به سمت 
فروش مشروط این کالاها سوق ندهد. این استاد اقتصاد دانشگاه 
اف��زود: با توجه به نقش لبنیات در هزینه های ماهانه خانوار می توان گفت 
چنی��ن کاهش قیمتی یک مس��کن و التیام بخش مقطعی با دوز پایین به 
شمار می رود اما نمی توان به آن به منزله یک راهکار دائمی در این حوزه 

نگریست.

 مهم ترین ش��رط تداوم تعدیل قیمت ها در این اقلام، ثبات قیمت شیر خام 
اس��ت که ۶۰ تا ۷۰ درصد قیمت محصول را به خود اختصاص می دهد. اگر 
تغیی��ری در قیمت این نهاده ایجاد ش��ود، تولیدکنندگان دیگر قادر نخواهند 

بود به این توافق عمل کنند

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در ایران ظرفیت تولید ۲۳ تا 
۲۴ میلیون لوازم خانگی وجود دارد که تولید امس��ال ۱۶ میلیون و ۵۰۰ 

هزار دستگاه خواهد بود.
به گزارش ایس��نا، مهدی صادقی نیارکی ضمن بیان این مطلب افزود: 
نس��بت صادرات محصولات لوازم خانگی ب��ه واردات مواد اولیه مورد نیاز 

صنعت باید افزایش یابد.
وی با بیان اینکه لازمه صادرات بیش��تر افزایش کیفیت و عمق ساخت 

داخل و همچنین تامین اجزا و قطعات لوازم خانگی است تا نسبت تولید 
داخل بیشتر شود، گفت: همچنین برای توسعه صادرات نیاز به بازاریابی، 
طراحی پلتفرم مش��ترک و طراحی های جدید در کیفیت و ش��کل لوازم 
خانگی است. به عبارت دقیق تر، بحث اصلی ارزبری و رقابت پذیری است.

صادقی نیارکی با تاکید بر اینکه تا سال ۱۴۰۴ باید نسبت صادرات به 
واردات لوازم خانگی نس��بت به آنچه که اکنون وجود دارد برعکس شود؛ 
یعنی نسبت صادرات ۲ برابر واردات لوازم خانگی شود، تصریح کرد: سال 

۱۳۹۶ که محدودیت ارزی و تحریم نبود ۱۱ میلیون لوازم خانگی تولید 
ش��د. این عدد در س��ال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ هر کدام به ۸ میلیون دس��تگاه 
رس��ید. اما در س��ال ۱۳۹۹ تولید لوازم خانگی به ۱۵.۵ میلیون دستگاه 

رسید و طبق برنامه امسال نیز ۱۶.۵ میلیون دستگاه تولید خواهد شد.
ب��ه گفته وی، در ایران ظرفیت تولید ۲۳ ت��ا ۲۴ میلیون  لوازم خانگی 
وجود دارد و در سال گذشته از این ظرفیت ها که خالی مانده بود استفاده 

و و سرمایه گذاری های جدید انجام شد.

 ظرفیت 
۲۴ میلیونی تولید 
لوازم خانگی

 طی چند روز گذش�ته کاهش قیمت محصولات لبنی یکی از موضوعات 
مورد توجه بود. براساس آنچه در رسانه ها منتشر شد، با درخواست دولت 
و موافقت تولیدکنندگان محص�ولات لبنی، برخی اقلام پرمصرف در این 
بخش از ش�نبه، 1۷ مهر باید با کاهش 10 درص�دی قیمت به بازار مصرف 
عرضه می ش�د. اما این پرسش ش�اید برای بس�یاری از مصرف کنندگان 
ایجاد ش�ده باش�د که با توجه به افزایش هر روزه قیمت ها در حوزه های 
مختل�ف، چرا بای�د قیمت این اقلام لبنی کاهش یاب�د؟ به علاوه چرا این 
کاهش قیمت فق�ط برای برخی اقلام اجرایی ش�د؟ همچنین این کاهش 
قیمت، چه تاثیری بر بازار مصرف و بهبود معیش�ت مردم خواهد داشت؟ 
ای�ن پرس�ش ها و پرس�ش هایی از این دس�ت،  را بر آن داش�ت تا 
 موض�وع کاهش قیمت اقلام محص�ولات لبنی در ب�ازار را در گفت وگو با 

کارشناسان و دست  اندرکاران امر بررسی کند.
شرح این گزارش را در ادامه بخوانید:

کاهش کیفیت بی معنی استاین راه حل، موقتی است

کاهش قیمت شیر خام ممکن نیست

کاهش قیمت چقدر در معیشت موثر است؟

از آنچه از گفته دس��ت اندرکاران و فعالان حوزه لبنیات برمی آید، با وجود تمام 
اقدامات انجام ش��ده درباره کاهش قیمت ۳ قلم از محصولات لبنی، به چند دلیل 
نمی توان به اثربخش��ی این طرح برای طولانی مدت امید داش��ت  زیرا با توجه به 
تورم موجود در اقتصاد کشور، بعید می رسد قیمت نهاده های تولید تا مدت زیادی 
ثابت بماند. ضمن اینکه حتی اگر با تدابیر دستوری دولت قیمت نهاده های تولید 
ثابت بماند و این تعدیل و تخفیف باقی بماند، تورم و افزایش دغدغه های اقتصادی 
خانواده ها، باز هم لبنیات را از سبد خانوار حذف خواهد کرد. گذشته از این موارد، 
حتی اگر تورم لحظه  به لحظه و افزایش بهای نهاده های تولید از این معادله حذف 
ش��وند، باید دید کاه��ش ۱۰ درصدی قیمت ۳ قلم از محص��ولات لبنی، تا چند 

درصد می تواند در بهبود معیشت اقشار کم درآمد جامعه موثر باشد.

سخن پایانی
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یک تبدیل سودآور
صنایع تبدیلی چه نقشی در تجارت کشاورزی دارند

محمدشفیع ملک زاده- رئیس سابق سازمان نظام 
صنفی کش�اورزی و منابع طبیعی ایران: کش��ور ما از 
نظر اقلیم ش��رایط بسیار مناس��بی برای تولید محصولات 
مختلف کش��اورزی دارد و می تواند از این طریق ارزآوری 
مناسبی داش��ته باش��د، اما در تمام این سال ها موضوعی 
که مانع جدی در مس��یر نقش آفرینی بخش کشاورزی در 
تجارت و اقتصاد کشور بوده، بی توجهی به موضوع صنایع 

تبدیلی و تکمیلی در این حوزه و غفلت از فرآوری محصولات مختلف 
کشاورزی است.

در تمام این س��ال ها همواره تجارت در حوزه های مختلف را برپایه 
خام فروشی و فروش فله گذاشته ایم که این کار علاوه بر اینکه ارزش 
افزوده ای به همراه نداش��ته، با مشکلات فراوان و درصد بالای آسیب 

به این محصولات نیز روبه رو بوده است.
به ط��ور کلی یک��ی از دلایلی که ما قادر به اج��رای صحیح الگوی 
کش��ت در کش��ور نیس��تیم، همین بی توجهی به صنای��ع تبدیلی و 
فرآوری محصولات کش��اورزی اس��ت. مس��ائلی مانند توفیق نیافتن 
در تنظی��م ب��ازار نی��ز از همین غفل��ت در زمینه صنای��ع تبدیلی و 

زیرساخت های آن نشأت می گیرد. 
طب��ق آمار در حال  حاضر در کش��ور برای بی��ن ۲۰ تا ۲۵ درصد 
محصولات، امکان استفاده از صنایع تبدیلی و تکمیلی وجود دارد که 
این میزان در مقابل حجم تولیدات ما بسیار ناچیز است و از توانایی 

ما برای تولید و صادرات این محصولات می کاهد.
به دلیل همین امکانات محدود امروز در بس��یاری از مناطق کشور 
محصول روی دس��ت کشاورز می ماند و حتی او حاضر می شود آن را 

به صورت رایگان در اختیار متقاضیان بگذارد.
امس��ال در زمین��ه پی��از دیدی��م ک��ه در مناطقی مثل 
کهن��وج چندده هزار تن پیاز روی دس��ت کش��اورز ماند و 
در نهایت س��ازمان تعاون روس��تایی با ورود به این موضوع 
ح��دود ۷۰ هزار تن آن را خری��داری کرد، اما به دلیل نبود 
زیرس��اخت هایی مثل انبار و صنایع تبدیلی امکان استفاده 

مطلوب از این میزان نیز فراهم نشد.
مس��ائلی از این دس��ت که در سال های گذشته بس��یار در کشور 
اتفاق افتاده، موجب ش��ده بس��یاری از کش��اورزان در این سال ها با 

ورشکستگی مواجه شوند. 
بس��یاری از تولیدکنندگان محصولات کش��اورزی با توجه به این 
مش��کلات به ناچار زمین های کشاورزی خود را فروخته و به شهرها 
مهاج��رت کرده اند که این روند به تدریج موجب از بین تولید خواهد 

شد.
اگر بخواهیم در این زمینه صادق باش��یم باید بگوییم در طول این 
4 دهه هرگز نتوانسته ایم در حوزه صنایع تبدیلی و تکمیلی به شکل 
مطلوب عمل کنیم. در این سال ها هرگز نگاه ویژه ای به این موضوع 
وجود نداش��ته و به دلیل بروکراسی های پیچیده برای دریافت مجوز، 
نتوانسته ایم س��رمایه گذاران داخلی و خارجی را برای حضور در این 

عرصه متقاعد کنیم.
 در ای��ن زمین��ه می بینی��م ک��ه حت��ی در بس��یاری از م��وارد 
س��رمایه گذارانی که وارد این عرصه ش��ده اند پ��س از مدتی از ادامه 

کار منصرف می شوند.
امروز صنایع تبدیلی و زیرس��اخت های موردنی��از آن نقش کاملا 

تاثیرگذاری در رونق تجارت در بخش کش��اورزی دارند و ما نیز اگر 
خواهان چنین پیشرفتی هستیم باید در زمینه هر محصولی، امکان 
ایجاد و گسترش انبار، سردخانه، صنایع تبدیلی و تکمیلی، فرآوری، 
بس��ته بندی و برندینگ را فراهم کنیم، وگرنه مانند محصولاتی مثل 
زعف��ران که س��هم عمده تولید جهانی را در اختی��ار داریم باید تنها 
دل به فله فروش��ی و خام فروشی این محصولات خوش کنیم و ارزش 

افزوده و فرآورده های حاصل از آن نصیب کشورهای دیگر شود.

یک فرصت ارزشمند ولی مهدی پور، رئیس اطلاعات و رسانه: 
ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان یک��ی از قدیمی ترین 
واحدهای فولادی و دومین قطب صنعت فولاد کشور 
اس��ت. هرچند کیفیت بالای تولی��دات این مجموعه 
زمینه مناس��بی برای حرکت در مسیر رشد صادرات 
و ارزآوری ب��ه کش��ور فراه��م کرده، ش��رکت فولاد 
خوزستان اولویت اصلی خود را تامین نیاز داخلی قرار 
داده اس��ت. این شرکت سعی دارد تا با ایجاد حداکثر 
ارزش افزوده، در اقتصاد کش��ور و اس��تان خوزستان 

نقش آفرینی موثری داشته باشد. 
عملک��رد موفقیت آمی��ز این مجموعه در راس��تای 
توسعه فعالیت ها و گسترش تولیدات و ایجاد حداکثر 
ارزش افزوده باعث ش��ده اس��ت تا در سال های اخیر 
سهم قابل ملاحظه ای از تولید ناخالص داخلی استان 

خوزستان را به خود اختصاص دهد.
یک��ی از عوامل مهم در افزایش س��ودآوری صنعت 
فولاد، مکان یابی مناس��ب واحدهای فولادی اس��ت. 
مس��ئله دسترس��ی به آب ف��راوان به منظ��ور تامین 
آب مورد نیاز تولید، دسترس��ی ب��ه راه های ارتباطی 
و سهولت در حمل ونقل می تواند افزایش چشمگیری 

در سودآوری و ارزش افزوده رقم بزند. 
ش��رکت فولاد خوزس��تان، با قرارگیری در جنوب 
کشور و دسترسی مناس��ب به آب های آزاد و راه آهن 
جنوب به ش��مال، ی��ک نمونه جانمایی مناس��ب در 
صنعت فولاد به شمار می آید که امروز نقش مهمی را 

در اقتصاد استان خوزستان ایفا می کند. 
این واحد صنعتی موفق شده است محصولات خود 
را به یک برِند مطرح تبدیل کند و هم اکنون مبادلات 
تجاری بین المللی و صادرات محصولات از نقاط قوت 

این شرکت محسوب می شود.
اقدامات موثر در مسیر ارزش افزوده �

ش��رکت فولاد خوزستان، در راستای حداکثرسازی 
در دس��تور  را  متع��ددی  اقدام��ات  اف��زوده،  ارزش 
کار خ��ود ق��رار داده اس��ت ک��ه از جمل��ه آن ه��ا 
می ت��وان به متنوع س��ازی تولی��دات، تکمیل زنجیره 
بالادس��ت و پایین دس��ت، افزایش ظرفی��ت تولید و 
س��رمایه گذاری های پرشمار اش��اره کرد. این شرکت، 
که متشکل از سه واحد گندله سازی، احیای مستقیم 
و فولادس��ازی است، طی س��ال های گذشته با اتخاذ 
سیاس��ت های راهبردی توانسته اس��ت ظرفیت های 

تولید خود را به میزان قابل توجهی افزایش دهد.
با توج��ه به اهمی��ت توس��عه تولی��دات در بهبود 
س��ودآوری و ایج��اد ارزش اف��زوده، ش��رکت ف��ولاد 
خوزس��تان همواره گام هایی بلند در مس��یر توس��عه 

برداش��ته و از ده��ه 6۰ به طور پیوس��ته طرح هایی 
به منظ��ور افزایش ظرفیت و بهب��ود کیفیت به اجرا 
درآورده اس��ت، به طوری که ظرفیت تولید ش��مش 
فولاد این ش��رکت ک��ه در س��ال 138۲ برابر با ۲/4 
میلیون تن بود در س��ال 1399 ب��ه 3/8 میلیون تن 

افزایش یافت. 
شرکت فولاد خوزستان، با هدف تقویت تاثیرگذاری 
خود در صنعت فولاد کشور، همچنان مسیر روبه رشد 
خود را با اجرای طرح های توس��عه ای ادامه می دهد، 
ب��ه ط��وری که از س��ال 1396 ف��از چهارم توس��عه 
ظرفی��ت تا اف��ق 14۰4 گ��روه فولاد خوزس��تان، به 
منظور دستیابی به تولید پایدار در کل زنجیره ارزش 
فولاد از س��نگ آهن تا محصول نهای��ی، کلید خورده 
و در حال اجراس��ت. این شرکت توانسته است حوزه 
س��رمایه گذاری های خود را از ابت��دای زنجیره یعنی 

سنگ آهن تا شمش فولادی گسترش دهد. 
گام های موثر شرکت فولاد خوزستان در این حوزه 
منج��ر به تامین به موقع مواد اولیه ش��ده و ریس��ک 
کمبود این م��واد را کاهش داده اس��ت. تولید پایدار 
و حفظ روند روبه رش��د تولید یک��ی از ارکان ارتقای 
ارزش افزوده محس��وب می ش��ود که اولین لازمه آن 
حل چالش ه��ای تامین مواد اولیه اس��ت. در اختیار 
گرفت��ن کارخان��ه کنسانتره س��ازی ۲/۵ میلیون تنی 
شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد یکی از 
اقدامات مناسبی بود که روند توسعه آن با احداث یک 
کارخانه گندله س��ازی تداوم می یابد. اجرای طرح های 
توس��عه و متوازن س��ازی ظرفیت خطوط تولیدی، به 

ظرفیت رس��اندن و احیای کارخانه فولاد ش��ادگان و 
تکمیل پروژه های فولادس��ازی از جمل��ه پروژه هایی 
هس��تند که در مس��یر ارتقای ارزش افزوده  در سال 

14۰۰ عملیاتی خواهند شد.
ش��رکت فولاد خوزس��تان، با تاکید ب��ر مولفه های 
تاثیرگذار بر نرخ تولید و تداوم سیر توسعه ظرفیت ها، 
موفق ش��د تا در س��ال 1399 میزان تولید را به نرخ 
ظرفیت اسمی برساند. حتی تشدید تحریم ها و شیوع 
ویروس کرونا نیز نتوانست مانع تحقق برنامه  های این 
مجموعه ش��ود و در س��ال 1399 بالغ بر 3 میلیون و 
۷8۰ هزار تن فولاد، ۵ میلیون و ۷6۰ هزار تن گندله 
و 3 میلیون و 9۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در شرکت 

فولاد خوزستان تولید شد. 
از ط��رف دیگر، با توجه به نی��از بازار به محصولات 
جدی��د مانند ورق عری��ض و فولاده��ای خاص، این 
ش��رکت برای عقب نماندن از سهم بازار در طرح های 
توس��عه آتی، ایجاد اس��لب عریض و بازسازی خطوط 

اس��لب و بلوم را در دس��ت اج��را دارد ک��ه علاوه بر 
افزایش ظرفیت تولید، گس��ترش س��بد محصولات را 
در پی خواهد داش��ت و ارزش افزوده بالایی را ایجاد 

خواهد کرد. 
تن��وع تولی��دات و کیفی��ت قابل ملاحظ��ه برِن��د 
ش��رکت فولاد خوزس��تان به گونه ای است که ضمن 
اولویت بخشی به تامین مواد اولیه داخل کشور، مازاد 
تولی��د آن در بازارهای بین المللی در بیش از بیس��ت 
کش��ور جهان متقاضی دارد. دسترس��ی این شرکت 
ب��ه آب های آزاد تحق��ق اهداف برنامه ریزی ش��ده در 

صادرات را به راحتی امکان پذیر می کند.
فولاد، عاملی تاثیرگذار �

با توجه به نقش مهم صنایع نفت و گاز در اس��تان 
خوزس��تان، عملک��رد موفقیت آمی��ز ش��رکت فولاد 
خوزس��تان در توس��عه تولید و حداکثرس��ازی ارزش 
افزوده از س��رمایه  انسانی و مالی موجب شده است تا 
در سال های اخیر سهم قابل توجهی از تولید ناخالص 

داخلی این استان به این مجموعه اختصاص یابد.
از آنجا که شرکت فولاد خوزستان یک بنگاه اقتصادی 
مادر محسوب می شود، استمرار فعالیت هایش به بقای 
صنایع داخلی کوچک کمک می کند. فعالیت مستمر 
س��ازندگان قطع��ات و تامین کنندگان م��واد اولیه از 
ارکان اساسی چرخه اقتصادی کشور به شمار می آید. 
ش��رکت فولاد خوزس��تان، با رفع چالش های تامین 
م��داوم قطع��ات و تجهی��زات و رویک��ردِ به کارگیری 
متخصصان داخلی، توانس��ته اس��ت بیش از ۲۵ هزار 
قطعه و تجهیز مختلف را طی چند دهه و با اس��تفاده 

از روش های مهندسی معکوس تولید کند. 
این رویکرد فولاد خوزستان، علاوه بر ارتقای ارزش 
افزوده، باعث ش��ده اس��ت تا از تخص��ص جوانان این 

منطقه به نحوی شایسته استفاده شود.
به واس��طه فعالیت های ش��رکت فولاد خوزس��تان، 
هزاران نفر از مردم اس��تان مش��غول به کار شده اند. 
علاوه بر این، ب��ا رویکرد توس��عه محور این مجموعه 
و توسعه تولیدات، بس��یاری از صنایع نیز رشد کرده 
و موجب ایجاد اشتغال ش��ده اند؛ زیرا تولیدات فولاد 
خوزس��تان محصول نیمه نهایی صنعت فولاد به شمار 
می آیند و س��هم زی��ادی از محصولات این ش��رکت 
در اختیار کارخانه های نوردی اس��تان قرار می گیرد. 
اولوی��ت اصلی این ش��رکت حمای��ت از صنایع درون 

اس��تان اس��ت و به این ترتیب، با رونق بخش��یدن به 
چرخه تولید صنایع پایین  دستی، بر اقتصاد، تحرک و 

پویاییِ شهری تاثیرگذار است.
با توجه به نقش مهم ش��رکت فولاد خوزس��تان در 
اقتصاد اس��تان، عواملی که منجر به افزایش بهره وری 
این ش��رکت ش��وند از اهمیت زیادی برخوردارند. به 
همی��ن دلیل، ش��رکت فولاد خوزس��تان، ب��ا اعِمال 
سیاس��ت هایی چ��ون بهینه س��ازی و کاه��ش توقف 
خطوط تولید، گام های موثری در راستای رشد تولید، 
کاهش قیمت تمام ش��ده محصولات و در نتیجه رشد 

سودآوری برداشته است. 
حاص��ل تلاش ه��ای ای��ن ش��رکت موجب ش��د تا 
درآمده��ای عملیات��ی در دوازده ماه��ه منته��ی ب��ه 
اس��فند 1399 حدود 93 درصد رش��د یابد. مقایسه 
آن با افزایش ۵۵ درصدی بهای تمام شده درآمدهای 
عملیات��ی حاک��ی از عملک��رد مطلوب این ش��رکت 
در زمینه رش��د بهره وری اس��ت که این مسئله رشد 
چشمگیری را در س��ودآوری شرکت فولاد خوزستان 
رق��م زده، به طوری که س��ود خالص ای��ن مجموعه 

نسبت به سال گذشته ۲33 درصد ارتقا یافته است.
درآم��د ارزی نی��ز از جمل��ه عوام��ل تاثیرگذار در 
س��ودآوری واحدهای صنعتی است. بررسی صادرات 
ش��رکت فولاد خوزس��تان نش��ان می دهد که به رغم 
چالش هایی همچون تحریم ه��ا و همه گیری ویروس 
کرون��ا، ارزآوری و صادرات ای��ن مجموعه تحت تاثیر 
ق��رار نگرفت، به ط��وری که در س��ال 1399 حدود 
38درصد از محصولات تولیدی این ش��رکت به سایر 
کش��ورها صادر ش��د و این مجموعه توانست بیش از 
133 ه��زار و 944 میلیارد ریال درآمد ارزی کس��ب 

کند.
تاثی��ر توس��عه فعالیت ها و عملکرد مثبت ش��رکت 
فولاد خوزستان را می توان به راحتی در ارزش افزوده 
این ش��رکت و نیز س��هم آن از تولید ناخالص داخلی 
استان خوزستان مشاهده کرد، به طوری که بر اساس 
محاس��بات، این ش��رکت در س��ال 1399 نزدیک به 
139هزار میلیارد ریال ارزش افزوده در اقتصاد کشور 

ایجاد کرده است. 
روند روبه رشد ارزش افزوده این شرکت در سال های 
اخیر موجب شده است تا سهم این شرکت در اقتصاد 
استان خوزس��تان به میزان قابل توجهی ارتقا یابد، به 
طوری که سهم این شرکت از مجموع تولید ناخالص 
داخلی بدون نفت استان خوزستان که در سال 1393 
به کمتر از ۲/4 درصد  می رس��ید در س��ال 1398 به 

3/6 درصد ارتقا یافت.

پیمان صفردوس�ت: صنایع تبدیلی و فرآوری محصولات یکی از مصداق های ایجاد 
ارزش افزوده در تولید و تجارت اس�ت و تقریبا همه کش�ورهای پیش رو در این زمینه 
تمرکز و س�رمایه گذاری های خ�ود را معطوف به این حوزه کرده ان�د. آمارهای جهانی 
نش�ان می دهد در بسیاری از کشورها، فرآوری محصولات کشاورزی و استفاده بهینه 
از صنایع تبدیلی، علاوه بر کاهش ضایعات این محصولات س�ودآوری تقریبا 2 برابری 
برای این کشورها داشته و این کشورها با به خدمت گیری مولفه هایی مانند بسته بندی 
و برندینگ، توانس�ته اند س�هم خود را در بازارهای جهانی افزایش دهند. در کشور ما 

گرچه همواره صحبت از استفاده بهینه از صنایع تبدیلی، فرآوری محصولات و صادرات 
با ارزش افزوده مناس�ب به جای فله فروشی مطرح بوده، اما در عمل شاهدیم که هرگز 
در این بخش ها حرکت چش�مگیری انجام نشده است. اما آیا واقعا صنایع تبدیلی در 
بخش  کشاورزی  تا این حد می تواند در افزایش سودآوری در مقیاس ملی موثر باشد؟ 
و اگر این طور اس�ت چرا تا امروز حرکت نتیجه بخش�ی در این باره انجام نشده است؟ 
گزارش این ش�ماره روزنامه  به بررسی این موضوع از دیدگاه دست  اندرکاران و 

کارشناسان بخش کشاورزی پرداخته که شرح آن را در ادامه می خوانید: 

خس�رو فروغ�ان- نایب رئیس 
ات�اق بازرگانی ش�یراز: گرچه در 
سال های گذشته فعالیت های مطلوبی 
در بخش کش��اورزی کش��ور صورت 
گرفته اما نبود تمرکز بر بخش صنایع 
تبدیل��ی یکی از مهم تری��ن عوامل از 
درس��ت رفتن بازاره��ای بین المللی 

برای محصولات کش��اورزی کشور ما است. یکی 
از مشکلاتی که پیش تر با آن مواجه بودیم  آماده 
نبودن زیرس��اخت های فیزیکی کش��ور بود که 
سبب از بین رفتن نگاه صادرات محور شده بود. 
کش��ور م��ا دارای مزیت های نس��بی و مطلق 
مختلفی در حوزه کش��اورزی اس��ت و می تواند 
حرف ه��ای زی��ادی در این زمینه ب��رای گفتن 
داش��ته باش��د اما نبود تمرک��ز در این مزیت ها 
عاملی ش��ده که فعالیت ها در این حوزه ها دچار 

اختلال شود. 
نرخ تمام شده بالا، مشکلات ورود به کشورهای 
هدف، زیرس��اخت های ضعی��ف صادراتی و نبود 
تفک��ر صادراتی در واحدهای فعال در این زمینه 
از دیگر مشکلات اصلی است که کشور در حوزه 
صنایع تبدیلی با آن دس��ت و پنجه نرم می کند. 
با این روند و همچنین با نگاه های س��لیقه ای که 
در برخی افراد وجود دارد، تنها شاید بتوانیم نیاز 

داخلی را برطرف کنیم.
جمل��ه  از  مدیریت��ی  مش��کلات 
مش��کلات اصلی واحده��ای تولیدی 
و تکمیل��ی اس��ت. در کنار توس��عه 
فعالیت های اقتصادی ش��ناخت بازار 
نی��ز عاملی اس��ت ت��ا روند توس��عه 

صادرات بهبود یابد. 
صنای��ع تبدیل��ی ام��روز در دنی��ا یک��ی از 
اصلی ترین منابع س��ودآوری محسوب می شوند، 
اما ما همچنان در کش��ور با ضعف های بسیاری 
در ای��ن حوزه دس��ت به گریبان هس��تیم. نبود 
زیرس��اخت های لجس��تیکی کافی و مناسب در 
کشور، کمبود صنایع تبدیلی و مشکلات مربوط 
به برندس��ازی س��بب ش��ده ما نتوانینم در این 

بخش پابه پای کشورهای دیگر حرکت کنیم. 
حتی در موارد زیادی مش��اهده می ش��ود که 
محصولی که خاس��تگاه اصلی آن ایران است، با 
میزان کمتر در کشورهای دیگر تولید می شود و 
پس از فرآوری و بس��ته بندی سهم قابل توجهی 
از ب��ازار را به خود اختص��اص می دهد. ما برای 
جلوگی��ری از افزای��ش ضایع��ات و همین طور 
به دس��ت آوردن س��هم مناس��بی از بازاره��ای 
بین المللی، باید حتما به فکر ش��کوفایی صنایع 

تبدیلی در کشور باشیم.

صنایع تبدیلی پایه رونق تجارت هستندارزش افزوده صنایع تبدیلی زیاد است

ای��ن طبیعی اس��ت که کش��وری که س��ال ها ب��ار تجارت و 
ارزآوری خ��ود را صرف��ا بر دوش نفت انداخت��ه، نتواند به راحتی 
و در فاصل��ه ای کوتاه تجارت خود را بر پایه محصولات غیرنفتی 
ش��کل دهد، اما باید توجه داش��ته باش��یم که تعلل در این کار 
ضم��ن اینکه باعث از دس��ت رفتن فرصت رقاب��ت در این حوزه 
می شود، با کاهش بهره وری و افزایش ضایعات، باعث زیاد شدن 
 بهای تمام ش��ده محصولات و خارج ش��دن آنها از چرخه رقابت 

می شود. 
کاهش س��ود در حوزه تجارت رغبت فعالان و سرمایه گذاران 
را برای ورود به این عرصه کم می کند و در نهایت کش��وری که 
باتوجه ب��ه قابلیت های اقلیمی خ��ود می تواند حرف های زیادی 
برای حضور در بازارهای صادراتی محصولات کش��اورزی داشته 

باشد، با کاهش تولید و از دست رفتن بازارها مواجه می شود.

سخن پایانی...
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بالاخره بعد از یک س��ال تاخی��ر، بزرگ ترین رویداد صنعت 
نمایشگاهی جهان )اکسپو ۲۰۲۰( در چند قدمی کشور ایران 

و در شهر دوبی با مراسمی باشکوه افتتاح شد. 
اگر بزرگ ترین رویداد ورزشی جهان را المپیک بدانیم، برای 
صنعت نمایشگاهی برگزاری اکسپو به مثابه برگزاری المپیکی 
با همان اعتبار و اهمیت است و حتی بعضی ها برگزاری اکسپو 
را بعد از جام جهانی فوتبال و المپیک، به عنوان سومین رویداد 

بزرگ بین المللی معرفی می کنند.
انتخاب ش��هر دوبی به عنوان برنده ش��هرهای متقاضی برای 
برگزاری اکس��پو ۲۰۲۰ )شهرهای دوبی امارات متحده عربی، 
ازمیر ترکیه، س��ائوپائولو برزیل و اکاترینبورگ روسیه، ۴ شهر 
نامزد برای برگزاری اکس��پو ۲۰۲۰( یک موفقیت بزرگ برای 
کشور امارات به ویژه شهر دوبی به شمار می رود و شاید برای این 
کش��ور یک فرصت مناسب برای یک ریکاوری اقتصادی سریع 
بعد از ش��رایط پاندمی کرونا در جهان باش��د. موضوع دیگری 
که اهمیت برگزاری این رویداد در ش��هر دوبی را برای کش��ور 
امارات صدچندان می کند، برگزاری نخستین اکسپو در منطقه 

MESA )خاورمیانه، افریقا و جنوب آسیا( است. 
اگرچه تاخیر یک س��اله ش��اید در نگاه نخس��ت زیانبار بوده 
باش��د اما به عقیده نگارنده، این تاخیر هم یک ش��انس و اقبال 
خوب برای اقتصاد دوبی اس��ت، چون جهان با فراگیر ش��دن 
واکسیناسیون سراسری، خود را برای برگشت به شرایط عادی 
و قبل از پاندمی کرونا آماده می کند و این تاخیر در اینجا به نفع 
برگزارکننده تمام شد تا شرایط وخیم اقتصادی به ویژه بخش 

گردشگری دوبی را سروسامان بدهد. 
یکی از نکات مهم و جذاب برگزاری اکسپوها )یا به قول برخی 
صاحب نظران المپیک فرهنگ ملل( معرفی و رونمایی از بعضی 
اختراعات بزرگ بشری از جمله ماشین تایپ، تلویزیون و حتی 
معرفی سس کچاپ و ساختن شدن برج عظیم ایفل در پاریس 
است. انتظار می رود با توجه به تم و شعار اکسپو ۲۰۲۰ )پیوند 
ذهن ها، خلق آینده( ش��اهد معرفی ایده ها و اختراعات جدید 
از س��وی کش��ورهای مختلف در زمینه ه��ای گوناگون به ویژه 

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر باشیم.
لگوی رس��می اکس��پو ۲۰۲۰ دوبی از حلقه ای طلایی الهام 
گرفته ش��ده که در منطقه باس��تانی و تاریخی ساروق الحدید 
کش��ف ش��ده و به نوعی نماد ارتباط بین دنیای ش��رق و غرب 

شده که دوبی نماینده آن به شمار می رود.
گفتنی اس��ت در کنار پاویون  کشورهای گوناگون در سایت 
اکس��پو ۲۰۲۰ بخش ه��ای فرعی در قال��ب ۳ بخش بزرگ با 
عناوین فرصت ها، تحرک )غرفه ایران در این بخش قرار گرفته 
است( و پویایی و پایداری نیز معرفی می شوند و یک نکته مهم 
دیگر درباره س��ایت اصلی اکس��پو ۲۰۲۰ دوبی، استفاده از ۸۰ 
درصد ظرفیت و امکانات این سایت بعد از اتمام زمان برگزاری 
اکسپو است. شرکت زیمنس آلمان یکی از شرکت های بزرگی 
است که اعلام کرده مقر لجستیک جدیدش را داخل این سایت 

مستقر خواهد کرد.
پاویون�ایران�در�اکسپو���۲۰۲۰

پاوی��ون ای��ران با مت��راژ ۲۰۱۴ متر و با اله��ام از قصه های 
هزارویک ش��ب طراح��ی و ساخته ش��ده و در بخ��ش تحرک 
)Mobility( و در کن��ار کش��ورهای فرانس��ه، مکزیک و پرو 

قرار گرفته است. 
انتخاب ش��هر دوب��ی برای برگ��زاری اکس��پو ۲۰۲۰ برای 
ای��ران  ه��م می تواند به عنوان یک فرص��ت طلایی برای عرضه 
توانمندی ها و خنثی کردن تبلیغات سوء علیه ایران و همچنین 

توسعه و معرفی هرچه بهتر برند تجاری ایران استفاده شود.
اگرچه یکس��ری کمبودها از زمان برنامه ریزی برای ساخت 
پاویون ایران در اکسپو وجود داشته اما فرصت ۶ ماهه برگزاری 
ای��ن رویداد بزرگ می تواند به رف��ع نواقص و کمبودها کمک 
کرده که در پایان ایران عزیزمان س��ربلند و با حداکثر بهره از 

این رویداد خارج شود.
پس از افتتاح رس��می پاویون ایران و آغاز بازدیدها از اکسپو 
۲۰۲۰، خبره��ا و گزارش های جس��ته وگریخته ای به دس��ت 
فع��الان و علاقه مندان این موضوع می رس��د. به نظر یکس��ری 
مش��کلات و نواق��ص در پاوی��ون ایران به چش��م می خورد که 
خوش��بختانه با واکنش متخصصان داخل کش��ور روبه رو شده 
که می تواند نویددهنده این باش��د که این نواقص و مش��کلات 
برطرف خواهد ش��د و در ادامه ش��اهد حضور بهتر و مناسب تر 

در این رویداد بزرگ خواهیم بود. 
به نظر وقت آن رسیده که با توجه به شرایط مدیران دولتی در 
کشور به خاطر تغییرات پی درپی، مدیریت برگزاری این رویداد 
مهم در اکس��پوهای آینده )نزدیک ترین آن اکس��پو ۲۰۲۵ در 
ش��هر اوس��اکای ژاپن که فقط ۴ سال با آن فاصله داریم( تحت 
نظر تیم دولتی به بخش خصوصی س��پرده شود که هم از نظر 
مالی و هم از نظر محتوایی بتوانند شرایط بهتری را رقم بزنند.
 ب��ه هر حال برگزاری ی��ک رویداد مهم بین المللی باکیفیت 
ب��الا و آن ه��م در بازه زمانی ۶ ماهه هم برنامه ریزی دقیق و هم 
پیش بینی هزینه ها و اس��تفاده از نیروهای خلاق و متخصص 
بخش خصوصی را می طلبد که با پش��تیبانی س��تادی بخش 
دولتی می ش��ود به راحتی چنین رویدادی در بالاترین س��طح 

را مدیریت کرد. 
در پای��ان برای تمامی تی��م طراحی و برگزاری پاویون ایران 
آرزوی س��لامتی و موفقی��ت دارم و امی��دوارم ب��ه انتقادهای 
مطرح ش��ده به عن��وان یک فرصت در راس��تای برطرف کردن 
نواقص توجه کرده و در پایان شاهد معرفی ایران به عنوان یکی 

از پاویون های مطرح در این اکسپو باشیم. 

المپیک صنعت 
نمایشگاهی 
 بایدها 
و نبایدها

امید فدایی 
کارشناس صنعت نمایشگاهی

اما�و�اگرهای��برگزاری�نمایشگاه�کتاب�تهران
برنام��ه مدی��ران فرهنگی دول��ت جدید ب��رای برگزاری 
نمایشگاه کتاب تهران به صورت مجازی یا فیزیکی در سال 

۱۴۰۰ هنوز مشخص نیست.
بیش از ش��یوع ویروس کرونا همه فعالیت های فرهنگی 
و هن��ری را با چالش ه��ای جدی مواجه ک��رد. رویدادها و 
فعالیت های جاری فرهنگی لغو شده یا به تعویق افتاد. یکی 
از ای��ن رویدادهای فرهنگی که ب��ه خاطر ویروس ناخوانده 
کرونا چاره ای جز تعویق و تغییر ش��کل برگزاری نداش��ت، 

نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بود.
بهمن�به�جای�اردیبهشت��

به گزارش خبرگزاری آنا، سی وس��ومین دوره این رویداد 
فرهنگ��ی بای��د به روال هرس��اله در بهار س��ال ۹۹ برگزار 
می ش��د، که این گونه نش��د. پس از آن اعلام شد نمایشگاه 
در مردادم��اه ب��ه صورت فیزیکی برگزار خواهد ش��د که با 
توجه به تداوم ش��رایط کرونایی آن گزینه نیز منتفی شد. 
س��رانجام متولیان برگزاری نمایش��گاه کتاب تهران اعلام 
کردند نمایش��گاه س��ال ۹۹ ب��ه صورت مج��ازی در هفته 

نخست بهمن ماه برگزار خواهد شد.
این نمایش��گاه با مش��ارکت هزار و ۷۳۲ ناش��ر داخلی و 
۱۸۰ ناش��ر خارج��ی با عرض��ه بیش از ۱۲۰ ه��زار عنوان 
کتاب از س��وی ناش��ران، از اول بهم��ن ۱۳۹۹ آغاز به کار 
کرد. س��اعت بازدید و خرید در این نمایش��گاه مجازی به 
صورت ۲۴ ساعته بود و کتاب های ناشران داخلی با تخفیف 
۲۰ درصدی و کتاب های ناش��ران خارج��ی با تخفیف ۵۰ 

درصدی ارائه شد.
نخس��تین نمایش��گاه مجازی کتاب تهران قرار بود تا ۶ 
بهمن ادامه داشته باش��د. با توجه به استقبال علاقه مندان 
کتاب و البته مشکلاتی که در روند خرید اینترنتی کتاب ها 
پیش آمد، اول برای دو روز و تا پایان چهارشنبه و در مرتبه 

دوم تا ساعت ۲۴ روز جمعه۱۰ بهمن  ادامه پیدا کرد. 
با این ح��ال، از همان روزهای اول برگزاری نمایش��گاه، 
بسیاری از کاربران با کندی سایت و روند انتقال به صفحات 
پرداخت مواجه ش��دند. این موضوع بس��یاری از خریداران 
را آش��فته و س��ردرگم ک��رد، چراک��ه برای خری��د کتاب 

موردنظرشان باید زمان زیادی را صرف می کردند.
در ای��ن رویداد فرهنگی متقاضیان با مراجعه به س��ایتی 
که در آن ناش��ران غرفه های مجازی داش��تند کتاب خود 
را انتخ��اب کرده و پس از ثبت نام، واریز مبلغ کتاب و درج 
نش��انی، محصولات خریداری ش��ده از س��وی ناشران برای 
آنها به صورت رایگان ارس��ال می شد. این ارسال رایگان با 
توافق معاونت فرهنگی وزارت ارش��اد و شرکت ملی پست 

جمهوری اسلامی ایران انجام شد.
تجربه�نمایشگاه�مجازی�در�سال�کرونایی��

در پایان برگزاری این نمایشگاه و طبق آمار خانه کتاب و 
ادبیات ایران، یک میلیون و ۲۵۴ هزار و ۵۹۹ نسخه کتاب 
ب��ه ارزش ۶۴۰ میلی��ارد و ۲۵۸ میلیون و ۷۷ هزار و ۵۶۸ 

ریال در این نمایشگاه به فروش رفت. 
برگ��زاری نمایش��گاه کتاب ب��ه صورت مج��ازی تجربه 
جدیدی بود که شاید باید سال ها پیش به موازات برگزاری 
نمایشگاه فیزیکی اتفاق می افتاد. برگزاری نمایشگاه به این 
ش��کل شاید شلوغی و شور و اش��تیاق برگزاری فیزیکی را 
نداشت اما فرصت های جدیدی را پیش روی اهالی فرهنگ 

و فعالان صنعت نشر باز کرد.
علاوه بر صرفه جویی قابل توج��ه در هزینه های برگزاری 
و حل مش��کل رفت وآمد اهالی تهران و س��ایر نقاط کشور 
به محل برگزاری نمایش��گاه، ش��فافیت در کیفیت و تعداد 
ناشران و کتاب های ارائه شده نیز می تواند یکی از امتیازات 

این نمایشگاه باشد.
برگزاری نمایش��گاه مجازی کتاب در کنار همه ضعف ها 
و قوت ه��ای احتمالی یکی از مش��کلات همیش��گی ادوار 
گذش��ته این رویداد را حل کرد و آن هم محدودیت فضای 
نمایشگاهی و حواش��ی مربوط به غرفه چینی است. به این 
ترتیب ناشری که در ۴ س��ال اخیر دارای پروانه نشر فعال 
بوده و حتی یک اثر را منتش��ر کرده بود، امکان درخواست 

غرفه مجازی داشت.
نمایشگاه�1400؛�فیزیکی�یا�مجازی؟��

چگونگی برگزاری نمایشگاه کتاب تهران در سال ۱۴۰۰ 
به پرسش اصلی فعالان صنعت نشر، علاقه مندان و اصحاب 

قلم تبدیل ش��د. ب��ا توجه به ش��رایط نامطلوب ناش��ی از 
اوج گی��ری دوباره ویروس کرون��ا و افزایش آمار مبتلایان و 
فوتی ها که پس از تعطیلات رقم خورد، برگزار نش��دن این 

نمایشگاه تا پایان فعالیت دولت دوازدهم قطعی بود. 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی از س��ال ۱۳۹۴ برای 
هدفمند کردن یارانه نش��ر، طرح های فصلی فروش کتاب 
را آغ��از کرد؛ در این طرح ها کتابفروش��ی ها می توانند روی 
فروش کتاب به خری��داران تخفیف بدهند و مبلغ تخفیف 

داده شده را از وزارتخانه دریافت کنند.
در این طرح ها که بانام طرح های فروش فصلی مش��هور 
ش��ده اند، کتابفروشی هایی که شرایط لازم را داشته باشند، 
پ��س از ثبت نام، می توانند کتاب های خود را که با ش��رایط 
تعیین ش��ده مطابقت دارند ب��ه خریداران بفروش��ند. این 
طرح ها از جمله مزیت هایی است که کتابفروشان آن را در 
ایام رکود فروش کت��اب در همه گیری کووید ۱۹ ضروری 

می دانند.
مشکلات�بازار�کتاب��

مش��کلات بازار کتاب ای��ران از روزهای آغازین ش��یوع 
کرونا در اس��فند ۹۸ ش��دت گرفت. در سال ۹۹ با تعطیلی 
کتابفروش��ی ها، ت��ردد محدود م��ردم و در نهایت تعطیلی 
نمایش��گاه بین المللی کتاب تهران که ب��ه لحاظ اقتصادی 
برای ناش��ران اهمیت ویژه ای دارد، سالی سخت در انتظار 

ناشران و فروشندگان کتاب بود.
س��ال گذشته نیز با وجود شیوع ویروس کرونا، این طرح 

در هر ۴ فصل سال اجرا و با استقبال مخاطبان مواجه شد. 
ط��رح فروش فصلی بهارانه کت��اب ۱۴۰۰ هم از ۱۷ تا ۲۵ 
خرداد ۱۴۰۰ برگزار ش��د. میزان یارانه خرید برای کتاب ها 
۲۰ درصد و س��قف مج��از خرید برای خری��دار حداکثر ۲ 
میلیون ریال )۲۰۰ هزار تومان( بود. در نتیجه، سقف یارانه 
خری��د برای هر خریدار ۴۰ هزار تومان درنظر گرفته ش��ده 
بود. خریداران می توانس��تند با مراجعه به کتابفروشی های 
عض��و طرح و ارائ��ه کد ملی کتاب ه��ای عمومی، کودک و 
نوج��وان و دانش��گاهی را با یارانه ۲۰ درص��دی خریداری 

کنند.
این طرح ه��ا در کنار برگزاری نمایش��گاه مجازی کتاب 
ته��ران در بهمن م��اه باعث ش��د کتابفروش��ان در س��ال 
عجیب وغریب کرونایی، مجالی هرچند اندک برای تنفس و 

کورسویی برای ادامه فعالیت داشته باشند. 
سخن�پایانی��

طرح های فصلی با تمام فرازوفرودهایی که دارند، از جمله 
طرح هایی هستند که کتابفروش  ها از آنها استقبال می کنند. 
هرچند به گفته برخی اهالی صنعت نش��ر و کتابفروشان در 
دوره های اخیر این طرح ها کمی کارآیی لازم را نداشتند اما 
طرح های اجراشده در سال ۹۹ با توجه به شرایط کرونایی 

به بازار کتاب رونق نسبی داد.
وزارت ارش��اد در تلاش اس��ت با اجرای طرح های فصلی 
به رونق کتابفروشی ها و ترغیب مردم به تهیه کتاب های با 

صرف هزینه کمتر کمک کند.
طرح های فصلی فروش کتاب، اگرچه جانی دوباره به بازار 
نشر کتاب در شرایط کرونایی می دهد اما نباید فراموش کرد 
از لحاظ تعداد مخاطب و جریان س��ازی نمی تواند جایگزین 
نمایش��گاه کتاب تهران ش��ود. با این حال، هنوز مشخص 
نیست نمایشگاه مجازی کتاب ۱۴۰۰ در چه تاریخی برگزار 
خواهد شد. باتوجه به تغییر دولت و مدیران فرهنگی بعید 
است این نمایشگاه تا قبل از زمستان برقرار شود. در نتیجه 
امس��ال هم علاقه مندان کتاب به جای گلگشت های بهاری 
در نمایش��گاه کتاب به صورت حضوری، زمس��تانی با طعم 

کتاب و فضای مجازی خواهند داشت. 

طلسم برگزاری نمایشگاه پوشاک شکست 
 نشس��ت خبری نمایش��گاه پوش��اک ب��ا حضور 
محمدرئ��وف ق��ادری مدیرعامل نمایش��گاه ش��هر 
آفتاب و ابوالقاسم شیرازی ریاست اتحادیه پوشاک 
و مرتضی هاش��می معاون امور صن��وف تولیدی و 
نمایش��گاهی اتاق اصناف ای��ران در محل اتحادیه 

پوشاک کشور برگزار شد. 
، ابوالقاس��م ش��یرازی، رئیس  ب��ه گزارش 
اتحادیه پوش��اک در ابتدای این مراس��م اظهارکرد: 
در صنعت پوش��اک، تولیدکنن��دگان زیادی داریم 
ک��ه متاس��فانه موردحمایت ق��رار نگرفته اند. امروز 
به ج��رأت می توان گفت تولیدکنندگان پوش��اک، 
مظلوم ترین بخش صنعت کش��ور هستند و این در 
حالی اس��ت که تولید پوشاک از ارزش افزوده بالا و 

اشتغال آفرینی بالایی برخوردار است. 
وی اف��زود: اگر حمایت های دولتی از این صنعت 
ب��ه عمل بیاید بدون ش��ک ب��ا صادرات پوش��اک 
می توان ارزآوری بس��یار زیادی برای کشور داشت. 
نبای��د فرام��وش کرد پوش��اک باکیفی��ت و با نرخ 
مناسب که در داخل کش��ور تولید می شود قابلیت 
رقابت ب��ا نمونه های خارجی را دارد و بس��یاری از 
تولیدات این بخش در کشور صادرات محور هستند.

بی�مه�ری�� م�ورد� پوش�اک� �صنع�ت�
�قرار�گرفته�است

رئیس اتحادیه پوشاک همچنین گفت: متاسفانه 
بنگاه ه��ای کوچ��ک و متوس��ط م��ورد بی مه��ری 
مس��ئولان قرارگرفته ان��د و این در حالی اس��ت که 
تولیدکنن��دگان ای��ن بخش با عرق ب��ه این حوزه، 
مشغول به تولید هستند. در دو سال گذشته شیوع 
ویروس کرونا موجب تعطیلی بسیاری از واحدهای 
تولیدی و صنعتی در کش��ور ش��د اما هیچ کدام از 
واحدهای تولید پوش��اک کشور نه تنها فعالیت خود 
را متوقف نکردند، بلکه در ابتدای شیوع این ویروس 

با تولید ماسک و گان به مردم خدمت کردند. 
شیرازی در ادامه با اشاره به افزایش دستفروشی 
و بساط گس��تری در خیابان ها، خاطرنشان کرد: در 
مدت ش��یوع وی��روس کرونا بس��یاری از واحدهای 
ف��روش مجبور ب��ه تعطیل ک��ردن مغازه های خود 
بودن��د و ای��ن در حال��ی ب��ود ک��ه تولیدکنندگان 
همچن��ان به تولی��د ادام��ه می دادن��د؛ بنابراین با 
افزایش حجم تولید و بس��ته بودن مغازه ها، فروش 
پوشاک به کنار خیابان ها و گذرگاه ها کشیده شد. 

رئیس اتحادیه پوشاک در ادامه خاطرنشان کرد: 
صنعت پوشاک ما ش��امل بنگاه های بزرگ صنعتی 

اس��ت اما تعداد این بنگاه ها حدود ۵ درصد هستند 
و ۹۵ درص��د از تولیدکنن��دگان صنعت پوش��اک 
کشور را واحدهای کوچک و بزرگ تشکیل داده اند. 
تنه��ا انتظار این بنگاه ها نیز برپایی یک نمایش��گاه 
بود ت��ا بتوانند ظرفیت ه��ا و توانایی های خود را به 
نمایش بگذارند. به همین دلیل بر آن شدیم تا یک 
نمایش��گاه در این حوزه برگزار کنیم. متاس��فانه از 
زمان وزارت آقای شریعتمداری تاکنون درخواست 
ما مبنی بر برپایی این نمایش��گاه بی پاس��خ ماند تا 
بالاخره زمینه مذاکره با نمایش��گاه ش��هر آفتاب را 
فراهم کردیم که مورد موافق��ت این مجموعه قرار 

گرفت. 
ش��یرازی همچنین گفت: ات��اق اصناف ایران نیز 
در این میان به حمایت از تولیدکنندگان پوش��اک 
برخاست و بالاخره مجوز برگزاری این رویداد صادر 
ش��د و این رویداد تخصصی سه ش��نبه هفته جاری 
ب��ا حضور ۱۰۰ تولیدکنن��ده برتر، ۱۰ برند معروف 
حوزه پوش��اک، بیش از ۹۰ تولیدکننده متوس��ط 
و کوچ��ک ک��ه قابلیت دیده ش��دن دارند در محل 

نمایشگاه شهر آفتاب افتتاح خواهد شد. 
برگزاری�نمایش�گاه�تخصصی�پوشاک���

در�شهر�آفتاب
نمایش��گاه  مدیرعام��ل  ق��ادری،  محمدرئ��وف 

بین المللی ش��هر آفتاب نیز در این نشس��ت خبری 
با اش��اره به اینکه این اتحادیه س��ال ها دغدغه ارائه 
خدمات ارزنده به تولیدکنندگان کش��ور را داشت، 
اظهارکرد: اتحادیه پوش��اک کش��ور سال ها تلاش 
کرده ت��ا بتواند در این حوزه خدم��ات ارزنده ای را 
به تولیدکنندگان، صادرکنندگان و کل کشور ارائه 
کند. جای بسی خوش��حالی است که موفق شدیم 
زمینه برگزاری نمایش��گاه پوش��اک را در مجموعه 
ش��هر نمایش��گاهی آفتاب فراهم کنیم. این رویداد 
یک نمایش��گاه متفاوت خواهد ب��ود، چراکه به طور 

کاملا تخصصی برگزار خواهد شد.
وی اف��زود: ش��رکت کنندگان در ای��ن رویداد با 
تبادل اطلاعات، فناوری ها، برنامه ریزی ها و آشنایی 
کافی با توانمندی های یکدیگر موفق خواهند ش��د 
که به کش��ور خدمت کنند. صنعت پوش��اک یکی 
از بازارهای بس��یار بزرگ در جهان و ایران به شمار 
می رود. متاس��فانه س��الانه ح��دود ۲ میلیارد دلار 
واردات پوش��اک داریم و این در حالی اس��ت که با 
توج��ه به توانمن��دی و شایس��تگی تولیدکنندگان 

کشور، نیازمند برندهای خارجی نیستیم. 
در�برندینگ�موفق�نبودیم��

مدیرعامل نمایش��گاه بین المللی ش��هر آفتاب در 
ادام��ه افزود: یکی از بزرگ ترین مش��کلات صنعت 

پوش��اک کش��ور این اس��ت که در حوزه برندینگ 
فعالیت گسترده ای نداشته ایم. 

ای��ن موضوع از اهمیت بس��یار بالای��ی برخوردار 
است. نوع پوشش، مد و تولیدی که در کشور انجام 
می ش��ود، می تواند برای نجات کشور بسیار کارساز 
باش��د و باید در ح��وزه برندینگ فعالی��ت خود را 

افزایش دهیم.
مدیرعام��ل نمایش��گاه بین المللی ش��هر آفتاب 
در ادام��ه با ط��رح این پرس��ش که چ��را تاکنون 
نتوانس��ته ایم در حوزه برندینگ موفق عمل کنیم، 
گف��ت: بزرگ ترین دلیل این مش��کل، رقابت بخش 
دولت��ی ب��ا بخ��ش خصوصی اس��ت. ت��ا زمانی که 
فعالیت های اقتصادی کشور در انحصار بخش دولتی 
باشد، بخش خصوصی نمی تواند خلاقیت های خود 

را بروز دهد.
 بزرگ ترین بیم��اری اقتصاد ما، دولتی بودن آن 
اس��ت. انحصار دولت��ی حوصله رقاب��ت را از بخش 
خصوص��ی گرفته اس��ت. باید اقتصاد کش��ور را به 

جایگاه واقعی خود برگردانیم.
غفلت�ایران�از�ظرفیت�بزرگ�اکسپو��

قادری ب��ا تاکید بر اینکه دولت ه��ا باید به جای 
اظهارکرد:  تصدی گ��ری، سیاس��ت گذاری کنن��د، 
متاس��فانه ج��ای پای دول��ت در هم��ه بخش های 
اقتصادی و صنعتی کشور دیده می شود و به همین 
دلیل در دنیای امروز که تبدیل به دهکده ای جهانی 

شده، امکان رقابت با دیگر کشورها را نداریم. 
از سال ۱۲۸۵ نخس��تین کشور خاورمیانه بودیم 
که در نمایشگاه بین المللی بریتانیا ش�رکت کردیم. 
کش��ورهای همس��ایه ما در آن س��ال ها حتی با 
واژه صنعت نمایش��گاهی آشنا هم نبودند اما امروز 
همسایگان کش��ورمان اکس��پوهای جهانی برگزار 
می کنن��د و ما حتی نام��زد برگزاری ای��ن رویداد 

جهانی هم نشدیم.
مدیرعامل نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب افزود: 
برگزاری اکس��پوها می تواند در یک دوره برگزاری 
حدود ۶۰ میلیارد دلار درآمد برای کش��ور میزبان 
ایجاد کن��د. این درآمد با درآمدهای نفتی کش��ور 
براب��ری می کند. اکس��پو ظرفیت بزرگی اس��ت که 

نباید از آن غافل بود.
ق��ادری در پایان گف��ت: امیدواریم ب��ا برگزاری 
قوی نمایش��گاه پوشاک بعد از یک سال و نیم دوره 
نقاهت به دلیل ش��یوع ویروس کرونا، ش��اهد رونق 

مجدد نمایشگاه ها در کشور باشیم.

پوش��اک ب��ا کیفیت و نرخ مناس��ب که در داخل کش��ور تولید 
می ش��ود، قابلیت رقابت با نمونه های خارج��ی را دارد و در این 

بخش بسیاری از تولیدات کشور صادرات محور هستند

هرچند نوروز ۱۴۰۱ خبرها از پر ش��دن ظرفیت تورهای نوروزی 
اروپ��ا حکایت دارند اما رئی��س هیات مدیره انجم��ن صنفی دفاتر 
خدمات مس��افرت هوایی و جهانگردی معتقد است هنوز بسته سفر 

برای نوروز تعریف نشده که بخواهد ظرفیت آن تکمیل شود.
به گزارش ایلن��ا، حرمت الله رفیعی، رئیس هی��ات مدیره انجمن 
صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی تاکید دارد: هنوز 
برای نوروز ۱۴۰۱ پرواز و هتل گرفته نش��ده و در واقع بس��ته سفر 

تعریف نش��ده است. رفیعی درباره برگزاری تورهای اکسپو دوبی نیز 
گفت: هرچند این اکسپو جذاب است و تورهایی از ۹ تا ۲۵ میلیون 
تومان برای آن تعریف شده اما استقبال چندانی از آن نشده است.

او تصریح کرد: حضور ایران در اکسپو دوبی با تغییر دولت و وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دستخوش تغییراتی شد. 
از یک س��و دولت گذشته زمان لازم برای آمادگی حضور در اکسپو 
را سوزاند و دولت جدید هم  زمان کافی برای ساماندهی نداشت و از 

دیگر س��و، شرکت مادر تخصصی گردشگری به عنوان برگزارکننده، 
به جای انجام کار، امور را با درصدی س��ود به شرکت دیگری واگذار 

کرد. گویا منافع آنها در نظر بود. 
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و 
جهانگردی تصریح کرد: امیدواریم با حضور گروه جدید در معاونت 
گردش��گری و وزارتخانه و با توجه به فرصت ۶ ماهه برگزاری اکسپو 

به نتایج خوبی برسیم. 

تورهای اکسپو 
دوبی از ۹ تا ۲۵ 
میلیون تومان

ابوالقاسم شیرازی

محمدرئوف قادری
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فرونشست 
همچون زلزله ای 
خاموش است 
که آسیب های 
فراوانی برای 

اصفهان به دنبال 
خواهد داشت

بهینه سازی مصرف 
حامل های انرژی صنایع 

در دهمین جلسه کمیسیون انرژی، صنایع 
پالایشی و پتروشیمی وضعیت مصرف گاز در 
استان اصفهان و راهکارهای تامین پایدار گاز 

در زمستان بررسی شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ات��اق بازرگانی 
اصفه��ان، در ابتدای این جلس��ه اکبر لباف، 
نایب رئیس کمیسیون ضمن تشریح اقدامات 
انجام شده برای مشکلات صنعت برق، گفت: 
تا زمانی که توجیه پذیری این صنعت محقق 
نشود نمی توان در پیک تقاضا، ظرفیت تولید 

را متناسب با مصرف کرد.
وی همچنی��ن در ادام��ه س��همیه روزانه 
گاز اس��تان اصفه��ان را در حالی ۵۸ میلیون 
مترمکع��ب بیان کرد که مصرف روزانه بخش 
خانگ��ی به ترتی��ب در فصول گرم و س��رد، 
۳۶ و ۶۱ درص��د از مص��رف نهایی را به خود 

اختصاص داده است.
وی اف��زود: س��هم مص��رف نهای��ی گاز در 
کش��ور در بخش خانگی، تج��اری و عمومی 
۴۶.۵ درص��د در صنعت ۳۴.۵ درصد، بخش 
کش��اورزی ۲ درص��د، در حمل ونق��ل ۵.۹ 
درصد و در مصارف غیرانرژی شامل خوراک 
مجتمع های پتروشیمی و فولادی ۱۱ درصد 

است.
 عضو هی��ات نماین��دگان ات��اق بازرگانی 
اصفهان افزایش س��همیه روزانه گاز مصرفی 
اس��تان اصفهان از وزارت نف��ت، اجرای ماده 
۲۵ قان��ون اص��لاح الگ��وی مص��رف، اجرای 
مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان، حمایت از 
واحدهای تولیدی که امکان استفاده از دانش 
فنی هم سوزی را دارا هستند، پیش بینی های 
لازم برای تامین و ذخیره س��وخت جایگزین 
گاز صنایع در فصل سرما را از جمله راهکارها 

عنوان کرد. 
پژم��ان روحی، مدی��ر انرژی ش��رکت گاز 
اس��تان اصفهان با تاکید ب��ر اینکه در صورت 
عبور از س��همیه روزانه استان، تضمینی برای 
تامین گاز بیش��تر وجود ندارد، گفت: تولید و 
مصرف گاز موضوع��ی ملی بوده و در صورت 

قطع گاز، وصل مجدد زمان بر است. 
وی با بیان اینکه برای جبران کس��ری گاز، 
صنایع فش��ار بیش��تری را متحم��ل خواهند 
ش��د، انتقال اوره��ال صنایع به فصل س��رد، 
اخذ اس��تاندارد اجب��اری ان��رژی صنایع در 
استان، بهینه س��ازی موتورخانه های ادارات و 
س��ازمان ها و اخذ تاییدی��ه فنی و پیش بینی 
تامین و ذخیره سوخت جایگزین را از جمله 
راهکاره��ای جبران کس��ری گاز در اس��تان 

عنوان کرد.
مدیر انرژی ش��رکت گاز استان اصفهان با 
اشاره به اینکه بیش از ۷۰ درصد مصرف گاز 
اس��تان در بخش صنعتی و ۳۰ درصد مربوط 
به س��ایر بخش ها است، تصریح کرد: با وجود 
این، ادارات و س��ازمان ها ملزم به بهینه سازی 
موتورخانه ه��ا و اخذ تاییدیه فنی ش��ده اند و 
در غیر ای��ن صورت از ابتدای مهر در صورت 
مصرف بی��ش از اندازه پ��س از ابلاغ اخطار، 

مجاز به قطع گاز آنها هستیم. 
س��ارا صالحی، مدیر دفتر بازار برق شرکت 
توزی��ع نیروی ب��رق شهرس��تان اصفهان نیز 
با اش��اره ب��ه ابلاغی��ه وزارت نیرو ب��ه تمام 
ش��رکت های توزیع برق مبنی بر توقف انعقاد 
قرارداده��ای جدی��د خرید تضمین��ی برق با 
نیروگاه ه��ای تجدیدپذیر، گف��ت: از آنجا که 
یک��ی از بهتری��ن راهکاره��ای برون رفت از 
مش��کلات کمبود ب��رق اس��تفاده از ظرفیت 
انرژی های خورشیدی است امیدواریم فرآیند 
انعقاد قراردادهای خرید تضمینی با شرایطی 

جدید و بهتر از سرگرفته شود. 
احمدرضا صافی، مس��ئول دفتر انرژی اتاق 
بازرگان��ی اصفهان نی��ز به ارائ��ه توضیحاتی 
در زمینه مش��ارکت صنایع بزرگ اس��تان در 

پروژه های نیروگاهی موجود پرداخت. 
بازرگان��ی  ات��اق  ان��رژی  مس��ئول دفت��ر 
اصفهان تاکید کرد براس��اس مصوبه جلسات 
اس��تانداری در زمین��ه حل مش��کل کمبود 
برق اس��تان، مقرر شده بخشی از این کمبود 
توس��ط نیروگاه های موجود و بخش دیگر نیز 
با احداث ۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورش��یدی 

تامین شود. 
گفتنی است، تس��هیل تامین سوخت دوم 
به ویژه ب��رای واحده��ای صنعتی، تش��کیل 
جلس��ه با ش��رکت مل��ی پالای��ش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران )منطقه اصفهان( در 
ای��ن زمینه و الزام واحده��ای تجاری، اداری 
و خانگ��ی به اس��تقرار سیس��تم های انرژی 
تجدیدپذیر از طریق مکاتبه با ش��ورای شهر 
و ش��هرداری برای کم��ک به تامی��ن پایدار 
حامل های ان��رژی واحدهای صنعتی )فعالان 

اقتصاد ( از مصوبات این جلسه بود.
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شرکت برق منطقه  ای یزد گزارش داد 

 رفاه خانوار با بهینه سازی مصرف خانه به خانه

استاندار اصفهان تاکید کرد

اجرای مصوبات شورای گفت وگو و ستاد تسهیل 

هر س��ال با نزدیک ش��دن ب��ه ایام گرم س��ال، تامین پیک 
بار کش��ور از چالش های اساس��ی وزارت نیرو اس��ت و عمده 
مصرف س��اعات پیک در بخش مصارف سرمایشی خانگی رقم 

می خورد.
به گ��زارش  از یزد، مدیریت و بهینه س��ازی مصرف، 
همزم��ان با توس��عه نیروگاه ه��ا به عنوان یک��ی از راهکار های 
اساس��ی برای مدیریت عرضه و تقاضای انرژی برق در کش��ور 
به ش��مار می رود. از طرفی، هزینه اج��رای طرح های مدیریت 
مص��رف تنه��ا حدود ۲۰ درص��د هزینه س��رمایه گذاری برای 
احداث یک نیروگاه جدید بوده و س��ازگاری با محیط زیست، 
انطباق با اصول بهداشتی و رفاهی، کاهش مصرف سوخت های 
فس��یلی و نیاز به احداث تاسیسات جدید انتقال و توزیع برق 

نیز برخی از مزایای اجرای طرح های مدیریت مصرف است.
در راستای بررس��ی طرح بهینه س��ازی مصرف خانه به خانه 
به عنوان یکی از راهکار های مهم مدیریت مصرف بخش خانگی 
که توس��ط ش��رکت برق منطقه  ای یزد و با همکاری ش��رکت 
توزیع نیروی برق اس��تان اجرا ش��د، گزارشی تهیه شد که در 

ادامه می خوانیم: 
مع��اون برنامه ری��زی و تحقیقات ش��رکت ب��رق منطقه  ای 
یزد با اش��اره ب��ه ابلاغ طرح وی��ژه ملی بهینه س��ازی مصرف 
ب��رق خانه به خان��ه از س��وی ش��رکت توانیر به ش��رکت برق 
منطقه  ای یزد خاطرنش��ان کرد: پس از تشکیل کارگروه طرح 
خانه به خانه، فعالیت های این طرح به دو بخش آموزش مجازی 

و فرهنگ سازی و بخش مراجعه حضوری تقسیم شد.
احمد کردس��تانی در تش��ریح اقدامات انجام شده در بخش 

فرهنگسازی و آموزش مجازی درباره این طرح گفت: برگزاری 
دوره آم��وزش راهکار ه��ای بهینه س��ازی مص��رف ب��رق برای 
کارکن��ان نهاد های اجرایی اس��تان، برگزاری دوره آموزش��ی 
راهکار های بهینه س��ازی مصرف برق برای فرهنگیان اس��تان، 
برگ��زاری دوره آموزش��ی راهکار ه��ای بهینه س��ازی مصرف 
برق ب��رای عموم ش��هروندان و برگزاری یک دوره آموزش��ی 
مجازی برای مش��ترکان برق خانگی، از س��طوح اصلی بخش 

فرهنگ سازی طرح بهینه سازی مصرف خانه به خانه هستند.
مراجعه حضوری به منازل  �

حسین زارعی، مجری طرح بهینه سازی مصرف خانه به خانه 
در تشریح مراحل اجرای طرح خانه به خانه به صورت حضوری 
گفت: در مرحله اول اجرای این طرح، یک هزار مش��ترک برق 
خانگی ش��هر یزد انتخاب شدند و پس از هماهنگی و مراجعه 
حضوری ب��ه درب منازل، آموزش راهکار ه��ای اصلی کاهش 
مصرف انرژی و توزیع بروش��ور های آموزش��ی به مش��ترکان، 
مش��اوره آموزشی در زمینه دمای آس��ایش و اجرای اقدامات 
لازم ب��رای افزای��ش راندمان کولرهای آبی این مش��ترکان، با 

همکاری پیمانکار مربوطه اجرا شد.
وی افزود: ط��ی این مراجعات، شست وش��وی کولر، تنظیم 
ش��ناور و موتور کول��ر، روغنکاری یاتاقان ها، تعویض پوش��ال، 
نصب س��ایه بان و توزیع بروش��ور مدیریت مص��رف در منزل 
۱۰۰۰ مش��ترک خانگی در دو محله حس��ن آباد و پردیس��ان 

انجام شد.
زارع��ی همچنین با اش��اره به اجرای کام��ل بخش مراجعه 
حضوری طرح خانه به خانه با وجود ش��رایط ناش��ی از ش��یوع 

ویروس کرونا، فعالیت محدود شرکت های بخش خصوصی در 
بهینه س��ازی اصولی مصرف برق، فقدان آموزش های تخصصی 
و تربیت نیروی فنی متخصص برای س��رویس مناسب و کامل 
کولر ه��ای آبی، تف��اوت در کیفی��ت و نرخ قطع��ات مصرفی 
کولر های آبی، اس��تفاده از کولر های آبی فرس��وده با راندمان 
پایین و کانال کشی و نصب غیراستاندارد کولر های آبی توسط 
برخ��ی از مش��ترکان را از جمله مواردی دانس��ت که باید در 
برنامه ریزی های آینده و برای اجرا در س��طح کش��وری مورد 

توجه قرار بگیرند.
میزان اثربخشی طرح خانه به خانه  �

ابراهیم اولیاء، کارش��ناس طرح خانه به خانه در شرکت برق 
منطقه  ای یزد با اش��اره به مقایس��ه انجام ش��ده درباره میزان 
اثربخش��ی طرح یادشده در کاهش مصرف انرژی خانوار گفت: 
برای بررس��ی دقیق تر نقش نصب سایه بان و سرویس کولر در 
کاهش مصرف برق و افزایش آس��ایش حرارتی برای ساکنان، 
پ��س از اندازه گیری دما و میزان ب��رق مصرفی کولر های آبی 
در تابستان مش��خص شد که پس از اجرای فعالیت های طرح 
خانه به خان��ه، به طور میانگین دمای داخل اتاق ۳ درجه، دمای 
سطح کولر ۵ درجه و دمای کانال کولر ۸ درجه کاهش خواهد 

یافت.
اولیاء تصریح کرد: با اجرای این اقدامات ساده روی سیستم 
سرمایش��ی منازل ضمن کاهش دمای داخل س��اختمان، رفاه 
خان��وار نیز افزای��ش یافته و از نیاز به خری��د نهادهای جدید 
سرمایشی پیش��گیری خواهد ش��د. در زمینه صرفه جویی در 
مناب��ع نیز کاهش ۲۰ درصدی مص��رف برق کولر های آبی در 

میانگین مدت روش��ن بودن و کاهش ۳۰ درصدی مصرف آب 
ای��ن کولر ها از دیگ��ر نتایج اجرای طرح بهینه س��ازی مصرف 

خانه به خانه است.
برنامه ریزی برای اجرای گسترده طرح �

ابوالفضل اس��دی، مدیرعامل ش��رکت برق منطقه  ای یزد با 
اش��اره به اس��تقبال و رضایت بالای مشترکان خانگی در شهر 
ی��زد و همچنین تقاضای نهاد هایی چون ش��ورا های اس��لامی 
س��ایر شهرس��تان های اس��تان در کنار بیمارس��تان ها، مراکز 
درمانی و مدارس برای ثبت نام در این طرح خاطرنش��ان کرد: 
ای��ن افزای��ش تقاضا بیانگ��ر افزایش آگاه��ی عمومی از نقش 
اس��تفاده از دستگاه های سرمایشی با راندمان بالاتر در مصرف 
بهینه آب و برق و همچنین نیاز به ظرفیت سازی برای افزایش 
نیروی انس��انی متخصص در زمینه بهینه سازی مصرف انرژی 

در ساختمان های مسکونی و اداری است.
وی تصریح کرد: همکاری با متخصصان س��ایر رشته ها برای 
شناس��ایی الگوهای مصرف در اقش��ار مختلف جامعه، مقایسه 
و تحلی��ل داده ه��ای میزان مصرف آب و برق مش��ترکان قبل 
و بعد از اجرای طرح، رضایت س��نجی و دریافت پیشنهاد های 
مشترکان درباره نحوه اجرای بهتر طرح، عرضه دائمی مجموعه 
تجهیزات اس��تاندارد کاهنده مصرف آب و برق س��اختمان به 
عموم شهروندان با نرخ مصوب و آموزش نکات کاربردی برای 
کاهش مصرف برق به مش��ترکان، از جمل��ه برنامه های آینده 
مشترک ش��رکت برق منطقه  ای یزد و ش��رکت توزیع نیروی 
برق استان در راستای بهینه سازی مصرف برق در سطح استان 

خواهد بود.

در یکصد و ششمین جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی اتاق بازرگانی اصفهان، اس��تاندار اصفهان بر لازم الاجرا 
بودن مصوبات ش��ورای گفت وگو توس��ط نهادهای اجرایی تاکید 
کرد. همچنین مسعود گلشیرازی، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان از 
آغاز به کار دفتر اتاق اصفهان در دمشق با همکاری اتاق بازرگانی 
مشترک ایران و سوریه با هدف توسعه مراودات تجاری دو کشور 
س��خن گفت. به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، در 
جلس��ه صد و ششم شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
عباس رضایی، استاندار اصفهان ضمن عرض تسلیت به مناسبت 
ایام اربعین حسینی و همچنین گرامیداشت هفته دفاع مقدس، 
بر ضرورت واکسیناس��یون در مقابل ویروس کرونا تاکید کرده و 
گفت��ه بود: بنابر آم��اری که در طول پیک پنجم بیماری کرونا به 
 دست آمده است، مشخص می شود میزان مرگ و میر کادر درمان، 
که نخستین گروه دریافت کننده واکسن کووید-۱۹ بودند، صفر 

بوده است.
رئیس ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اس��تان اصفه��ان اضافه ک��رد: باوجود اینک��ه در ابتدا 
محدودیت هایی در تهیه واکس��ن وجود داش��ت اما با 
تلاش فراوان، واکس��ن کافی در س��طح استان تهیه و 
توزیع ش��ده و هیچ گونه محدودیتی در تعداد واکسن 

در استان وجود ندارد.
رضایی ادامه داد: از آنجا که خواس��ته یا ناخواس��ته سوش های 
جدید بیماری نیز وارد کش��ور خواهند شد و پیک ششم را پیش 
رو خواهیم داشت، توصیه می شود تمامی افراد موضوع واکسینه 
ش��دن را جدی گرفته و هر چه سریع تر برای تزریق واکسن اقدام 

کنند.
وی در بخش��ی دیگر از صحبت هایش با اش��اره به برخی موارد 
مطرح ش��ده مبنی بر  اجرا نش��دن مصوبات ش��ورای گفت وگوی 

دولت و بخش خصوصی و همچنین س��تاد تس��هیل و 
رف��ع موان��ع تولید اذعان کرد: اجرا نش��دن مصوبات و 
بسته های شورای گفت وگو و همین طور ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید به هیچ عنوان پذیرفته نیست و تمامی 
نهادهای اجرایی ملزم به اجرای این مصوبات هستند. 
س��پس مس��عود گلش��یرازی، رئیس اتاق بازرگانی 
اصفه��ان از اع��زام نخس��تین هیات تجاری به کش��ور 
ارمنستان سخن گفت و افزود: پس از سفر وزیر اقتصاد ارمنستان 
به ایران و حضور ایشان در اتاق بازرگانی اصفهان، نخستین هیات 
تجاری از سوی اتاق بازرگانی اصفهان از زمان شروع بیماری کرونا 
تا کنون، با هدف شرکت در اکسپو ۲۰۲۰ به ارمنستان اعزام شد 
و ش��رکت های اصفهانی با حضور در این نمایشگاه وارد مراودات 

تجاری در سطوح بین المللی شدند.
وی خبر داد: با هدف توسعه مناسبات تجاری ایران و سوریه نیز 

ساختمان اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه در شهر دمشق، 
آبان امس��ال راه اندازی خواهد ش��د و طبقه ای از این س��اختمان 
نیز به اتاق اصفهان اختصاص داده ش��ده اس��ت تا به عنوان دفتر 
ات��اق اصفهان و رابط فعالان اقتص��اد  عمل کند. در اتاق اصفهان 
هم اکنون میزهای تجاری با کش��ورهای هدف همسایه نیز شکل 
گرفته که امیدواریم با اجرای برنامه های تدوین شده بتوان مسیر 

را برای فعالان اقتصاد  هموارتر کرد.
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در بخش دیگری از صحبت هایش 
بر ضرورت اجرایی ش��دن مصوبات ش��ورای گفت وگوی دولت و 
بخ��ش خصوصی تاکید ک��رد و گفت: براس��اس قانون مصوبات 
ش��ورای گفت وگو و همچنین س��تاد تس��هیل و رفع موانع تولید 
لازم الاج��را بوده و ضمن تقبیح اقدام مدی��ران نهادهای اجرایی 
به هر دلیل بر اجرا نش��دن بس��ته، لازم است از سوی رئیس شورا 

تذکرات لازم به برخی نهادهای خاطی داده شود.

مدیریت تقاضا، راه مقابله با فرونشست
در وبینار بررسی فرونشست استان اصفهان تاکید شد  

در وبین��ار بررس��ی فرونشس��ت اس��تان اصفهان که 
ب��ه صورت مج��ازی و حضوری برگزار ش��د بر ضرورت 
مدیریت تقاضا و همچنین تغذیه سفره آبخوان اصفهان 
برخوار با هدف جلوگیری از پیامدهای برگش��ت ناپذیر 

فرونشست تاکید شد.
به گزارش روابط عمومی ات��اق بازرگانی اصفهان، این 
وبینار با حضور رضا ش��هبازی، مدیرکل دفتر مخاطرات 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور و 
محم��د درویش، فعال محیط زیس��ت و دیگ��ر مقامات 

دولتی و بخش خصوصی برگزار شد.
در ابتدای این نشس��ت، حس��ام الدین فرهادی نسب، 
مش��اور کمیس��یون معادن ات��اق بازرگان��ی اصفهان با 
بیان اینکه فرونشس��ت همچون زلزله ای خاموش است 
که آس��یب های فراوانی برای اصفه��ان به دنبال خواهد 
داش��ت، گفت: اتاق بازرگانی با آگاهی از این موضوع از 
نهاده��ای ذی ربط دعوت کرد که گزارش های تخصصی 
خ��ود را ارائه کنند تا ب��رای این بح��ران مهم چاره ای 
اندیش��یده ش��ود و این اقدام صرفا یک عمل اجتماعی 

و علمی بوده و به هیچ عنوان رویکرد سیاسی ندارد.
 وی در ادام��ه خواس��تار همدلی و همراهی بیش��تر 
مس��ئولان و ذی ربطان برای حل این موضوع در سطح 

ملی شد.
 فرهادی نس��ب در پایان با اش��اره به اینکه قطعا همه 
ما برای س��ربلندی کش��ورمان تلاش می کنیم و وجود 
۲۳۰۰۰ هزار شهید استان را نشانه دیگری از فداکاری 
مردم اصفهان ب��رای حفظ کیان و آب و خاک این مرز 
و ب��وم و در راس��تای تفکر ملی دانس��ت و گفت: برای 
نجات اصفهان از فاجعه فرونشست نیاز به حرکتی ملی 

و بلندمدت هستیم.
رضا شهبازی، مدیرکل دفتر مخاطرات سازمان زمین 
شناسی و اکتشافات معدنی کشور نیز در این نشست با 

بیان اینکه مخاطره فرونشست، هنگامی پدیدار می شود 
که کار از کار گذش��ته اس��ت، گفت: میزان فرونشست 
با مخاطره فرونشست یکس��ان نیست و باید جدا سازی 

شود.
مدی��رکل دفتر مخاطرات س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کشور، با تاکید بر این نکته که لازم 
اس��ت عزم جدی برای حل این موضوع وجود داش��ته 
باش��د، گفت: باید با صدای واحد در راس��تای حل این 
موضوع گام برداش��ته ش��ود و دلیل تمرکز بر اس��تان 

اصفهان در پدیده فرونشس��ت، ریسک بیش از حد این 
موضوع در این منطقه است.

ش��هبازی تاکید کرد: لازم است مدیریت تقاضا انجام 
ش��ود همچنین مسئله فرونشس��ت به صورت عمومی 
اطلاع رس��انی شود و علاوه بر این به هنگام وضع قوانین 
جدید در حوزه آب باید درنظر داشت این قوانین منجر 

به کاهش آب های زیرزمینی نشود.
س��پس بهرام ن��ادی، عضو کارگروه فرونشس��ت اتاق 
بازرگانی اصفهان، گزارش��ی از مخاطره فرونشست، نرخ 

ای��ن پدیده در اس��تان اصفه��ان و همچنین مکان های 
آسیب دیده و وضعیت آبخوان های استان ارائه داد.

 نادی عنوان کرد: در س��ال های اخیر طی تحقیقات 
انجام شده پس از مشاهده ترک ها در مکان های مختلف 
اصفهان، مشخص شد که دلیل اصلی این اتفاق ها ناشی 
از کاهش س��طح آب های زیرزمین��ی و درپی آن پدیده 

بسیار خطرناک فرونشست است.
وی با ارائ��ه جزئیات کاملی از تحقیقات انجام ش��ده 
عن��وان کرد: چنانچه این وضعیت ادامه پیدا کند حدود 
یک س��انتی متر فرونشس��ت طی هر س��ال در اصفهان 
خواهیم داش��ت که آس��یب جدی و جبران ناپذیری به 

میراث و بناهای تاریخی خواهد زد.
ن��ادی ادامه داد: لازم اس��ت تا هزینه ه��ا، طرح های 
توس��عه و... به صورت یکپارچه مدیریت شود چراکه در 
غیر ای��ن صورت میراث گرانبهای موجود در اصفهان از 

بین خواهد رفت.
حسین حجتی، سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرس��ازی دفتر منطقه ای اصفهان نیز تغذیه آبخوان 
اصفه��ان برخوار به وس��یله جاری ش��دن زاینده رود را 
به عن��وان راهکاری برای مقابله با آس��یب های بیش��تر 

پدیده فرونشست عنوان کرد.
در ادام��ه، محمد درویش فعال محیط زیس��ت نیز در 
این جلس��ه با ارائه گزارش هایی از وضعیت کل کش��ور 
درباره پدیده فرونشست، گفت: این پدیده ناشی از افت 
شدید س��فره های آب زیرزمینی است و برگشت ناپذیر 
است و مشاهده این موضوع ناشی از سوءمدیریت منابع 
آبی است. درحال حاضر نیازمند جریان آزاد اطلاع رسانی 
در حوزه فرونشس��ت هس��تیم و نباید موضوع سیاسی 
تلقی شود. وی اضافه کرد: لازم است اقتصاد اصفهان به 
آب وابسته نباشد تا در سال های آینده تا حدودی بتوان 

موضوع را کنترل کرد.

در س��ال های اخیر طی تحقیقات انجام شده پس از مشاهده ترک ها 
در مکان های مختلف اصفهان، مشخص شد دلیل اصلی این اتفاق ها 
کاهش س��طح آب ه��ای زیرزمینی و درپی آن پدیده بس��یار خطرناک 

فرونشست است

ش��هردار و رئیس ش��ورای اسلامی شهر با اس��تاندار اصفهان دیدار و بر ادامه 
همکاری و تعامل میان مدیریت کلان اس��تان و مدیریت جدید ش��هری تاکید 
کردند. به گزارش اداره ارتباطات رس��انه ای ش��هرداری اصفهان، عباس رضایی، 
استاندار اصفهان در دیدار شهردار و رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان، با ابراز 
خرس��ندی از حضور اعضای جدید شورای اس��لامی شهر در این جایگاه اظهار 
کرد: سعی ما این بود که از همه نیروها و ظرفیت ها برای حل موضوعات استفاده 
کنیم که یکی از جلوه های آن جلسه با همه چهره ها با انواع مختلف گرایش های 

سیاسی برای حل مسئله آب اصفهان بود. وی در پایان با آرزوی توفیق برای تیم 
جدید مدیریت شهری اصفهان، اظهار کرد: حاضرم حاصل ۳۵ ماه تجربه خود 
در موضوعات مختلف از جمله آب را در اختیار مدیریت شهری جدید قرار دهم. 
همچنین علی قاس��م زاده خطاب به استاندار اصفهان اظهار کرد: همت شما در 
حل مس��ائل استان اصفهان به ویژه موضوع آب، فارغ از خط کشی های سیاسی، 
ج��ای قدردان��ی دارد. در پایان کار فقط کارنامه ای از افراد باقی می ماند که باید 
در پیشگاه الهی پاسخگو باشند. محمد نورصالحی، رئیس شورای اسلامی شهر 

اصفهان نیز در ادامه با ابراز خرسندی از فعالیت های استاندار اصفهان اظهار کرد: 
شورای اسلامی شهر نیز با هدف خدمت به مردم کار خود را از نیمه مرداد آغاز 
کرد و توانست بعد از حدود ۲۰ روز به گزینه نهایی برای انتخاب شهردار برسد.
وی با قدردانی از همکاری و تعامل اس��تاندار اصفهان برای طی روند قانونی 
و رس��می امضای حکم ش��هردار اصفهان، گفت: با حض��ور امام جمعه اصفهان 
و جمع��ی از مدیران، مراس��می برای تکریم مدیران قبلی ش��هرداری و معارفه 

مدیریت جدید برگزار می شود. 

تلاش مشترک 
برای حل مسئله 
آب اصفهان 
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مفه��وم بهره وری از عل��م اقتصاد و مدیریت 
اقتب��اس ش��ده و به اس��تفاده موث��ر از منابع و 
امکان��ات برنامه ریزی اختصاص دارد. بهره وری 
رابطه میان تولید و مصرف را نش��ان می دهد و 
در صنایع معدنی موردتوجه قرار گرفته اس��ت. 
ب��ا توجه به اهمیت و اثرگذاری ش��اخصه های 
بهره وری در مس��یر تولی��د، انتظار می رود این 
پارامتره��ا بی��ش از پیش مدنظر ق��رار گیرند. 
توجه به الزامات بهره وری زمینه رقابتی تر شدن 
فعالی��ت صنایع را فراه��م می کند و در همین 
حال س��ودآوری بنگاه ه��ا را افزایش می دهد. 
در نهایت هم ش��اهد حض��ور موفق محصولات 
تولیدشده در این صنایع در بازارهای بین المللی 

خواهیم بود. 
بهره وری پایین در صنایع آلومینیوم کش��ور 
از دلای��ل گوناگون��ی نش��أت می گی��رد که از 
جمل��ه آنها می ت��وان به ظرفی��ت پایین تولید 
اش��اره کرد. اغلب تولیدکنندگان آلومینیوم در 
کش��ور به دلایل گوناگون با ظرفیت پایین تر از 
ظرفیت اس��می خود فعالیت می کنند و همین 
موضوع نیز موجب می ش��ود هزینه های سربار 
تولید در این مجموعه ها به ش��دت افزایش پیدا 
کند و درنتیجه نرخ تمام شده تولیدات افزایش 
می یابد. در چنین شرایطی این تولیدکنندگان 
حت��ی نمی توانن��د در عرصه رقاب��ت و فروش، 
حض��ور موفق��ی را از خود به نمای��ش بگذارند 
و درنتیج��ه بازنده رقابت با محصولات مش��ابه 
خارجی خواهند ش��د. به��ره وری تولید در این 
مجموعه ه��ا نیز تحت تاثیر ق��رار می گیرد و از 

میزان سوددهی آنها کاسته می شود. 
بهره مندی از فناوری های روز دنیا یکی دیگر 
از مواردی اس��ت که زمینه ارتقا بهره وری را در 
صنایع مختل��ف فراهم می کند؛ ب��ا این وجود 
صنایع در کشور ما به دلیل تحریم ها دسترسی 
مح��دودی به فناوری های روز دارند. در چنین 
ش��رایطی هزینه های تولید در این مجموعه ها 
روز به روز افزایش می یابد. در واقع با بهره گیری 
از تجهی��زات نوین و پیش��رفته، راندمان تولید 

ارتقا و محصولات پرت کاهش می یابد.
س��ال های متم��ادی تحری��م، محدودی��ت 
در رواب��ط بین الملل��ی و چالش های��ی ک��ه 
تولیدکنندگان برای تامین نقدینگی موردنیاز 
خود داشتند موجب شده امکان تامین تجهیزات 
و فناوری های نوین در کش��ور ما محدود شود. 
این کمبود فقط مختص صنایع پایین دس��تی 
آلومینی��وم نیس��ت و تولیدکنن��دگان صنایع 
بالادس��تی نیز با آن دست وپنجه نرم می کنند. 
ضعف یادش��ده در حالی است که بهره گیری از 
فناوری های پیشرفته راندمان تولید را افزایش 
و مص��رف انرژی را به ش��دت کاهش می دهد؛ 
یعنی اثر مس��تقیم بر بهای تمام شده محصول 
و رقابت��ی بودن تولید دارد و به کس��ب س��هم 
بیش��تری از بازار منجر می شود. در همین حال 
با توجه به ش��رایط کش��ور و کمبودهای جدی 
در تامین انرژی، می توانند بخش��ی از چالش ها 

و کمبودهای این حوزه را هم برطرف کنند.
البته طی س��ال های گذش��ته دورب��ودن از 
فناوری های نوین نتوانس��ته از کیفیت شمش 
و محصولات آلومینیومی ایران بکاهد و درواقع 
حضور نی��روی متخصص و توانمند، این ضعف 
را جب��ران کرده اس��ت. حضور نیروی انس��انی 
متخصص در صنعت آلومینیوم کش��ور پس از 
مناب��ع غنی انرژی، دومی��ن مزیت این صنعت 
به ش��مار می رود که زمینه رشد و توسعه آن را 
فراهم کرده است. کما اینکه کشورهای منطقه 
که صنعت آلومینیوم پیش��رفته ای دارند، اغلب 
از نیروه��ای خارجی برای کارهای تخصصی و 

مدیریت بهره می گیرند. 
در ادام��ه بای��د خاطرنش��ان کرد ک��ه تولید 
در بخ��ش خصوص��ی ب��ا بهره وری بیش��تری 
همراه اس��ت، چراکه مدیریت هزینه برای این 
تولیدکنن��دگان اهمی��ت بیش��تری دارد. این 
ش��رکت ها اغلب به تناس��ب دخل وخرج شان 
هزینه می کنند و با چالش مازاد نیروی انسانی 
روب��ه رو نیس��تند، مگ��ر آنکه بخواهن��د افراد 
آموزش دیده را در ش��رایط خاصی حفظ کنند. 
همین موضوع نیز تاثیر بسزایی بر بهبود شرایط 
تولیدی آنها دارد. اما معمولا صنایع بالادس��تی 
آلومینیوم کش��ور با مشکل س��ربار نیروی کار 
روبه رو هستند و به جرأت می توان گفت حدود 
۳۰ درصد نیروی انس��انی این مجموعه ها مازاد 
بر نیاز آنهاست. در چنین شرایطی، هزینه های 
تولید در این ش��رکت ها افزای��ش می یابد و به 
تولیدکنندگان صنایع پایین دس��تی فشار وارد 

خواهد کرد. 

مرضیه احقاقی 
editor@smtnews.ir

بازارصادراتیهمسایگانراازدستدادهایم
چالشی اساسی پیش روی توسعه فولادسازی 

روند توس�عه صنعت فولاد ایران را در طول  �
سال های گذشته چطور ارزیابی می کنید؟ 

ایران در طول س��ال های اخیر توانسته در جایگاه 
دهمین فولادس��از برتر جهان قرار گیرد. براس��اس 
طرح جام��ع فولاد در افق ۱۴۰۴، تولید ۵۵ میلیون 
تن فولاد هدف گذاری ش��ده که با توجه به ش��رایط 
موجود و ظرفیت س��ازی های انجام ش��ده، تحقق آن 

دور از ذهن به نظر نمی رسد. 
با این وجود باید خاطرنش��ان کرد ظرفیت س��ازی 
ب��رای تولی��د ۵۵ میلیون ت��ن فولاد، تنها مس��ئله 
پیش روی ما نیس��ت، بلکه بازارس��ازی و حضور در 
بازاره��ای جهانی نیز به اندازه ظرفیت س��ازی در این 

صنعت اهمیت دارد. 
صنعت فولاد ایران در حوزه بازاریابی بین المللی و 
فروش محصولات به بازارهای جهانی پیشرفت کافی 
نداش��ته و این درحالی اس��ت که در همین شرایط 
برخی کش��ورها اقدامات اساسی برای توسعه حضور 

خود در بازار جهانی ترتیب داده اند. 
 ،Sulb به عنوان مثال، چندی پیش ش��رکت فولاد
تولیدکننده محصولات فولاد س��اختمانی مستقر در 
بحرین، اس��کله جدیدی در شهرک صنعتی سلمان 
در الحد بحرین افتتاح کرد. این اقدام با هدف توسعه 
صادرات اجرایی و ح��دود ۲۰ میلیون دلار برای آن 

هزینه شده است.
متاس��فانه این مس��ائل در ای��ران موردتوجه قرار 
نگرفته  و برای توس��عه ظرفیت های بندری کش��ور 
آن طور که باید و انتظار می رود، سرمایه گذاری انجام 
نشده که همین موضوع در آینده نزدیک به چالشی 
در مس��یر صادرات فولاد ایران بدل خواهد شد. این 
کمب��ود علاوه ب��ر حوزه بن��ادر در س��ایر بخش های 
زیرس��اختی همچون توسعه راه های جاده ای و ریلی 
که همگی از الزامات توسعه صنعت فولاد هستند نیز 

به چشم می خورد.
براس��اس اهداف برنامه شش��م توس��عه باید ۹.۵ 
میلی��ارد دلار در ح��وزه زیرس��اخت های موردنی��از 
صنایع ش��امل ش��بکه برق، جاده، بنادر، فرودگاه ها 
و... سرمایه گذاری می شد اما این هدف گذاری محقق 

نشد.
 بر همین اس��اس نیز در سال جاری شاهد کمبود 
برق موردنیاز فولادس��ازان بودیم که از میزان تولید 
آنها کاس��ت و در حال حاضر نیز صحبت هایی درباره 
قطع��ی گاز مط��رح می ش��ود. با وج��ود ضعف های 
س��اختار یادشده، توس��عه صادرات در صنعت فولاد 

متناسب با هدف گذاری ها ممکن نیست. 
حتی اگ��ر ایران ۵۵ میلیون تن ف��ولاد هم تولید 
کند اما نتواند آن را از طریق ش��بکه جاده ای و ریلی 
با نرخ مناس��ب به بنادر حمل کند، نرخ صادراتی آن 
 به صرفه نخواهد بود و بدین ترتیب نمی توانیم سهمی 

از بازار صادراتی جهان را در اختیار بگیریم. 
بنابرای��ن ب��ه اعتقاد م��ن نگرانی درب��اره ظرفیت 
تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد در اف��ق ۱۴۰۴ وجود 
ن��دارد، بلکه مانع اصل��ی در زمبنه س��رمایه گذاری 
روی پروژه های زیربنایی کش��ور است. البته بخشی 
از ضعف های موجود را باید ناشی از تحریم و شرایط 
خاصی دانست که امکان جذب سرمایه خارجی را به 

کشور فراهم نکرده است.
چه انتقادهایی بر روند توسعه صنعت فولاد  �

کش�ور وجود دارد؟ آیا در این مس�یر به تولید 
محصولات پیشرفته هم توجه شده است؟

صنعت فولاد ایران در مسیر تولید فولاد ساختمانی 
و مصارف عمومی توس��عه یافته و این در حالی است 
که بسیاری از کشورها برای تغییر مسیر فولادسازی 

خود و تولید محصولاتی پیش��رفته از سال ۲۰۲۵ یا 
زودتر، برنامه ریزی کرده اند.

 در این میان، چین در رده نخس��تین کشورهایی 
اس��ت که به تغیی��ر روند فولادس��ازی روی آورده و 
درصدد اس��ت به جای تولید انبوه فولاد، محصولات 
خاص ی��ا آلیاژی تولی��د کند. در چنین ش��رایطی، 
انتظار می رود ایران نیز به س��مت تولید محصولاتی 

باکیفیت و ارزش افزوده بالاتر پیش برود. 
در طول ۲ س��ال گذش��ته و با همه گیری ویروس 
کووی��د ۱۹ در جهان، تغییرات��ی در عملکرد صنایع 
رخ داد. به عنوان مثال، بسیاری از شرکت های بزرگ 
حمل ونقل دریایی و کشتی س��ازی به ورشکس��تگی 
رس��یدند و درنتیجه ترجیح دادند کشتی های خود 
را تخری��ب و قراضه ه��ای ف��ولادی حاص��ل از آنها 
را به فروش برس��انند. در همین زمان، بس��یاری از 
کانتینرهای حمل بار نیز به قراضه تبدیل و فروخته 

شدند. 
حال با گ��ذر از بحران همه گی��ری کرونا و بهبود 
پاندمی در س��طح جهان، حمل ونق��ل دریایی بهبود 
یافته و نیاز به کشتی و کانتینر احساس می شود که 
همین موضوع نیز زمینه افزایش تقاضا برای فولاد را 

فراهم کرده است.
 نرخ کانتینرهای ۲۰ فوت��ی قبل از پاندمی کرونا 
۲۵۰۰ ت��ا ۳۰۰۰ دلار بود که این رقم درحال حاضر 
به حدود ۷۰۰۰ دلار رس��یده و حتی انتظار می رود 

به ۸۰۰۰ دلار نیز افزایش یابد.
 در چنین شرایطی، تقاضا برای فولادهای خاصی 
که در این صنعت کاربرد دارند، افزایش قابل توجهی 

یافته است.
بنابرای��ن می توان این طور نتیجه گرفت که فعالان 
صنعت فولاد ایران نیز باید با رصد ش��رایط حاکم بر 
کشور به س��مت تولید فولاد باکیفیت یا محصولات 
خاص که تقاضای قابل توجهی برای آنها وجود خواهد 
داشت، پیش بروند. ایران در رده تولیدکنندگان ورق 
فولادی اس��ت، با این وجود، تاکنون به طور عمده به 

صنعت کانتینرسازی روی نیاورده است. 
این در حالی اس��ت که بس��یاری کش��ورها مانند 
پاکس��تان و هن��د یا کش��ورهای س��احلی همچون 
اندون��زی و بنگلادش به ای��ن صنعت روی آورده اند. 
تولید کانتینر در رده صنایع پیش��رفته قرار ندارد اما 
ارزش افزوده قابل توجهی ایج��اد می کند. از مجموع 
موارد یادش��ده می ت��وان این طور برداش��ت کرد که 
توسعه محصولات فولادی کش��ور تاکنون در مسیر 

درستی نبوده است. 
در واق��ع باید به جای تولید ف��ولاد میانی یا نهایی 
موردمصرف عام به س��مت ساخت محصولات خاص 
موردنیاز جهان��ی پیش برویم. البت��ه این تقاضا نیز 

ممکن است در طول سال متفاوت باشد.
توس�عه ص�ادرات را چ�ه میزان ب�ر تداوم  �

تولید موثر می دانید؟ آیا روند توسعه صادرات 
فولاد ایران به خوبی پیش رفته است؟

توس��عه صادرات در صنعت ف��ولاد ایران در طول 
سال های گذش��ته آن طور که باید و منطبق با روند 
رو به رش��د تولید در این صنعت، پیش نرفته است. 
بیش��ترین صادرات فولاد ایران در س��ال ۹۸ و برابر 
ب��ا ۸.۵ تا ۹ میلیون تن گزارش ش��ده اس��ت. حجم 

صادرات ایران در سال گذشته کاهش یافت.
عملک��رد صنع��ت ف��ولاد ای��ران در س��ال جاری 
نیز تحت تاثی��ر قطعی برق در تابس��تان قرار گرفت 
و احتم��ال م��ی رود واحدهای فولادس��ازی کش��ور 
 در ماه های س��رد س��ال ب��ا کمبود گاز نی��ز مواجه 

شوند. 

در چنی��ن ش��رایطی از میزان تولی��د این صنعت 
به ش��دت کاسته و به دنبال آن صادرات و فروش این 
محصولات در بازار جهانی نیز محدود خواهد ش��د؛ 
بنابراین از سیاست گذاران انتظار می رود ضمن توجه 
به اثرگذاری ص��ادرات بر تداوم تولید، زمینه ارتقای 
فروش این محصول را در بازار جهانی فراهم کنند. 

در افق ۱۴۰۴، سناریوهای متفاوتی برای صادرات 
فولاد کشور در نظر گرفته شده و هدف صادرات این 
محصول برابر ۱۲، ۱۵ یا ۲۰ میلیون تن عنوان شده 
است. بدون تردید تحقق هدف صادراتی ۲۰ میلیون 
تن فولاد با توجه به ش��رایط موج��ود و مقدار تولید 
فولاد مقدور نیست اما می توان با برنامه ریزی درست 
در مسیر ارتقای جایگاه صادراتی فولاد ایران در بازار 
جهانی ب��رای حداقل صادرات ۱۲ تا ۱۵ میلیون تن 

تلاش کرد. 
سرانه مصرف فولاد کشور در ۴ سال گذشته ۲۵۷ 
کیلوگرم ب��ه ازای هر نفر برآورد ش��ده بود. این رقم 
در سال گذش��ته به روایتی به حدود ۱۳۰ کیلوگرم 
کاه��ش یافته؛ بنابراین صادرات مازاد نیاز یادش��ده 

ضروری است.
ظرفیت کش�ورهای همس�ایه را در توسعه  �

صادرات ایران، چه میزان مهم می دانید؟
ایران در طول سال های گذشته سهم قابل توجهی 
از بازار صادراتی فولاد خود به کش��ورهای همس��ایه 
را از دس��ت داده است. بخشی از محصولات فولادی 
ایران در طول سال های گذشته به کشور عراق صادر 
می ش��د اما مدتی است این کش��ور روی محصولات 
فولادی م��ا از جمله میلگرد ع��وارض وارداتی وضع 

کرده است.
 ترکیه نیز بازاری ب��رای فروش محصولات میانی 
ف��ولاد ایران همچون بیلت بود ک��ه با وضع عوارض 

از دست رفت. 
فروش فولاد ایران در بازار افغانستان نیز با حضور 
طالبان در این کش��ور با چالش ه��ای جدی روبه رو 
شده اس��ت. درحال حاضر هم شانس��ی برای حضور 
موفق در این بازار نداریم، مگر اینکه سیاست دقیقی 

برای این حضور پررنگ تدوین شود.
کشورهای جنوب شرق آس��یا نیز در گذشته بازار 
ف��روش محص��ولات میانی ف��ولاد ای��ران بودند اما 
درحال حاضر کش��وری مانند ویتنام توانسته صنعت 

فولاد خود را توسعه بخشد.
 این کشور اکنون نه تنها دیگر خریدار فولاد ایران 
نیست، بلکه محصولات خود را به چین صادر می کند 

و به رقیبی برای فولادسازان ما بدل شده است. 
کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس نی��ز روی تولید 
ع��وارض  طریق��ی  ب��ه  پایین دس��تی  محص��ولات 

گذاشته اند. 
به طور مث��ال، ابوظبی-امارات متحده عربی، حدود 
دو م��اه پیش اع��لام کرد اگر س��ازندگان مس��کن 
این کش��ور از محص��ولات فولادی س��اخت امارات 
اس��تفاده کنن��د، از معافیت ه��ای خ��اص مالیات��ی 
برخوردار خواهند ش��د؛ در چنین ش��رایطی طبیعتا 
 ف��روش ف��ولاد ایران در ای��ن بازار از رون��ق خواهد

 افتاد.
در میان کش��ورهای همسایه، پاکستان از ظرفیت 
خوبی برای مصرف فولاد برخوردار است. این کشور 
در حال حاضر چندین پروژه جدید بریکت س��ازی با 

تکنولوژی میدرکس را در دستور کار دارد. 
مش��ارکت پاکس��تان ب��ا چی��ن در اج��رای طرح 
مبتکران��ه کمربند و جاده، یکی از محرک های اصلی 
توس��عه فولادس��ازی و افزایش تقاضا از س��وی این 

کشور برای مصرف فولاد خواهد بود.

 در حال حاضر راه آهنی ب��ه طول ۳۰۰۰ کیلومتر 
از بندر گوادر پاکس��تان تا ش��هر کاش��گر در ایالت 

سن کیانگ چین در حال احداث است.
 در همین حال مقررشده خط لوله ای برای واردات 
نفت چین احداث ش��ود. اجرای پروژه های یادش��ده 

نیازمند فولاد است. 
بر همین اس��اس نیز مقررشده چین در این کشور 
واحده��ای فولادس��ازی احداث کند. ب��ا این وجود، 
همچنان اج��رای این پروژه به منزل��ه افزایش تقاضا 
برای مص��رف فولاد اس��ت و می توان به پاکس��تان 

به عنوان بازاری برای عرضه فولاد نگاه کرد.
با توجه به آنکه بخشی از فولاد تولیدشده  �

در ایران به چین صادر می ش�ود، سیاست های 
این کش�ور در ح�وزه ف�ولاد را چه می�زان بر 
عملک�رد تولید و ص�ادرات فولاد ای�ران موثر 

می دانید؟
چین برای ایران بازار هدف صادراتی موقت است و 
سیاست های این کشور بسته به زمان تغییر می کند. 
این کش��ور در حال حاضر برنامه کاهش تولید فولاد 
با هدف کنترل آلودگی هوا را در دس��تور کار داشته 
و در همین حال قصد دارد این سیاس��ت را تا پایان 
برگزاری المپیک و پارالمپیک زمستانی در اوایل ماه 

مارس و اواخر اسفند ۱۴۰۰ ادامه دهد.
س��ایر سیاس��ت های چین برای فعالی��ت صنایع 
فولاد در نشس��ت س��الانه کنگره خلق چین در ماه 
م��ارس ۲۰۲۲ تصمیم س��ازی خواهد ش��د و باید تا 
زم��ان برگزاری این کنگره منتظ��ر ماند. البته چین 
امتیازات��ی را برای کش��ورهایی که با آنه��ا قرارداد 
ی��ا تفاهمنامه هم��کاری دارد، در نظ��ر می گیرد اما 
درحال حاض��ر هن��وز وضعیت تفاهمنامه ۲۵ س��ال 

ایران و چین مشخص نیست. 
ع��لاوه ب��ر ای��ن، با ق��درت گرفت��ن طالب��ان در 
افغانس��تان، جایگاه افغانس��تان برای حضور در این 
تفاهم همکاری با چین جلوتر از ما اس��ت؛ بنابراین 
چی��ن بازار بلندمدتی نیس��ت و باید ب��ه فکر تولید 
محصولات��ی برای بازارهای جدید باش��یم تا بتوانیم 

صادرات خود را ادامه دهیم.
کش��ور چین قص��د دارد در اف��ق ۲۰۳۰ صنعت 
فولاد خود را به صنعتی س��بز بدل کند و بس��یاری 
از فولادسازان این کش��ور تحقق هدف یادشده را از 

هم اکنون آغاز کرده اند. 
بائواس��تیل به عنوان بزرگ ترین فولادساز  شرکت 
چی��ن در س��ال گذش��ته می��لادی توانس��ت ۱۰۵ 
میلیون تن فولاد تولید کند و در جایگاه بزرگ ترین 
فولادس��از جهان هم قرار گیرد. این شرکت در سال 
جاری با چند واحد فولادسازی دیگر در چین ادغام 
ش��د و انتظار می رود تولید خود را در س��ال جاری 
میلادی به ۱۵۰ میلیون تن افزایش دهد و رکوردی 
جدید ثبت کند. این شرکت هم در نظر دارد از سال 
۲۰۲۳ تولی��د فولاد س��بز را آغاز و ای��ن هدف را تا 

پایان سال ۲۰۳۰ نهایی کند.
در چنین ش��رایطی، کش��ور چین در نظر دارد از 
میزان تولید فولاد خود بکاهد و سناریوهای متفاوتی 

را برای اجرای این طرح اعلام کرده است.
 این کشور انتظار دارد تا سال ۲۰۳۰ حدود ۳۰۰ 
تا ۳۵۰ میلیون تن از میزان تولید فولاد خود بکاهد 
و در همی��ن ح��ال، روی تولید فولاده��ای خاص با 

قیمت های بالاتر سرمایه گذاری کند. 
بدون تردید این اقدام زمینه ارزآوری هرچه بیشتر 
برای این کش��ور را فراهم می کند. روند اتخاذشده از 
س��وی چین درست اس��ت و انتظار می رود از سوی 

ایران نیز دنبال شود.

 فعالان صنعت فولاد ایران باید با رصد شرایط حاکم بر کشور، به سمت تولید 
فولاد باکیفیت و محصولات خاص که تقاضای قابل توجهی برای آنها وجود خواهد 

داشت، پیش بروند

ارتقای 
ظرفیت تولید 
الزامی برای 
سودآوری

آریا صادق نیت حقیقی
عضو هیات مدیره سندیکای 
صنایع آلومینیوم ایران

صنعت فولاد به دلیل کاربردهای پایه  در بسیاری از صنایع پایین دست 
در رده صنایع مادر و اس�تراتژیک به ش�مار می آید. در چنین شرایطی، 
توس�عه صنعت فولاد از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بر همین اساس 
نیز در افق 1404، تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در نظر گرفته ش�ده است. 
در حال حاضر ظرفیت س�ازی خوب�ی برای تولی�د ۵۵ میلیون تن فولاد 
در کش�ور انجام ش�ده اما توجه کافی به تامین س�ایر الزامات موردنیاز 
این صنعت نش�ده اس�ت. همین بی توجهی به تامین زیرس�اخت ها نیز 
تحق�ق تولید ای�ن هدف را با اماواگ�ر روبه رو می کند. توس�عه صادرات 
یک�ی از مهم ترین الزامات تداوم تولید اس�ت؛ با این وجود، این موضوع 
نی�ز آن طور ک�ه باید و انتظار م�ی رود موردتوجه سیاس�ت گذاران قرار 
نگرفته اس�ت. در همین حال، حتی ش�اهد از دس�ت رفتن بخش�ی از 
بازارهای صادراتی ایران نیز بوده ایم. برای بررس�ی این موضوع با کیوان 
جعفری طهرانی، تحلیلگر ارشد بازار بین المللی به گفت وگو پرداخته ایم. 
متن کامل گفت وگوی  با این کارش�ناس بازارهای کالایی جهان را 

در ادامه می خوانید. 
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امروزه اهمیت کس��ب وکارهای نوپا در جهان بر کس��ی 
پوش��یده نیست. در این بین شتاب دهنده ها، شرکت هایی 
هس��تند که با حمایت از ایده ه��ای نوآورانه به آنها جامه 
عمل می پوش��انند و موجب پیشرفت کسب وکارهای نوپا 

حتی در سطوح بین المللی می شوند. 
کار اصلی ش��رکت های ش��تاب دهنده، کمک به تبدیل 
ایده ه��ای نوآورانه به ش��رکت های مس��تقل و همچنین 
گس��ترش کار آفرینی اس��ت. فرآیند به این صورت است 
ک��ه اف��راد در ابتدا ب��ا ایده های��ی خلاقانه و بدی��ع وارد 
مجموعه ش��ده و ضمن حمایت و آموزش های کلی، برای 
فعالیت ه��ای اقتصادی و چالش ه��ای عملی و واقعی بازار 
آماده می شوند. ش��ایان توجه است که اغلب افراد سال ها 
در مدرس��ه و دانش��گاه، تنها توس��ط آموزش های تئوری 
احاطه ش��دند و برای ورود به بازار کار نیازمند حمایت و 
آموزش کاربردی هس��تند تا بتوانند با نتیجه ای مطلوب، 
با باقی کس��ب و کارها رقابت کنند. ش��یوع ویروس کرونا 
فعالیت ه��ای ما را نیز تحت تاثیر ق��رار داد. از جمله این 
اثرات منفی می توان به تشکیل نشدن جلسات و کارگاه ها 
ب��ه صورت حضوری اش��اره کرد. علاوه بر آن، نبود بس��تر 
مناس��ب اینترنت در کشور برای برگزار ی جلسات آنلاین 
یکی دیگر از مشکلاتی بود که همواره با آن مواجه شدیم.
گسترش کرونا بدی زیاد داشت اما برای شتاب دهنده ها 
و کس��ب وکارهای نوپا سراسر بدی نبوده و مزایایی نیز به 
دنبال خود داشت. در سالی که گذشت بنا به ماهیت این 
ویروس که جدایی اف��راد از هم و خریدهای غیرحضوری 
را می طلبی��د، ایده های فروش آنلای��ن رونق یافته و نفوذ 
به بازار آنها نه تنها در ایران بلکه در سراس��ر جهان بیشتر 
ش��د و در نتیجه ش��اهد موفقیت بس��یار زیاد این دست 
کسب وکارها ش��دیم. همچنین دسته ای دیگر از ایده های 
نوآورانه مرتبط با ویروس کرونا شکل گرفت. این ایده های 
دانش بنیان که تا قبل از این استقبالی از آنها نمی شد، در 
راس��تای مسائل بهداشتی روزمره بوده که دغدغه آنها در 
پی گسترش ویروس کرونا در سراسر جهان به وجود آمده 
است. حال امروزه شاهد هس��تیم این کسب وکارها جای 
خود را در بازار پیدا کرده و به موفقیت رسیده اند. گفتنی 
است، ایده های بدیع، در شرایط سخت برای حل مشکلات 
جوانه زده و با حمایت از آنها، تبدیل به کس��ب وکار شده 

و در نتیجه باعث پیشرفت و توسعه بشریت می شوند.
در ادام��ه بای��د به تاثیر رواب��ط بین المللی در توس��عه 
کس��ب وکارهای اشاره کرد. ماهیت برخی از استارت آپ ها 
در اصطلاح »فری لنس« یا آزاد بوده و با روابط بین المللی 
نیز عجین اس��ت. با گس��ترش تحریم ه��ا، فرآیند نقل و 
انتق��الات مالی این کس��ب وکارها به مش��کل برخورده و 
رواب��ط خارجی آنها تحت تاثیر قرار گرفت. از طرف دیگر، 
اگر استارت آپی نیازمند وارد کردن برخی تجهیزات برای 
فعالیت های خ��ود بود، بنا به محدودیت های ایجاد ش��ده 
و همچنین نوس��انات نرخ ارز، با موانع��ی محکم برخورد 
کرده و فرآیندش دچار اختلال ش��د. امیدواریم در آینده 
ش��اهد بهبود روابط بین المللی در س��طح کلان باشیم تا 
استارت آپ ها بتوانند در راستای پیشرفت و توسعه کشور 

گام هایی مناسب بردارند.
در زمین��ه چش��م انداز س��ال های آینده ب��ه طور قطع 
نمی ت��وان صحبت کرد و هیچ کس��ب وکاری نمی تواند با 
اطمینان از جایگاهی که قرار است در آن بایستد، بگوید؛ 
همان طور که گس��ترش ویروس کرونا بسیاری از برنامه ها 
و پیش بینی ه��ای اقتصادی را بر هم زد و بازارهای جهانی 
وارد مرحل��ه و فضای جدید کاری ش��دند. به عنوان یکی 
از بزرگ ترین دستاوردهای کس��ب وکار امروزی که هنوز 
مشغول فعالیت هستند، می توان به قابلیت تطبیق پذیری 
آنها در ش��رایط س��خت اش��اره کرد. هدف ام��روز  ما در 
شتاب دهنده سنجیده نیز آموزش تطبیق پذیری و مقابله 
کس��ب وکارها برای عدم شکس��ت در پی وق��وع اتفاقات 
مختلف غیرقابل کنترل اس��ت. کنت��رل محیط در فضای 
کسب وکار، کار غلطی اس��ت اما یک فعال بازار اقتصادی 
بای��د بتواند ضمن وف��ق دادن خود با ش��رایط، کمترین 

آسیب را متحمل شود.
آینده کس��ب وکارها باید به س��مت استارت آپ حرکت 
کند. سال هاس��ت ش��اهد  هس��تیم  هزینه ه��ای هنگفتی 
ب��رای تحصیل جوانان در کش��ور ش��ده و ب��ه دلیل نبود 
بس��تر مناسب برای فعالیت، مهاجرت می کنند. این اتفاق 
غلط سال هاس��ت در ای��ران رواج دارد و بای��د توجه کرد 
آینده کسب وکار و صنعت در ایران به این گونه حلقه های 
واس��ط  به صنعت و دانش��گاه مانند استارت آپ ها بستگی 
دارد. حت��ی اگر ایده های دانش بنیان در قدم نخس��ت به 
موفقیت نرسند باز هم شاهد پیشرفت کشور خواهیم بود 
چراکه هر صاحب کس��ب وکار موفق ای��ن چنینی، فردی 
است با سوابق و تجربیات متعدد که ازپی شکست ها منتج 

شده اند. 
ش��رایط امروز کش��ور و همچنین روندی که جهان در 
مس��یر آن قرار گرفته، الزام توجه و اعتماد به ش��رکت ها 
و ایده ه��ای دانش بنی��ان را بی��ش از پیش هوی��دا کرده 
اس��ت زیرا آین��ده ای��ن راه در تمامی کش��ورهای جهان 
روش��ن بوده و امیدواریم کشور ما نیز اهمیت بیشتری به 
بخش دانش��گاهی کشور داشته و در مسیر رشد و پرورش 

ایده های نوین دانش بنیانی، قدم بردارد.
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دعوای دو مرجع بر سر یک آمار
در گفت وگوی   با پژوهشگر اقتصاد بررسی شد

اقتصاد ایران در حالی س�ال 99 را به پایان رساند 
که س�رانجام پس از 3 س�ال رش�د منفی، با رش�د 
مثبت مواجه شد؛ رش�دی که ۸ برابر کمتر از ارقام 
پیش بینی شده در برنامه شش�م توسعه بود. همین 
رشد اندک اما در بهار امسال سبب رسیدن اقتصاد 
به رش�دی حدود ۷.۵ درصدی ش�د. با این حال، به 
نظر می رس�د این رقم تا پایان س�ال تعدیل خواهد 
ش�د. این در حالی اس�ت ک�ه بهار امس�ال آخرین 
فصلی بود که کابینه حس�ن روحانی س�کان امور را 

به  دست داشت.
محمد تقی فیاضی، پژوهشگر اقتصاد در گفت وگو 
با  تصریح کرد: رشد به دست آمده بیش از هر 
چیز حاصل خروج فش�ارهای تحریم و عادی سازی 

شرایط پس از کرونا است. 
او در ادامه تاکید کرد: رشد مثبت تا پایان امسال 
ادامه خواهد داش�ت اما فکر می کنم از میزان رشد 

اقتصادی تا پایان سال کاسته خواهد شد.
مشروح این گفت وگو را در ادامه بخوانید:

 فکر نمی کنم نرخ رش��د واقعی اقتصاد ما تا پایان س��ال بیش از ۷ درصد باشد و 
فکر می کنم تا پایان س��ال از نرخ رش��د اقتصادی کشور کاسته شود و به حدود ۲ تا 

۳ درصد برسد

فاصله میان گزارش های مراجع رسمی  �
در آماره�ای کلان همواره موجب دردس�ر 
شده است. در گزارش اخیر مربوط به رشد 
اقتصاد  هم اختلاف میان مراجع به ش�دت 

محسوس بود. چطور این اتفاق می افتد؟
اینکه دو مرجع به محاسبه یکسری از ارقام و 
شاخص ها بپردازند، خودبه خود موجب اختلاف 
می شود. در ایران نیز از گذشته های دور تاکنون 
دو مرج��ع رس��می ب��رای اعلام ش��اخص های 
اقتصادی معرفی شدند. مرکز آمار ایران و بانک 
مرکزی هر دو، شاخص های کلان اقتصاد کشور 
را محاس��به می کنند اما همواره نیز میان ارقام 
اعلام ش��ده از س��وی این دو مرج��ع اختلافاتی 
وج��ود دارد. این اختلافات به ویژه در اعلام آمار 
مربوط به نرخ تورم بیش از هر جایی محسوس 
اس��ت. این امر تا جایی است که بنابر شنیده ها 
از بهمن سال گذشته محاسبات بانک مرکزی از 
نرخ تورم بیش از ۵۰ درصدی برای کشور خبر 
می داد و به همین دلیل از انتشار آنها جلوگیری 
ش��د، حال آنکه همچنان آمارهای تورمی مرکز 
آمار کمت��ر از ۵۰درصد اس��ت. این وضعیت را 
کمتر در گزارش های مربوط به رش��د اقتصادی 
می دیدیم اما در محاس��بات اخیر شکاف میان 
نظ��رات این دو مرجع به ویژه در برخی جزئیات 

فوق العاده زیاد بود.
درب�اره گ�زارش رش�د به�ار امس�ال،  �

اختلاف�ات در کدام بخش ها محس�وس تر 
است؟

در آم��ار کلی که برای رش��د اقتص��ادی بهار 
امس��ال ارائه دادند تفاوت ها چندان چش��مگیر 
نیست اما وقتی به بررسی جزئیات و بخش های 
مختلف می پردازیم، متوجه شکاف های عمیقی 
می ش��ویم. از منظر ارزش افزوده گزارش مرکز 
آمار ایران تاکید دارد که رشد بخش کشاورزی 
در بهار امس��ال منفی ۴.۵ درصد بوده اما بانک 
مرکزی این ش��اخص را حدود یک درصد اعلام 

کرد. 
این تفاوت را در بخش های دیگر نیز می توانیم 
مش��اهده کنیم اما در هیچ بخشی میان این دو 
مرجع رس��می اختلاف وجود نداشت به نحوی 
که از سوی مرکز آمار رشد بخش ساختمان ۱۲ 
درصد و از نظ��ر بانک مرکزی منفی ۱۲ درصد 
بوده اس��ت. همچنی��ن مرکز آمار ایران رش��د 
اقتصاد کشور در فصل اول امسال را ۷.۶ درصد 

و بانک مرکزی ۶.۲ درصد اعلام کرد. 
در این بخش ها به کدام مرجع می توان  �

اعتماد بیشتری کرد؟
مثلا در بخش س��اختمان، ای��ن امکان برای 
پژوهش��گران وجود دارد که تع��داد پروانه های 
ساخت و مساحت ساخت هر دوره را با دوره های 
قبلی خود مقایس��ه کنند. براس��اس آماری که 
درباره پایتخت اعلام ش��ده، می توانیم به احتی 
مش��اهده کنیم هم تعداد پروانه های ساختمانی 
و هم مس��احت س��اخت به ش��کل چشمگیری 

روندی کاهنده در بهار امسال داشته اند.
در اینجا با وجود نقص اطلاعات، یعنی اینکه 
تنه��ا به آمارهای مربوط به پایتخت دسترس��ی 
داریم، می توانیم حدودی از وضعیت مسکن در 
کشور را بفهمیم. بر همین اساس هم می توانیم 
بگویی��م رکود در این بخش قطعی اس��ت. حالا 
مرکز آمار ایران از رش��د ۱۲.۹ درصدی سخن 
می گوی��د و بانک مرکزی از رش��د منفی ۱۲.۳ 
درصدی. من در اینج��ا معتقدم آمارهای بانک 

مرکزی به مراتب واقعی تر به نظر می رس��د و در 
بحث مسکن به این آمار اعتماد بیشتری دارم.

گرچ�ه در بخش نفت تف�اوت بخش ها  �
چندان چشمگیر نبود اما به هر حال جدی 
ب�ود. در ای�ن بخش کدام مرج�ع آمارهای 

دقیق تری ارائه می دهد؟
ف��روش و صادرات نفت ای��ران، جزو آمارهای 
ف��وق س��ری هس��تند؛ یعنی هر کس��ی امکان 
دس��تیابی به این آم��ار را ندارد. ای��ن مهم در 
ش��رایطی که کش��ور دچ��ار تحریم می ش��ود، 
شدیدتر هم هس��ت زیرا لو رفتن میزان فروش 
نفت می تواند به بسته شدن این منافذ بینجامد. 
در بخش نفت اما این بانک مرکزی اس��ت که 
آمارها و اطلاعات اصل��ی را دریافت می کند. از 
قض��ا مرکز آمار برای رش��د ارزش اف��زوده این 
بخش ب��ه بانک مرکزی رج��وع می کند. برخی 
معتقدن��د این احتمال وج��ود دارد که کیفیت 
آمارهای ارس��الی از س��وی بانک مرکزی پایین 
باشد. اگر این احتمال بدبینانه را کنار بگذاریم، 
باید پذیرفت که بانک مرکزی اطلاعات دس��ت 
اول��ی در این بخش دارد و ب��ه همین دلیل در 
بخش نف��ت نیز من جزو کس��انی هس��تم که 
آمارهای اعلام ش��ده از س��وی بانک مرکزی را 

ملاک قرار می دهم.
تفاوت ها در گزارش اخیر فقط به رشد  �

بخش ها خلاصه نمی ش�د. در بحث تشکیل 
س�رمایه ثاب�ت ناخالص اختلاف ه�ا از چه 

چیزی ناشی می شود؟
واقعیت این اس��ت که بیش��ترین اختلاف در 
بحث محاس��به تشکیل س��رمایه ثابت ناخالص 
داخلی اس��ت. همان طور  که ش��ما گفتید مرکز 
آمار ایران در حالی این ش��اخص را ۸.۴ درصد 
اعلام ک��رده که بان��ک مرک��زی از ۳.۵ درصد 

سخن می گوید. 
واقعی��ت این اس��ت ک��ه هم��ه می دانیم در 
س��ال های گذشته و به ویژه پس از اعمال دوباره 
تحریم ها، تشکیل سرمایه ثابت ناخالص روندی 
کاهنده داشته است. به طور کلی هدف از اعمال 
تحریم ها هم چیزی جز این نیست که کشورها 
دچار مضیقه ش��وند و از این منظر مجبور شوند 
از برخی سیاس��ت های خود دست بکشند. این 
سیاس��ت خود به خود کاهش س��رمایه گذاری را 
ب��ه دنب��ال دارد؛ اتفاقی که همه آمارها نش��ان 

می دهد طی ۴ سال گذشته رخ داده است.
بگذارید نکته دیگری هم بگویم؛ در این بخش 
هم می توانیم ببینیم که اختلافات بانک مرکزی 
و مرک��ز آمار در رش��د بخش س��اختمان تا چه 
اندازه جدی اس��ت. مرکز آمار ای��ران می گوید 
تش��کیل سرمایه ثابت ناخالص بخش ساختمان 
در بهار امس��ال ۱۳ درصد رش��د کرده و بانک 
مرک��زی از رش��د منف��ی ۱۰.۳ درص��دی خبر 
می ده��د؛ یعنی در عمل اگر ی��ک فعال اقتصاد 
تنها به آمار این دو مرجع مواجه شود، نمی داند 
واقعا بخش س��اختمان با رونق چشمگیر مواجه 

است یا رکود عمیق.
اختلافات در تجارت خارجی کش�ور از  �

چه نشأت می گیرد؟
در این بخ��ش اختلاف ها چش��مگیرتر از هر 
بخش دیگری است؛ یعنی چنان این اختلافات 
فاحش اس��ت که گویی این دو مرجع درباره دو 
کش��ور یا دو تاریخ مختلف سخن می گویند. بر 
این اس��اس بانک مرکزی معتقد اس��ت شرایط 
کش��ور ه��م در بخ��ش ارزش ص��ادرات و هم 

ارزش واردات بهبود یافته اس��ت. به بیان دیگر، 
بان��ک مرکزی رش��د ۳۵ درصدی ص��ادرات را 
ثب��ت کرده و واردات را ه��م ۳۰ درصد بیش از 
مدت مشابه در س��ال گذشته دانسته است. در 
مقابل، مرکز آمار ایران می گوید رش��د صادرات 
تنها ۴.۲ درصد بوده ح��ال آنکه واردات نه تنها 
بیشتر نش��ده بلکه کاهشی چش��مگیر و ۷۸.۷ 
درصدی نس��بت به سال گذش��ته داشته است. 
درواقع اختلاف این دو مرجع در زمینه واردات 

سه رقمی شده است.
با این حال، بررس��ی ش��رایط نشان می دهد 
روند واردات کش��ور به طور کل��ی در دهه ۹۰ 
کاهن��ده بوده ام��ا این کاهش در س��ال جاری 
نسبت به سال گذش��ته نمی توانسته تا این حد 
زیاد بوده باش��د. به لحاظ ارزش��ی هم می توان 

این را فهم کرد.
باید توجه داشت در بهار سال گذشته به دلیل 
شیوع جهانی کرونا تقریبا تمام مرزهای زمینی، 
هوایی و دریایی کشور قطع شده بود و به همین 
دلیل در سال گذشته تجارت خارجی کشور در 
مجم��وع فوق العاده کاهش داش��ت. در هر حال 
م��ن فکر می کنم در بخش می��زان صادرات باز 
هم بانک مرکزی بهتر مس��ئله را دیده است. در 
زمینه واردات هم اگر باز هم بر کاهش آن تاکید 
باش��د، به هیچ وجه نمی ت��وان از کاهش حدود 
۸۰درصدی س��خن گفت چراکه این مسئله به 
هیچ وجه نمی تواند در عمل ممکن شده باشد.

در مجموع پس به بانک مرکزی بیشتر  �
اعتماد دارید تا مرکز آمار؟

همان ط��و ر که گفتم در بح��ث تورم و بخش 
مهمی از زیرش��اخه های تولید من به آمار بانک 

مرکزی بیشتر اعتماد دارم.
اج�رای ک�دام سیاس�ت ها رش�د ۷.۶  �

درصدی را برای کشور ممکن کرد؟
باید توجه کنیم که نرخ رش��د اقتصادی را در 
مقایس��ه با مدت مشابه س��ال گذشته محاسبه 
می کنن��د. پس رش��د امس��ال بی��ش از اینکه 
حاصل اجرای سیاست های خاصی باشد، ناشی 
از تغییر وضعیت اس��ت. این ام��ر چه در ایران 
و چه در جهان قابل ردگیری اس��ت. در س��ال 
گذشته ش��یوع یک ویروس ناش��ناخته اقتصاد 
تمام کش��ورهای جهان را ب��ه تعطیلی و رکود 
کشاند. این تعطیلی های گسترده نرخ رشد را در 
تمام کش��ورهای جهان کاهش داد. به هر حال 
مادامی  که سلامت افراد جامعه تهدید می شود 
نمی توانی��م انتظ��ار بالندگی از اقتصاد داش��ته 
باشیم. خوشبختانه در یک سال گذشته شرایط 
دیگری رقم خورد یعنی با ش��ناخت بیش��تر از 
کرونا و همچنین س��اخت چندین واکس��ن، در 
عمل جهان به سمت روند نرمال  حرکت کرد. 

در کش��ور ما هم ای��ن اتف��اق رخ داد؛ یعنی 
شرایط نسبت به سال گذشته به مراتب عادی تر 
شده اس��ت. همچنین از زمستان سال گذشته، 
هرچند کم رمق، روند واکسیناس��یون در کشور 
م��ا هم آغاز ش��د و خود این مس��ئله به تنهایی 
می توانست برای اقتصاد ایران حکم یک جهش 

را داشته باشد.
در ای��ن میان باید توجه کنی��م اقتصاد ایران 
ب��ا دو مانع بزرگ مواجه بود؛ از یک  س��و کرونا 
و از س��وی دیگر تحریم ه��ای جهانی. در عمل 
باید بگوییم فش��ار تحریم ها از زمس��تان س��ال 
گذش��ته تخلیه ش��د. باید توجه کرد اگر انتظار 
می رفت از ابتدای سال ۹۹ اقتصاد با رشد نسبی 

مواجه ش��ود شیوع کرونا آن را حدود یک سال 
به تعویق انداخت. این البته طبیعی هم هس��ت 
که هر مانعی پس از چند سال اثرات اولیه خود 
را از دست دهد؛ یعنی فشار تحریم ها در زمینه 
م��راودات مال��ی و فروش نف��ت و گاز همچنان 
پابرجاس��ت اما ش��اخص ها از منف��ی به مثبت 

تبدیل خواهند شد.
همچنین بای��د به این نکت��ه توجه کنیم که 
اقتصاد ایران طی یک سال گذشته نیز منافذی 
ب��رای رابطه با جه��ان پیدا کرده اس��ت،  مانند 
ف��روش نفت به ونزوئلا ی��ا لبنان که به هر حال 
دائمی نیس��ت و ب��ه روش های متع��ارف انجام 
نمی ش��ود اما می تواند به س��ود اقتصاد کش��ور 
باش��د. همین عوام��ل دست به دس��ت  داد تا از 
زمستان سال گذش��ته نرخ رشد اقتصاد کشور 
مثبت شود و در طول امسال هم انتظار می رود 

اقتصاد رشد مثبت خود را حفظ کند.
از س��وی دیگ��ر، باید به این نکت��ه هم توجه 
کنیم که تغیی��رات کاخ س��فید در میانه پاییز 
س��ال گذش��ته ه��م تاثی��ر خ��ود را در بهبود 
ش��اخص های اقتصادی کش��ور ما داشت؛ یعنی 
با تغییر سیاس��ت گذاران کاخ سفید در عمل تا 
حدی از میزان فشارها بر ایران کاست و همین 
نی��ز فرصت خوب��ی را برای مدی��ران اقتصادی 
فراه��م کرد که از برخی منافذ جدید اس��تفاده 

کنند.
پیش بینی ش�ما از نرخ رشد اقتصاد تا  �

پایان امسال چیست؟
واقعیت این اس��ت ک��ه اقتصاد ای��ران تابعی 
از وضعیت ه��ای مختل��ف اس��ت و همی��ن کار 
پیش بینی کردن را دش��وار می کند؛ یعنی تصور 
کنیم مذاکرات نتیجه دهد یا به در بسته بخورد 
و تحریم ها تش��دید ش��ود؛ در این دو حالت دو 
نتیجه یکس��ره متفاوت حاصل می شود. اما اگر 
ای��ن را پیش فرض بگیریم ک��ه اتفاق ویژه ای تا 
پایان س��ال رخ ندهد، باید بپذیریم رشد مثبت 
اقتص��اد م��ا حفظ خواهد ش��د و تخلیه فش��ار 
تحریم ها کاملا عملی می ش��ود. با این حال، من 
فکر نمی کنم نرخ رشد واقعی اقتصاد ما تا پایان 
س��ال بیش از ۷ درصد باش��د و فکر می کنم تا 
پایان س��ال از نرخ رشد اقتصادی کشور کاسته 

شود و به حدود ۲ تا ۳ درصد برسد.
مذاکره تا چه حد تعیین کننده است؟ �

م��ن ج��زو آن دس��ته از افرادی هس��تم که 
معتقدند واقعا مذاکره تعیین کننده است و واقعا 
اگر موان��ع تحریمی از مقابل اقتصاد برداش��ته 
ش��ود، به س��ود اقتصاد خواهد ب��ود؛ یعنی این 
به س��ود اقتصاد ما اس��ت ک��ه دیپلمات های ما 
با س��رعتی مناس��ب بتوانند موان��ع تحریمی را 
از مقابل اقتصاد کش��ور بردارند. تحریم ها عامل 
بازدارنده رش��د اقتصادی کش��ور تا پایان سال 
هستند و در مقابل واکسیناسیون کرونا محرک 
اقتصاد ما است. اکنون سرعت واکسیناسیون در 
کش��ور به حد قابل قبولی رس��یده و همین نیز 
می تواند با سرعت بیشتری ما را در یک وضعیت 

متعارف و عادی قرار دهد.
گرچه اثر منف��ی تحریم ها از اقتصاد کش��ور 
رفته اما این به معنای بی اثر شدن آنها نیست و 
تنها به این معناس��ت که دیگر در شاخص رشد 
اقتصادی نمی توانی��م تاثیر تحریم ها را به دقت 
دو سه سال گذشته مش��اهده کنیم. پس نباید 
تصور کنیم که دیگر تحریم ها نقش بازدارنده ای 
در اقتصاد کشور ندارند؛ این گمراه کننده است.
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 تاکسی داران 
وام تعمیرات می گیرند

مدیرعام��ل س��ازمان نظ��ارت و مدیری��ت ب��ر 
تاکس��یرانی تهران با اش��اره به کن��دی روند نصب 
سیس��تم پرداخت آنلاین روی تاکس��ی ها، در عین 
حال درباره ارائه وام تعمیرات به رانندگان تاکس��ی، 
گفت: ۱۵ میلیون تومان به خودروهای پژو و سمند 
و ۲۰ میلیون تومان به ون ها بابت تعمیرات پرداخت 
می شود. به گزارش ایسنا، محمد روشنی، مدیرعامل 
س��ازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی تهران، با 
اش��اره به ناوگان ۷۹ هزار دس��تگاهی تاکس��یرانی 
پایتخت، بیان کرد: در حال حاضر ۲۵ هزار تاکس��ی 
مجه��ز به سیس��تم پرداخت آنلاین هس��تند. ۹۹ 
درصد این آمار مربوط به تاکس��ی های خطی و یک 
درصد مربوط به تاکسی های گردشی است. اولویت 
نخس��ت س��ازمان برای تجهیز سیس��تم پرداخت 
آنلاین، تاکس��ی های خطی اس��ت. او درباره کندی 
روند تجهیز تاکسی ها به سیستم یکپارچه پرداخت 
آنلاین، توضیح داد: متولی تجهیز سیستم پرداخت 
آنلاین تاکسی ها، س��ازمان فاوای شهرداری تهران 
اس��ت و درباره کندی روند تجهیز سیستم پرداخت 
آنلاین چندبار با س��ازمان فاوا مکاتبه ش��ده است. 
مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی 
تهران با اشاره به اس��تقبال شهروندان از این اقدام، 
گفت: تراکنش پرداخت آنلاین در ش��هریور امسال 
نس��بت به ماه های گذشته ۴۰۰ برابر افزایش یافته 
اس��ت. انتظار داریم فاوا در این حوزه با تاکس��یرانی 
هم��کاری کند و به نصب سیس��تم پرداخت آنلاین 
س��رعت بیش��تری ببخشد. روش��نی در ادامه بیان 
کرد: در گذش��ته با بانک ها برای واریز وجه پرداخت 
آنلاین در مدت زمان کوتاه مش��کل داش��تیم اما در 
حال حاضر وجه در همان روز به حس��اب رانندگان 
واریز می شود. مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت 
بر تاکس��یرانی ته��ران درباره وضعی��ت اعطای وام 
تعمیرات به رانندگان تاکس��ی توضیح داد: معرفی 
رانن��دگان به بانک مهر باب��ت دریافت وام تعمیرات 
از شنبه هفته گذش��ته آغاز شده است. ۱۵ میلیون 
تومان به خودروهای پژو، سمند و ۲۰ میلیون تومان 
به ون ها بابت تعمیرات پرداخت می ش��ود. به گفته 
روشنی، درحال حاضر تعدادی از رانندگان تاکسی 
باب��ت دریافت ای��ن وام، مدارک خود را در س��ایت 
بارگ��ذاری کرده و ثبت ن��ام لازم را انج��ام داده اند. 
مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی 
تهران با بیان اینکه پرداخت وام با اولویت براس��اس 
سال تولید خودرو و مش��کلات عمده خودرو انجام 
می ش��ود، اف��زود: مجبوریم رانندگان را براس��اس 
ویژگی ه��ای خودرو دس��ته بندی و به بانک معرفی 
کنیم، چراکه ممکن اس��ت همه رانندگان مشمول 
وام تعمی��رات خودرو نش��وند. او در ادامه بیان کرد: 
در تلاش��یم از وجوه در اختیار، مبال��غ متعددی را 
ب��ه بانک تزریق کنیم تا بانک مهراقتصاد دو برابر آن 
ب��ه همراه همان منابع مالی را به رانندگان تاکس��ی 
وام پرداخت کند. روش��نی با اب��راز امیدواری بابت 
نبود مشکل و محدودیت تعداد نفرات برای اعطای 
وام تعمیرات، گفت: امی��دوارم با تزریق منابع مالی 
جدی��د، به هر راننده ای که متقاضی این امر بود، وام 

تعمیرات پرداخت شود.
نوسازی��۳هزار�تاکسی�فرسوده��

روش��نی درباره وضعیت نوس��ازی تاکسی های 
فرس��وده، توضی��ح داد: از ۲ م��اه گذش��ته که روند 
نوسازی تاکسیرانی آغاز شده، حدود ۳ هزار تاکسی 

فرسوده نوسازی شده اند.
 اگر عملیات نوس��ازی با همی��ن روند پیش رود 
تا پایان س��ال می توان ۱۰ هزار تاکس��ی فرسوده را 

نوسازی کرد.
مدیرعام��ل س��ازمان مدیری��ت و نظ��ارت ب��ر 
تاکس��یرانی تهران در پاس��خ به این پرس��ش که تا 
پایان س��ال چند تاکسی فرس��وده نوسازی خواهد 
ش��د، گفت: اگ��ر علاوه بر تبصره ۱۸، م��اده ۱۲ هم 
محقق ش��ود، ممکن اس��ت تا پایان س��ال ۲۰ هزار 
تاکسی فرس��وده نوسازی شود، در غیر این صورت، 

پیش بینی ما برای ۱۰ تا ۱۵ هزار تاکسی است.

گروه صنعت
editor@smtnews.ir

242 هزار�تاکسی�در�سن�فرسودگی

ضرورت�توسعه�ناوگان�حمل�ونقل�عمومی�

افتتاح�نمایشگاه�مجازی�دائمی�قطعات�

مدیرعامل اتحادیه تاکس��یرانی های شهری کش��ور با تاکید بر 
لزوم تس��ریع در روند نوسازی تاکس��ی های فرسوده، گفت: طبق 
مصوبه هیات وزیران، تاکس��ی هایی که به س��ن ۱۰ س��ال رسیده 
باشند، مشمول فرسودگی می شوند که تا پایان سال ۱۴۰۰ تعداد 

تاکسی های فرسوده به ۲۴۲ هزار تاکسی می رسد. 
مرتضی ضامنی در گفت وگو با ایس��نا در تش��ریح روند نوسازی 
تاکس��ی های فرس��وده اظهارکرد: از ابتدای سال ۱۴۰۰ تاکنون ۵ 
هزار و ۲۵۰ راننده که متقاضی نوسازی خودرو خود بودند در طرح 
نوس��ازی ثبت نام کردند که از این تع��داد، ۳ هزار و ۹۶۲ متقاضی 
خودروه��ای خود را تحوی��ل گرفتند و باقیمانده آنه��ا در فرآیند 

تحویل خودرو قرار دارند.

نوسازی�بیش�از��۸۰هزار�تاکسی�فرسوده��
وی افزود: از ابتدای ش��روع نوس��ازی ناوگان تاکسیرانی )سال 
۱۳۹۵( تاکنون ۸۰ هزار و ۹۹۶ تاکس��ی فرس��وده نوسازی شده و 
طبق مصوبه هیات وزیران، تاکسی هایی که به سن ۱۰ سال رسیده 
باشند، مشمول فرسودگی می شوند و اکنون ۱۹۲ هزار تاکسی به 
سن فرسودگی رسیده اند که این عدد تا پایان سال ۱۴۰۰ به ۲۴۲ 
هزار تاکس��ی خواهد رسید. ضامنی ادامه داد: از این تعداد تاکسی 
نوس��ازی شده در طرح نوسازی ناوگان تاکسیرانی ۱۱ هزار و ۱۲۰ 

دستگاه شامل نوسازی اسقاط بدون جایگزین بود.
�خودروهای�جایگزین�تاکسی�های�فرسوده��

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور افزود: فرآیند 

نوس��ازی ناوگان تاکس��یرانی با تحویل خودرو با استاندارد یورو ۵ 
ادامه دارد و خودروهای تحویلی س��مند و پژو ۴۰۵ اس��ت. یکی از 
دلایل کند شدن روند نوس��ازی ناوگان تاکسیرانی، عدم همکاری 
دولت در ارائه تس��هیلات بانک��ی و همچنین افزایش  پی درپی نرخ 
خودرو در هر فصل اس��ت که امیدواریم شرایطی فراهم شود تا در 
راستای افزایش سرعت انجام فرآیند نوسازی تاکسی های فرسوده 

حداقل سالی یک بار شاهد رشد قیمت ها باشیم. 
���۲۹۹ و� پ�ژو� ن�رخ� درص�دی� �2۵۵ افزای�ش�

درصدی�نرخ�سمند
وی تاکید کرد: س��ال ۱۳۹۶ تا تابس��تان ۱۴۰۰ شاهد افزایش 
۲۵۵ درصدی نرخ پژو و ۲۹۹ درصدی نرخ س��مند بودیم که با این 

نوس��ان نرخ و بدون تس��هیلات ارزان قیمت، رانندگان توان مالی 
برای تهیه خودرو با این نرخ را ندارند و نیاز است از تسهیلات بانکی 

در این زمینه استفاده کنند.
ضامنی افزود: براس��اس تبصره های یک و ۲ ماده ۸ قانون هوای 
پاک، مصوب ۱۸ مرداد ۹۶ مجلس ش��ورای اسلامی، دولت موظف 
است از محل صرفه جویی حاصل از بهبود و مدیریت سوخت ناشی 
از اجرای این قانون، س��ازکار و تس��هیلات ارزان قیمت با س��ود ۴ 
درصد برای جایگزینی خودروهای فرس��وده حمل ونقل عمومی با 

بازپرداخت ۱۰ ساله را فراهم کند.
 م��ا از رئیس جمه��وری و هیات دولت نیز درخواس��ت داریم با 
حمایت ه��ا در مبح��ث قانونی آلودگی هوا، روند نوس��ازی ناوگان 

فرسوده را تسریع کنند.
وی در زمین��ه تأمین تس��هیلات بانکی برای نوس��ازی ناوگان 
تاکس��یرانی گفت: ش��هرداری برخی ش��هرها ب��رای اعطای وام 
موردنیاز به رانندگان تاکس��ی از محل منابع شهرداری در بانک ها 
نسبت به ارائه تس��هیلات ۹۰ میلیون تومانی و سود کم بهره اقدام 
کردند که بر این اساس با مشارکت شهرداری های تهران، اصفهان 
و مش��هد راننده ها با اس��تفاده از تس��هیلات ۹۰ میلیون تومانی، 

فرآیند نوسازی را انجام می دهند. 
در س��ایر شهرها نیز فعلا به صورت نقدی نوسازی در حال انجام 
است که امید می رود با همکاری دولت فرآیند پرداخت تسهیلات 

در آینده به صورت ملی از سوی دولت اجرایی شود.

ش��هردار ته��ران ب��ا تاکید بر توس��عه حمل ونق��ل عمومی 
پایتخت، از دو مجموعه اتوبوسرانی و تاکسیرانی بازدید کرد و 

در جریان امور قرار گرفت. 
به گزارش ایس��نا، علیرض��ا زاکانی در نخس��تین برنامه های 
بازدید خود از مجموعه های ش��هرداری ته��ران، اولویت را به 
موضوع حمل ونقل عمومی داد و از دو مجموعه اتوبوس��رانی و 

تاکسیرانی تهران بازدید کرد. 
در این بازدید، گزارشاتی از وضعیت فعلی ناوگان اتوبوسرانی 
و پیش��نهادهایی در حوزه نوسازی، تعمیرات و توسعه ناوگان 
اتوبوس��رانی و همچنی��ن ح��ل مش��کلات رانن��دگان بخش 

خصوصی و عمومی ارائه شد. 
ش��هردار تهران در همین راستا دس��تور تزریق منابع مالی 
نق��دی به منظور تحویل ۹۰ اتوبوس از ۱۷۵ دس��تگاه اتوبوس 
را صادر کرد که به این ترتیب ۹۰ اتوبوس تا پایان مهر امس��ال 
تحویل ش��هرداری ش��ده و ۸۵ اتوبوس دیگر نیز حداکثر تا ۲ 

ماه آینده وارد ناوگان اتوبوسرانی خواهد شد.
یکی دیگر از دس��تورات مهم شهردار تهران، موضوع اورهال 
)تعمیرات اساس��ی( و فعال س��ازی ناوگان فرس��وده در بخش 

خصوصی و ملکی بود. 
حل�مشکل�مخزن�گاز��۵00اتوبوس�گازسوز��

زاکانی در این جلس��ه دس��تور داد به ص��ورت ضربتی و از 
طریق تأمین منابع مالی، ۵۰۰ اتوبوس گازس��وزی که به علت 
مشکلات مخازن گاز فعالیت شان متوقف شده حداکثر تا پایان 

امسال وارد ناوگان اتوبوسرانی شوند. 
 ش��هردار تهران این وعده را داد که با پایان محدودیت های 
کرونایی و برگشت زندگی به شرایط عادی، تعداد اتوبوس های 
ناوگان از ۲۱۰۰ به ۳۵۰۰ دس��تگاه افزایش یابد و شهروندان 
نگرانی بابت کمبود اتوبوس نداش��ته باش��ند. او در این جلسه 
به ارتق��ای کیفیت خدمات ناوگان یعن��ی کیفیت اتوبوس ها، 
زمان بندی، خدمات الکترونیکی و... اش��اره کرد و درباره ارائه 

بس��ته خدمات حمایتی و رفاهی کارکنان و رانندگان شرکت 
واح��د و بخ��ش خصوصی که از س��وی معاون��ت حمل ونقل 

پیشنهاد شده بود، دستوراتی داد.
 زاکانی در ادامه با پیشنهاد شارژ مبلغی به حساب رانندگان 
اتوبوس��رانی که س��ختی های بسیاری را در ش��رایط کرونایی 
متحمل ش��ده اند، موافقت کرد تا بنابر این دس��تور این مبلغ 
در ماه جاری به حس��اب رانن��دگان بخش عمومی و خصوصی 

واریز شود.
استفاده�از�ظرفیت�تاکسی�های�هیبریدی��

ش��هردار تهران از سازمان تاکسیرانی شهر تهران نیز بازدید 
کرد. زاکانی در این جلس��ه که با حضور مدیران تاکس��یرانی 
برگزار شده بود بر ضرورت توجه به معیشت، سلامت و امنیت 
ش��غلی رانندگان تاکس��ی تاکید کرد و گفت: شهرداری باید 
به س��متی حرکت کند ک��ه رانندگان مش��کلات این چنینی 
نداش��ته باشند. او همچنین به موضوع امنیت شغلی رانندگان 

و موضوعات مرتبط با بیمه و بازنشس��تگی آنها اشاره و بر رفع 
مش��کل بیمه ۳ هزار راننده تاکسی تاکید کرد. شهردار تهران 
در این جلس��ه به نوس��ازی ۱۰ هزار تاکسی فرسوده که جزو 
برنامه های امس��ال شهرداری تهران است اشاره کرده و دستور 

پیگیری برای تزریق منابع مالی لازم را صادر کرد.
زاکان��ی در ادام��ه بر ارتق��ای کیفیت ناوگان تاکس��یرانی و 
اس��تفاده از تاکس��ی های هیبریدی تاکید ک��رد و از رایزنی با 

نهادهای مربوطه برای استفاده از این ظرفیت خبر داد. 

نمایش��گاه دائم��ی »توس��عه زنجیره تأمین قطع��ات خدمات پ��س از فروش« در 
وب س��ایت ش��رکت خدمات پس از فروش ایران خودرو )ایس��اکو( فعالیت خود را به 

صورت مجازی آغاز کرد. 
به گزارش ایکوپرس، نمایشگاه دائمی توسعه زنجیره تأمین قطعات خدمات پس از 
فروش که دی سال گذشته به منظور افزایش عمق خودکفایی در شرکت ایساکو آغاز 

به کار کرده بود، با توجه به ش��یوع ویروس کرونا و تس��هیل در بازدید، در مهر امسال 
به نمایشگاه مجازی تغییر هویت داد و از این پس علاقه مندان می توانند با مراجعه به 
نشانی https: //www.isaco.ir/main/part-development از این نمایشگاه 

بازدید کنند. 
گفتنی اس��ت ای��ن نمایش��گاه به منظ��ور شناس��ایی تولیدکنندگانی ک��ه امکان 

تولی��د قطع��ات موجود در این نمایش��گاه را دارند، راه اندازی ش��ده و هدف اصلی از 
برگ��زاری آن، شناس��ایی تولیدکننده ب��رای تولید قطعات بدون منب��ع و تک منبعی 
ب��وده و قطع��ات و لوازم��ی همچون انواع آینه، چ��راغ، کیت چراغ، س��یبک فرمان، 
 کمک فن��ر، لنت ترمز، کاس��ه نمد، بلبرینگ و س��وپاپ در معرض بازدی��د قرار گرفته

 است.

ایزوایکوآمبولانسدریاییمیسازد
مدیر�گروه�طراحی،�ساخت�و�تعمیرات�شناورهای�متوسط�مجتمع�ایزوایکو:�

مجتم��ع کشتی س��ازی و صنای��ع فراس��احل ایران 
)ایزوایکو( در س��ال ۱۳۵۲ خورشیدی به منظور جذب 
بخش بزرگی از بازار تعمیرات و س��اخت شناور در ۳۷ 
کیلومتری غرب بندرعباس اح��داث و پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی به مرور بخش های مختلف آن به عنوان 
طرح توس��عه ایجاد ش��د. در این مدت، این شرکت با 
س��اخت و تحویل موفقیت آمیز ۳ کشتی اقیانوس پیما 
توانس��ت توانایی خود را در زمینه ساخت این کلاس از 
ش��ناورها به اثبات برساند. از س��ال ۱۳۹۶ با راه اندازی 
حوض ه��ای خش��ک )درای داک(، ایزوایکو به بالاترین 
ظرفی��ت س��اخت و تعمیرات ش��ناورها دس��ت یافت. 
ایزوایکو در این س��ال ها با طراحی و ساخت سکوهای 
نف��ت و گاز نق��ش اس��تراتژیک خود را در کش��ور به 
اثبات رس��انیده، تا جایی که امروز با زیربنایی افزون  بر 
۱۱۰۰ هکتار و ب��ا بهره جویی از امکانات منحصربه فرد 
و کارکنانی متخصص، به عنوان بزرگ ترین زیرس��اخت 

صنایع دریایی در کشور شناخته می شود.
سرآمد�و�الگو�در�کشتی�سازی���

هم اکن��ون ایزوایکو ب��ا برخورداری از سیس��تم های 
گوناگون آب گی��ری و به آب اندازی، توانایی س��اخت و 

تعمیرات هر نوع شناوری در جهان را دارد. 
مجتم��ع کشتی س��ازی و صنای��ع فراس��احل ایران 
)ایزوایک��و( ی��ک منطقه صنعت��ی اقتص��ادی معتبر و 
شناخته شده اس��ت که مجموعه های صنعتی و مدرن 
به ویژه مرتبط با کشتی سازی و صنایع وابسته به آن را 

در خود جای داده است.
 ایزوایک��و ت��لاش می کن��د در اف��ق ای��ران ۱۴۰۴، 
مجتمع��ی س��رآمد و الگ��و در صنایع کشتی س��ازی، 
سکوس��ازی و ترمینال های نفت��ی و معدنی در منطقه 
خلیج فارس باش��د. در این راس��تا، مدیر گروه طراحی، 
ساخت و تعمیرات ش��ناورهای متوسط مجتمع سازی 
و صنایع فراس��احل ایران گفت: طرح س��اخت ش��ناور 

آمبولانس دریایی، یکی از طرح های خاصی اس��ت که 
برای نخستین بار در کشور در مجتمع ایزوایکو در حال 

انجام است.
نتیجه�اعتماد�به�توانمندی�ها��

علی دوله در نشست مش��ترک رئیس دانشگاه علوم 
پزش��کی هرمزگان با مدیران و مسئولان طرح ساخت 
آمبولان��س دریایی در مجتمع ایزوایک��و، افزود: بعد از 
نشس��ت های متعدد و شناسایی کامل طرح با توجه به 
نوع ش��ناور، خدم��ات و نیازهایی که بای��د رفع کند از 
میان طرح های گوناگون به طرحی منس��جم رسیدیم 
که تمامی موارد در آن دیده ش��ده و یک شناور مقاوم، 

منعطف و کاربردی برای رفت وآمد و پوش��ش خدمات 
اورژانس دریایی در آب های خلیج فارس خواهد بود.

به گ��زارش ایدرونیوز، مدیر گروه طراحی، س��اخت و 
تعمیرات ش��ناورهای متوس��ط مجتمع سازی و صنایع 
فراس��احل ایران با قدردان��ی از اعتماد ب��ه توانمندی 
مهندسان داخلی در راستای اجرای این طرح ماندگار، 
بیان کرد: آرزوی قلبی ما این است که بتوانیم در جهت 
خدمت به مردم و نجات جان انسان ها که امری مقدس 

است در کنار حوزه سلامت و کادر درمان بایستیم. 
دول��ه اظهارکرد: همیش��ه ن��گاه به داخ��ل و اعتماد 
ب��ه توانمن��دی و ه��وش متخصصان داخل��ی اتفاق ها 

و افتخ��ارات بزرگی را برای کش��ور رق��م زده و همین 
موضوع نقطه عطفی است که دلیل اصلی ماندگار شدن 

این طرح خواهد بود.
ظرفیت�های�موجود��

در ادامه حس��ین فرش��یدی، رئیس دانش��گاه علوم 
پزش��کی هرمزگان نیز با حض��ور در مجموعه ایزوایکو 
و بازدی��د از بخش ه��ای مختلف آن در راس��تای طرح 
س��اخت آمبولانس دریایی با خرس��ندی از اجرای این 
ش��ناور در داخل کش��ور ب��ر ارتباط دوس��ویه صنعت 
دریای��ی و مجموع��ه علوم پزش��کی و ح��وزه درمان و 
ش��ناخت بیش��تر از نیازها و خدمات حوزه س��لامت و 

ظرفیت های صنعت کشتی سازی تاکید کرد.
وی افزود: با توجه به همجواری اس��تان هرمزگان با 
دری��ا و جزیره های خلیج فارس باید خدمات حمل ونقل 

دریایی در بخش سلامت توسعه داده شود.
فرش��یدی بیان کرد: با توجه به ظرفیت و توانمندی 
ک��ه این مجموعه دارد، ایزوایک��و بهترین انتخاب برای 
طی کردن این مس��یر بوده و پ��س از انجام و پایان این 
طرح مشترک به یک دیدگاه واحد دست پیدا می کنیم 

که در ادامه راهگشا خواهد بود. 

ایزوایکو زیرمجموعه س��ازمان گس��ترش و نوس��ازی صنایع ایران 
)ایدرو( اس��ت. مجتمع کشتی س��ازی و صنایع فراس��احل ایران یک 
منطقه صنعتی اقتصادی معتبر و شناخته شده است که مجموعه های 
صنعتی و مدرن به ویژه مرتبط با کشتی سازی و صنایع وابسته به آن 

را در خود جای داده است

معاون حمل ونقل و ترافیک ش��هرداری تهران با اش��اره به بازگش��ایی 
مدارس و افزایش تقاضای س��فر با اتوبوس در شهر تهران گفت: اقداماتی 
ضربتی و کوتاه مدت را برای حل مش��کلات ناوگان اتوبوسرانی در دست 

اجرا داریم.
به گزارش ایس��نا، س��یدمجتبی ش��فیعی بیان کرد: اتوبوسرانی یکی از 
مهم ترین اجزای سیستم حمل ونقل است و با توجه به بازگشایی مدارس 
و افزایش تقاضای استفاده از حمل ونقل عمومی از اواسط آبان، لازم است 
ظرفیت س��ازی متناس��ب با افزایش تقاضا انجام شود و به همین منظور، 

تعدادی اقدام ضربتی تعریف شده است.
ش��فیعی درباره این اقدامات گفت: یکی از این موارد اضافه ش��دن ۹۰ 
اتوب��وس جدید تا پایان مهر اس��ت که تنها نیاز به ی��ک تزریق مختصر 
نقدینگ��ی دارد. همزمان با واریز این مبلغ، اتوبوس ها در مدت یک تا دو 

هفته آینده تحویل داده خواهند شد.
به گفته معاون شهردار تهران اقدام ضربتی دیگر آماده بکار کردن ۹۰۰ 
اتوبوس دوکابین است و همچنین ۲۰ ون جدید مناسب سازی شده برای 
معلولان و جانبازان بکار گرفته خواهند شد. همچنین پیشنهادشده برای 

رانن��دگان بخش خصوصی وام ۵۰ میلیون تومانی برای ۵۰۰ اتوبوس در 
نظر گرفته شود.

معاون شهردار تهران یکی دیگر از اقداماتی که تا پایان سال به سرانجام 
خواهد رس��ید را حل مش��کل توقف ۵۰۰ اتوبوس گازسوز به علت نقص 
در مخ��ازن ذکر کرد و گفت: در این باره پیش بینی های لازم انجام ش��ده 
اس��ت. باتوجه به گزارشات آماری ۲۱۰۰ اتوبوس فعال است که در پایان 
محدودیت های کرونایی و بازگشایی مدارس، ۳۵۰۰ اتوبوس نیاز شهر را 

در وضع موجود برآورده می کند.

 اقدامات ضربتی 
برای حل مشکلات 
اتوبوسرانی

گفتن��ی اس��ت ایزوایک��و زیرمجموعه س��ازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( است. این 
مجتمع دارای ۶ گروه طراحی، ساخت و تعمیرات 
ش��ناورهای ب��زرگ؛ طراحی، س��اخت و تعمیرات 
ش��ناورهای متوسط؛ طراحی، س��اخت و تعمیرات 
ش��ناورهای کوچک؛ طراحی، س��اخت و تعمیرات 
س��ازه های دریایی و فراس��احلی؛ گ��روه بازرگانی 
و مب��ادلات تج��اری و گروه تعمیرات ش��ناورهای 

متوسط است.

سخن�پایانی
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اثرگذاری وام مس��کن در ایران همواره یکی 
از مباح��ث مهم برای متقاضی��ان خرید خانه 
بوده، زیرا سهم تسهیلات از قیمت نهایی خانه 
در کشور یکی از فاکتورهای سنجش سهولت 
خانه دار شدن در کشورهای مختلف است، اما 
باید توجه داش��ت که وام های مسکن همگی 
به یک ش��کل نبوده و انواع مختلفی دارند که 
بای��د پیش از ارزیابی اثربخش��ی آن در جهت 
شناسایی انواع تسهیلات مسکن اقدام کنیم. 

اگ��ر بخواهی��م وام ه��ای خرید مس��کن را 
دس��ته بندی کنیم، یک گروه تسهیلاتی است 
که از طریق خرید اوراق پرداخت می ش��ود که 
در بازه ۶۰ تا ۱۰۰ میلیون تومانی طراحی شده 
یا در ازای داش��تن حس��اب پس انداز مدت دار 
است که از طریق فرمول مشخص شده توسط 

رئیس شعبه تعیین و پرداخت می شود. 
مبلغ اقساطی هم که برای انواع وام مسکن 
در نظر گرفته شده بین ۵ تا ۸ میلیون تومان 

در ماه است. 
دامنه�اثرگذاری�وام��

بس��یاری فکر می کنند رکودی که در بازار 
شاهدیم به دلیل قدرت خرید پایین متقاضیان 
رقم خورده و ش��اهد کاه��ش حجم معاملات 
هس��تیم. البته افزایش وام مس��کن می تواند 
تاثیرات خوبی در تحریک تقاضا داش��ته باشد 
اما به دلیل فاصله بس��یار زیاد مبلغ تسهیلات 
مسکن با نرخ تمام شده ملک دامنه اثرگذاری 

وسیعی ندارد. 
هرچند چنین حمایت هایی ازس��وی دولت 
به مراتب بهتر و سازنده تر از مداخله در زمینه 
ساخت وساز است اما به دلیل پایین بودن سهم 
تسهیلات از کل مبلغ لازم برای خرید مسکن 
ش��اهد تاثیرگذاری ناچیز آن در بازار و قدرت 

خرید متقاضیان هستیم. 
در ح��ال  حاضر اف��رادی که قص��د مرمت، 
بازس��ازی و نوس��ازی منازل قدیم��ی و بافت 
فرس��وده را دارند از تسهیلات مسکن استفاده 
می کنن��د، این در حالی اس��ت ک��ه زوج های 
جوان که در پی خرید منزل هس��تند به دلایل 
عدیده ای از جمله ناکافی بودن این تسهیلات 
و همچنین بالا بودن مبلغ اقس��اط وام مسکن 

از دریافت آن صرف نظر می کنند. 
مشکل�بازار�کجاست؟��

آنچه مش��کلات را در بازار افزایش می دهد 
به دلی��ل  س��ردرگمی ها  و  ابهام��ات  وج��ود 
برنامه های دولت اس��ت که تا امروز انواع آن را 
شاهد بوده ایم و نمونه اخیر آن نیز ساخت یک 

میلیون مسکن در سال است. 
ای��ن مداخلات در بازاره��ای مختلف مانند 
خ��ودرو نی��ز وج��ود دارد؛ برای مث��ال اخیرا 
ش��نیدیم که طرحی تحت عنوان آزادس��ازی 
واردات خودرو مطرح شد اما به دلیل غیراصولی 
بودن این برنامه ها شاهد تاثیرگذاری مثبت در 

بازارها و کسب نتایج به نفع مردم نیستیم. 
این ن��وع قوانین و دخالت ه��ا به هیچ وجه 
اصولی نیس��ت و باعث می ش��ود چش��م انداز 
بازاره��ا دچار ابهامات ش��دید ش��ود و هر دو 
طرف عرضه و تقاضا با تردیدهای جدی مواجه 

شوند.
دولت�مداخله�نکند��

همان ط��ور که گفت��ه ش��د ورود دولت به 
فرآین��د ساخت وس��از نه تنها مش��کلی را حل 
نمی کند، بلکه تجربه ثابت کرده بر مشکلاتی 
که بازار با آن روبه رو است، خواهد افزود؛ برای 
مث��ال در دولت های نهم و دهم ش��اهد بودیم 
که طرح مس��کن مهر موفقیت آمی��ز نبوده و 
متاس��فانه با فس��اد و رانت خواری همراه و در 

برخی موارد هم پروژه ها نیمه تمام رها شد. 
نظارت درس��تی هم روی پروژه ها نیست و 
متاسفانه فرهنگ رانت نیز در برخی از فعالان 
این ح��وزه وجود دارد که اجرای این دس��ت 

برنامه ها را به مراتب دشوارتر کرده است. 
راهکار�چیست؟��

اگ��ر دول��ت فعالیت های حمایت��ی خود از 
بخ��ش خصوصی را گس��ترش ده��د و زمینه 
را برای تخصیص تس��هیلات ب��رای تهیه مواد 
اولی��ه و مصالح فراهم کن��د، نتیجه به مراتب 
بهتری خواهد گرفت، زیرا طرف عرضه تقویت 
می ش��ود و طبیعتا بازار به یک توازن نس��بی 

خواهد رسید.
 ورود مس��تقیم دولت ب��ه بازارها نمی تواند 
راهگش��ا باش��د، زیرا هیچ فعال ب��ازاری توان 
رقابت با دولت را ندارد. این ش��رایط زمینه را 
برای ایجاد رانت و فساد فراهم می کند و منجر 

به افزایش دامنه مشکلات می شود.

سهند اینانلو 
editor@smtnews.ir
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عبادالله محمدولی، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
با اش��اره ب��ه اثرپذیری بازار ارز از خبر س��کانداری علی 
صالح آب��ادی بر بانک مرکزی ب��ه  گفت: انتخاب 
آق��ای صالح آبادی تاثیراتی بر بازار داش��ته که می تواند 
به معنای ایجاد ثبات در هفته های پیش رو باش��د و این 

اتفاق مثبتی است که باید از آن استقبال کرد. 
وی در ادام��ه افزود: البته اخبار دیگری هم به موازات 

انتشار خبر ریاست کلی آقای صالح آبادی بر بانک مرکزی باعث شده فضای باثباتی 
را در بازار ارز و طلا شاهد باشیم. خبر احتمال ازسرگیری مذاکرات یکی از همین 

موارد است که بازار را تحت تاثیر قرار داده است. 
تبیت�نرخ�ارز�و�تقویت�زیرساخت�ها��

محمدولی با تاکید بر لزوم تقویت زیرساخت های اقتصاد در صورت تثبیت نرخ 
ارز عنوان کرد: اگر ما قصدی برای تثبیت بازار ارز داریم که اتفاقا اقدام مثبتی است 
باید همزمان اقدامات دیگری را نیز س��ازماندهی کنیم تا زیرس��اخت های اقتصاد 
کش��ور تقویت ش��وند؛ در غیر این صورت سرکوب نرخ ارز می تواند به ضرر اقتصاد 
تمام شود.  این فعال بازار ارز ادامه داد: در روزهای آخر تابستان و هفته نخست مهر 
ش��اهد رش��د نسبی نرخ دلار در بازار بودیم که در پی انتشار اخبار ناامیدکننده ای 
پیرامون مذاکرات رخ داده بود اما در روزهای اخیر ورق برگش��ته و چندین خبر 
باعث گشایش هایی در بازار شده و شاهد ریزش نرخ دلار و همچنین طلا و سکه 
هستیم.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ضمن اشاره به اظهارات ابراهیم رئیسی 
پیرامون لزوم تثبیت بازار ارز به  گفت: رئیس کل جدید بانک مرکزی برای 
تثبیت نرخ ارز نیازمند ابزارهایی اس��ت که یکی از آنها دسترس��ی به منابع ارزی 
کش��ور که در بانک های خارجی بلوکه ش��ده، است. اگر ما بتوانیم چنین امری را 
محقق کنیم می توان نسبت به تثبیت قیمت دلار و متعاقب آن طلا امیدوار بود، 
اما نباید از یاد برد که برای برقراری رابطه بانکی باید به میز مذاکره بازگردیم. این 

اقدام می تواند مسیر را برای آزادسازی منابع ارزی کشور هموار سازد. 
عوامل�مختلفی�دخیل�هستند��

وی ادام��ه داد: در واق��ع آق��ای صالح آب��ادی تنها با اتکا به سیاس��ت های پولی 
نمی توانن��د دس��ت به اجرای برنامه های خود که یک��ی از آنها ایجاد ثبات در بازار 
است بزنند، بلکه عوامل مختلفی در این میان دخیل هستند که مذاکره مهم ترین 
آنهاست.  محمدولی در پایان خاطرنشان کرد: به طور کلی نمی توان به این انتخاب 
مدیریت��ی از همین ابتدا انتقاد ک��رد، زیرا با اندکی تامل باید پیش از هر قضاوتی 
عملکرد ایشان و تیم مدیریتی بانک مرکزی را مورد ارزیابی قرار داد و سپس درباره 
کارآم��دی آق��ای صالح آبادی در این زمینه نتیجه گیری ک��رد. در مجموع انتظار 
می رود در ۶ ماه آینده تغییر خاصی رخ ندهد، اما اگر برنامه هایی که دولت اعلام 
کرده به صورت قابل قبولی اجرا ش��ود، از ابتدای س��ال ۱۴۰۱ شاهد گشایش های 

اقتصادی خواهیم بود. 

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس، یکی از محورهای مهم ماموریتی 
بانک مرکزی در مقطع کنونی را آزادسازی منابع مالی جمهوری اسلامی 

ایران دانست.
ب��ه گزارش خان��ه ملت، محمدرض��ا پورابراهیمی، رئیس کمیس��یون 
اقتص��ادی مجل��س، با اش��اره به انتص��اب رئیس جدید بان��ک مرکزی، 
گفت:پ��س از چند هفته از آغاز به کار رس��می دولت س��یزدهم، رئیس 
کل بان��ک مرکزی تعیین ش��ده که آقای صالح آب��ادی نیرویی تجربه دار 
در ح��وزه مس��ائل پولی و بانکی و ارزی به وی��ژه صاحب تجربه در حوزه 

بازار س��رمایه اس��ت. قطعا ای��ن تجربیات می تواند به تحق��ق برنامه ها و 
ماموریت های بانک مرکزی کمک کند و امیدواریم با حضور صالح آبادی 
 در پس��ت ریاست بانک مرکزی ش��اهد تحولات اساسی در بانک مرکزی 

باشیم.
وی تصمیم��ات مربوط ب��ه حوزه بانک مرکزی در ح��وزه بین الملل و 
تحریم  ه��ا و همچنین تصمیمات مربوط به مس��ائل داخلی را دو چالش 

مهم پیش روی بانک مرکزی برشمرد.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: در ح��وزه بین الملل، بانک 

مرکزی باید به طور جدی دنبال راهکاری باش��د که در صورت اس��تمرار 
تحریم ها بتوانیم اقتصاد کشور را از طریق مراودات بانکی بین کشورمان 

و بانک های سایر کشورها پیش ببریم.
پورابراهیم��ی افزود: بازنگری در نقش��ه راه انتقال پول از کش��ور باید 
به نحوی باش��د که حتی بانک مرکزی کش��ورمان بتواند با بانک مرکزی 
سایر کش��ورها در ش��رایط تحریمی تعریف جدیدی از مراودات پولی و 
بانکی داش��ته باشد و این مراودات به نحوی صورت گیرد که ما در حوزه 

تجارت نفت و تجارت غیرنفتی شاهد کمترین آسیب باشیم.

تشریح انتظارات 
مجلس از 
صالح آبادی

 نه تنها بانک 
مرکزی نباید 

از دولت 
حرف شنوی 
داشته باشد 
بلکه در برخی 

از مقاطع رئیس 
کل بانک مرکزی 
اصولا باید جلوی 
تصمیمات تیم 

اقتصادی دولت 
و حتی وزیر 
اقتصاد هم 

بایستد

وام مسکن 
 ضروری
 اما ناکافی

آیدین سلمانی
کارشناس و فعال بازار مسکن

انتخاب علی صالح آبادی به عنوان رئیس کل بانک مرکزی بس�یاری از کارشناس�ان اقتصادی به ویژه صاحب نظران حوزه پولی 
و بانکی را متعجب س�اخته و باعث انتش�ار تحلیل های متفاوتی از آینده سیس�تم بانکی و پولی کش�ور در ش�رایط ریاست علی 
صالح آبادی ش�ده که عمدتا حاکی از نارضایتی متخصصان امر از این انتصاب اس�ت. کارشناس�ان اقتصادی معتقدند دولت با این 
انتخاب زمینه را برای ایجاد فضایی بدون حاش�یه در راس�تای اس�تقراض از بانک مرکزی فراهم س�اخته، زیرا پیش تر شاهد بروز 
اختلافات�ی بی�ن مس�ئولان دولتی و اعض�ای هیات دولت با رئیس کل بانک مرکزی بر س�ر جبران کس�ری بودجه دولت از محل 
اس�تقراض از بانک مرکزی بوده ایم. با این وجود برخی دیگر از کارشناس�ان و فعالان بازار ارز از س�کانداری صالح آبادی بر بانک 
مرکزی ابراز خشنودی کرده و معتقدند دولت با این انتخاب سیگنال مشخصی را به اقتصاد داده و آن هم اراده جدی برای تثبیت 

نرخ دلار و ایجاد ثبات در بازار ارز است. 

یوسف کاووسی، استاد دانشگاه و کارشناس امور بانکی با اشاره به 
تصدی پس��ت ریاست کلی بانک مرکزی توسط علی صالح آبادی به 
 گفت: باتوجه به اینکه ایشان سابقه چندان زیادی در عرصه 
بانک��داری ن��دارد، نمی توان این انتصاب را م��ورد قضاوت قرار داد و 
عملکرد وی را ارزیابی کرد؛ از همین رو چاره ای غیر از صبر کردن و 
دیدن عملکرد وی در پست مهم ریاست کلی بانک مرکزی نیست. 
وی در ادامه افزود: ریاس��ت بانک مرکزی باید به مدیرانی برس��د 

که س��ابقه فعالیت در حوزه بانکداری مرکزی را داش��ته باش��ند. البته برخی از 
رؤسای قبلی هم این ویژگی را نداشتند، اما به هر حال امروز آقای صالح آبادی 
ریاست بانک مرکزی را بر عهده گرفته اند و باید دید که چه عملکردی از خود 

برجای می گذارند؟
صالح�آبادی�بانکدار�مرکزی�نیست��

کاووس��ی با تاکید بر لزوم داش��تن تجربه بانکداری کلان برای رؤسای بانک 
مرک��زی عنوان کرد: همان طور که گفته ش��د تجربه ای که رئیس جدید بانک 
مرکزی در زمینه مدیریت بانک داشته، محدود به مدیرعاملی یک بانک تجاری 
)بانک توس��عه ص��ادرات( بوده و این امر نمی تواند ب��رای یک رئیس کل بانک 
مرکزی کافی باشد. یک رئیس موفق در این عرصه باید تجربه ارائه خدمت در 

جایگاه یک بانکدار مرکزی را داشته باشد.
این اس��تاد دانشگاه ادامه داد: مشکل اینجاست که رؤسای بانک های تجاری 
وقت��ی در رأس بان��ک مرکزی ق��رار می گیرند از برخورد ب��ا بانک ها صرف نظر 
می کنن��د ی��ا اینکه به طور کلی تمایلی برای مقابله با تخلف این بانک ها ندارند، 
زی��را عموم��ا پس از اتمام دوره ریاست ش��ان بار دیگر بای��د به مجموعه همان 

بانک های تجاری بازگردند. 
وی افزود: پیش تر آقایان همتی، سیف و بهمنی هم بانکدار تجاری بودند و آنها 
نی��ز معم��ولا با بانک های متخلف برخورد خاصی نمی کردند، زیرا پس از دوران 
ریاس��ت کلی خود در بانک مرکزی، مجبور به بازگشت به همین حوزه بودند و 

طبیعتا اراده ای برای برخورد با بانک های متخلف نداشتند. 
هماهنگی�با�دولت؟��

کاووس��ی بیان کرد: در روزهای اخیر ش��اهد ابراز نظراتی هستیم که از ایجاد 
هماهنگی بین بانک مرکزی و دولت حمایت می کند، این در حالی اس��ت که 
چنین امری کاملا به ضرر اقتصاد کش��ور اس��ت و اصلا اتفاق خوبی نمی تواند 
باش��د. اتفاقا نه تنها نباید چنین اتفاقی رخ بدهد، بلکه در برخی از مقاطع باید 
رئی��س کل بان��ک مرکزی جلوی تصمیمات تیم اقتص��ادی دولت و حتی وزیر 
اقتصاد هم بایس��تد.  این کارش��ناس اقتصاد با تاکید بر آثار مخرب اس��تقراض 
دولت از بانک مرکزی بر اقتصاد به  گفت: وقتی رئیس کل بانک مرکزی 
حرف گوش کن باشد، در زمینه استقراض از بانک مرکزی شاهد ایجاد هماهنگی 
بین دولت و بانک مرکزی خواهیم بود که این امر در نهایت به افزایش نرخ تورم 
ختم می ش��ود؛ از همین رو بانک مرکزی باید توس��ط فردی هدایت شود که از 
شیخوخیت لازم برای سکانداری چنین نهاد مهمی برخوردار باشد و در مقابل 

خواسته های غیراصولی و غیرقانونی دولت ایستادگی کند. 
شعارهای�خوشایند��

این استاد اقتصاد با زیبا خواندن شعارهای داده شده ازسوی مسئولان دولت 
سیزدهم و همچنین رئیس جدید بانک مرکزی یادآور شد: شعارهایی که داده 
می ش��ود بخش خوش��ایند و امیدوارکننده کار اس��ت که باعث می شود با دید 
مثبت تری به آینده بانک مرکزی نگاه ش��ود. با نگاه به برنامه ها و ش��عارهایی 

ک��ه تاکن��ون مطرح ش��ده درمی یابیم آقایان رئیس��ی، خاندوزی و 
صالح آبادی برنامه های خوبی ارائه کرده اند اما مسئله مهم این است 
ک��ه این برنامه ها چگونه اجرا می ش��ود؟ اج��رای برنامه ها در ایران 
هم��واره در چال��ش بوده، زیرا غالب برنامه هایی که ارائه می ش��وند 
دارای نقاط مثبت بسیاری هستند و در بسیاری از موارد با یکدیگر 
اشتراک دارند، اما وقتی کار به اجرا می رسد ورق برمی گردد و نتیجه 
آن چیزی نمی ش��ود که وعده اش داده ش��ده بود. ح��الا امیدواریم 
حداقل در بانک مرکزی ش��اهد تغییر رویکرد توس��ط رئیس کل جدید باشیم 
و برنامه هایی که عمدتا مثبت و امیدوارکننده هس��تند، به نحو احس��ن اجرایی 

شوند. 
وی اف��زود: در ای��ران مدیران این حوزه همواره وعده داده اند تورم، نقدینگی، 
پایه پولی و خلق پول و... کنترل می شود اما در نهایت اتفاقات به گونه دیگری 
رقم می خورد و ما شاهد وخیم تر شدن اوضاع هستیم. برای مثال باید به موضوع 
هماهنگی بین دولت و بانک مرکزی برگش��ت. در چنین ش��رایطی که حاصل 
کوتاه آمدن رؤس��ای قبلی بانک مرکزی با دولت های وقت است، بانک مرکزی 
باید بدون تردید در راس��تای ممانعت از استقراض و نپذیرفتن درخواست های 
مخ��رب دولت مقاومت کند، وگرنه ت��ورم نیز روند صعودی که در پیش گرفته 

را ادامه خواهد داد. 
ابقای�کمیجانی�بهتر�بود��

کاووسی با تاکید بر سابقه پربار علی اکبر کمیجانی )رئیس کل پیشین بانک 
مرکزی( به  گفت: بهترین گزینه در ش��رایط کنونی می توانس��ت ابقای 
دکتر کمیجانی باش��د، زیرا ایش��ان یکی از بهترین اقتصاددانان ایرانی است که 
درون مجموعه بانکی کش��ور مش��غول فعالیت اس��ت. ایش��ان باتوجه به چهره 
آکادمیکی که دارند، رویکرد سیاسی و غیرعلمی در مدیریت خود نداشتند، به 
همین دلیل دکتر کمیجانی می توانستند به نحو بهتری مدیریت بانک مرکزی 

را پیش ببرند.
این استاد دانشگاه ادامه داد: باتوجه به نیازی که در زمینه هماهنگی دولت و 
بانک مرکزی احساس می شود، شاهد برداشته شدن آقای کمیجانی که استاد 
اقتصاد اس��ت و س��ابقه بسیار طولانی در امر مدیریت بانکی و بانکداری مرکزی 
دارند، از این سمت هستیم، اما اگر 2 ماه دیگر شاهد جهش های 3 یا ۴ درصدی 
تورم باش��یم، رسانه ها باید واکنش نش��ان داده و دولت و بانک مرکزی را مورد 

پرسش قرار دهند. 
او گفت: در حال  حاضر نیز باتوجه به رش��د تورم باید پرس��ید چرا این اتفاق 
رخ می دهد و دلیل تشدید نرخ تورم در 2 ماه اخیر چیست؟ در حالی که گفته 
می ش��د دولت در ۵ ماه ابتدایی س��ال از حس��اب تنخواه بانک مرکزی استفاده 
ک��رده، اما آقای خاندوزی مدعی ش��دند در 2 ماه اخیر چنین اتفاقی رخ نداده 
اس��ت. حال این س��وال مطرح می ش��ود که دلیل تش��دید نرخ تورم در کشور 

چیست؟ 
تثبیت�نرخ�ارز��

کاووس��ی در پایان خاطرنش��ان کرد: باتوجه به سیگنال مذاکرات و اظهارات 
اخیر وزیر خارجه می توان نسبت به بازگشت ایران به میز مذاکره امیدوار بود. در 
صورت تحقق این سناریو و به محض اینکه مذاکرات آغاز شود، نرخ ارز می تواند 
ت��ا 2۶ ه��زار تومان هم کاهش پیدا کند؛ یعنی باید ت��ا جایی ریزش قیمتی را 
شاهد باشیم که نرخ بازار آزاد به نرخ نیمایی نزدیک شود. اگر هم قرار باشد ارز 

تک نرخی شود باید در محدوده 23 هزار تومان به تثبیت برسد. 

بانک�مرکزی،�بانکدار�مرکزی�می�خواهد

ابزارهای�تثبیت�نرخ�ارز�و�
خبر�ریاست�صالح�آبادی

از تحلیل های منتش��ر ش��ده توس��ط صاحب نظران و متخصصان حوزه اقتصاد 
اس��تنباط می ش��ود دولت ب��رای ایجاد ثبات در ب��ازار ارز نیازمند چندین فاکتور 
اس��ت که مهم ترین آنها گش��ایش دیپلماتیک و پیرو آن دسترسی به منابع ارزی 
بلوکه شده و دلارهای نفتی است؛ از همین رو مدافعان انتخاب صالح آبادی برای 
پس��ت ریاس��ت کلی بانک مرکزی با تاکید بر لزوم برقراری روابط دیپلماتیک و 
ایجاد فضایی مناس��ب به منظور مذاکره اعتق��اد دارند رئیس جدید بانک مرکزی 
نیازمند حمایت های دولت برای ایجاد ثبات در بازار ارز و متعاقب آن کنترل نرخ 
تورم است؛ اما عده دیگری هم با تاکید بر اهمیت حفظ ارزش پول ملی معتقدند 
صالح آب��ادی به ج��ای تمرکز بر کنترل نرخ دلار باید به فکر اجرای سیاس��ت های 
انضباطی باش��د که آن هم جز با وجود اراده ای در س��ازمان برنامه و بودجه محقق 
نخواهد شد. در یک کلام می توان گفت صالح آبادی برای موفقیت در بانک مرکزی 
نیازمن��د تعام��ل چندین نهاد دولتی و غیردولتی اس��ت اما به هیچ وجه نباید در 
مقابل درخواس��ت دولت در جهت اس��تقراض از بانک مرکزی کوتاه بیاید؛ در غیر 

این صورت باز هم شاهد تشدید نرخ تورم خواهیم بود. 

سخن�پایانی...

 از کنترل تورم 
تا تثبیت نرخ ارز

�چالش�های�رئیس�کل�جدید�بانک�مرکزی�را�
بررسی�کرد
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وضعیتی که در هفته های گذشته، به ویژه در 
روزهای پایانی فصل تابس��تان شاهد بودیم در 
تقاطع قرارگرفتن چندین موضوع بود که یکی 
از مهم تری��ن آنه��ا در 2 تا 3 ماه اخی��ر بازار را 

مستعد یک اصلاح کرد.
قاعدت��ا از نظ��ر روانی و تکنیکال��ی بازار نیاز 
به اصلاح دارد. به طورکلی بورس بازاری اس��ت 
که فراز و نش��یب های زیادی داشته و نمی توان 
انتظار داشت روند صعودی آن همیشگی باشد.
علت دیگری که موجبات ریزش شاخص کل 
را فراهم کرده، سیاست های جدید دولت است. 
اخباری که به گوش می رسد نگرانی هایی را بین 
سهامداران ایجاد کرده که از جمله آنها می توان 
به قیمت گذاری دس��توری، محدودسازی روند 
بازار آزاد و... اش��اره کرد. همه موضوعاتی که به 
آنها اش��اره ش��د زمینه ای را فراهم کرده اند که 
می تواند س��رمایه گذاران بلندمدت و بنیادی را 
بیش از پیش نگران کند و این وضعیت به سود 

بازار نیست.
محدودیت�نقدینگی��

و  بنی��ادی کاران  همان طورک��ه می دانی��م 
س��هامداران با دی��د بلندمدت چش��م اندازی 
دس��ت کم 2 یا ۴ س��اله را برای فعالیت در بازار 
می بینن��د. از همین رو ایجاد چنین ش��رایطی 
باعث برانگیخته شدن هیجانات و ایجاد فضایی 

ملتهب در بازار خواهد شد.
وقتی همه این موضوعات را دنبال می کنیم، 
به مس��ئله خروج سرمایه از بازار و مهم تر از آن 
وارد نشدن نقدینگی به بورس برمی خوریم که 
می تواند تاثیر بس��زایی روی بازار مهمی مانند 

بورس داشته باشد.
فروش�اوراق��

مسئله دیگر شدت گرفتن فروش اوراق است 
که باعث ش��دت گرفتن ریزش ش��اخص شد. 
اقدامات دولت در راس��تای فروش اوراق باعث 
شد وضعیت ریزشی سهام تثبیت شود. به دلیل 
خ��روج همزم��ان نقدینگی از ب��ورس طبیعتا 
می توانس��تیم انتظار کاهش تقاضا و همچنین 
رش��د عرضه را داش��ته باش��یم که این فرآیند 

نتیجه ای به جز ریزش بازار نخواهد داشت.
معاملات�الگوریتمی��

درب��اره معاملات الگوریتم��ی می توان گفت 
که در نهایت بازار س��رمایه ایران باید به سمت 
پذی��رش این پدی��ده برود، یعن��ی جایی برای 
فرارک��ردن از چنی��ن ابزارهایی وج��ود ندارد 
و فقط باید به ش��کل درس��ت و اصولی از آنها 
اس��تفاده کرد در غیر این ص��ورت، می تواند به 

ابزاری مخرب برای بازار تبدیل شود. 
وقت��ی ب��ازاری در جهان عمیق می ش��ود و 
وسعت پیدا می کند، الزاما دیگر اپراتور نمی تواند 
همه کارها را انجام دهد، در این صورت اس��ت 
ک��ه باید معاملات ماش��ینی الگوریتمی را وارد 

سیستم کرد.
در این زمینه دو نظر وجود دارد؛ یک س��ری 
معتقدند معاملات الگوریتمی با نیروی انسانی 
تف��اوت زیادی ایجاد ک��رده و این رقابت نابرابر 
اس��ت، که ب��ه نظر می رس��د بره��ان چندان 
محکمی نباش��د. به هرح��ال در دنیا هم از این 
ابزارها استفاده می شود و ما نیز باید این موضوع 

را بپذیریم.
نکت��ه بع��دی ه��م دس��تاویز قرارگرفت��ن 
موضوع هایی مانند معاملات الگوریتمی اس��ت 
که به عن��وان دلیل و عاملی برای ریزش هرچه 
بیش��تر بازار معرفی می ش��ود. چ��ون این گونه 
مفاهی��م برای مردم جدید اس��ت و آش��نایی 
چندانی با آن وجود ندارد، به عنوان عامل اصلی 
ریزش بازار معرفی می ش��وند تا موضوع خارج 
ش��دن کنترل و هدایت بازار از دست مسئولان 

موردتوجه قرار نگیرد.
معمولا موضوع مبهمی ب��رای توجیه ماجرا 
مطرح می ش��ود تا دست کم برای مدتی اذهان 
س��رمایه گذاران به سمت آن جلب شود و برهه 
حس��اس بازار عبور ک��رده و باردیگر روی روال 
بیفتد. تقریبا چند ماه پیش هم، چنین موضوعی 
را می شنیدیم )متوقف کردن معاملات( و حالا 
دوب��اره بحث آن را مط��رح می کنند اما به نظر 
می رس��د ب��ا تغییر ف��از بازار ای��ن موضوع هم 

به دست فراموشی سپرده خواهد شد. 
در واق��ع به دلیل فق��دان توانایی در مدیریت 
بهینه بازار س��عی می شود دلیل این اتفاقات به 
گردن جامعه انداخته ش��ود تا به جای مواخذه 
مدیران بازار، این چالش بین شرکت های حوزه 
انفورماتیک با معاملات الگوریتمی و سهامداران 
خرد انجام و پس از مدتی هم مسئله به طورکلی 

به دست فراموشی سپرده شود. 

اصلاح در پی 
رشد دو ماهه 
بازار

نیما آگاهی
کارشناس و مدرس بازارهای مالی

پایکوبی در کوچه بورسی ها 
�واکنش�سهامداران�به�ریاست�علی�صالح�آبادی�بر�بانک�مرکزی�را�بررسی�کرد

پیش�نهاد عل�ی صالح آب�ادی برای تصدی پس�ت 
ریاس�ت کل�ی بان�ک مرکزی از س�وی خان�دوزی و 
تایید مدیرعامل پیش�ین بانک توسعه تعاون به این 
س�مت از س�وی هیات دولت از جمله تحولات مهم 
و تاثیرگ�ذار هفت�ه پیش بود که س�هامداران بورس 
تهران را امیدوارت�ر از قبل روانه تالار معاملات بازار 

سهام کرد.
کارشناس�ان معتقدند دلیل خوش�حالی بورسی ها 
از این انتصاب، ایجاد امید در بین س�هامداران برای 
کاه�ش و حداقل تثبیت نرخ س�ود بانکی اس�ت که 
به عن�وان رقیبی سرس�خت برای بازار س�هام ایفای 

نقش کرده است.
 فعالان بازار با اشاره به سابقه مدیریت صالح آبادی 
در س�ازمان ب�ورس و ش�ناخت وی از زیروب�م این 
حوزه امیدوارند مش�کلاتی که در دوره های پیشین 
بانک مرکزی ش�اهد بودن�د را باردیگر تجربه نکرده 
و بازار س�هام بتوان�د به عنوان بهتری�ن گزینه برای 

سرمایه گذاری گوی سبقت را از بانک ها برباید. 

صالح�آبادی�بورس�را�می�شناسد

سخن�پایانی...یک�اتفاق�خوب�در�بانک�مرکزی

فردین آقابزرگی، کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره 
به آش��نایی عل��ی صالح آبادی با بازار س��هام به  
گف��ت: رئیس کل جدید بانک مرکزی ش��ناخت خوبی 
از بازار سهام داشته و نقاط قوت و ضعف آن را به خوبی 
می شناس��د. البته این موضوع می تواند به عنوان چاقوی 
دولبه ای عمل کرده و به ضرر یا نفع بازار تمام ش��ود اما 
نکته این است که ایش��ان حتی مدیران میانی سازمان 
بورس را نیز کاملا می شناس��د و ارتب��اط خوبی با بدنه 

بازار سرمایه دارد. 
وی در ادام��ه اف��زود: با توجه به ش��ناختی که آقای 
صالح آبادی از مدیران بازار دارند می توان نسبت به ایجاد 
هماهنگی بیش از پیش بین بازار پول و سرمایه امیدوار 
بود، اتفاقی که فقدان آن در س��ال ۹۹ باعث فدا شدن 
بازار سهام در برابر بازار پول شد و آسیب های زیادی به 

اقتصاد کشور وارد کرد. 
مسیر�مشترک،�تاکتیک�متفاوت���

آقابزرگ��ی عنوان ک��رد: اقتصاد ای��ران عموما قائم به 
اشخاص و مدیران این جناح و آن جناح سیاسی نیست، 
بلکه یک جریان کلی دارد و به س��متی حرکت می کند 
که ب��ا تغییر مدیران، تغییر نمی کن��د. فقط تفاوتی که 
وج��ود دارد تغیی��ر در نوع نگاه به مقصد اس��ت، وگرنه 
هدف و نقش��ه راه یکی است. در زمینه سیاست گذاری 
پول��ی همچنین رویکردی وجود دارد و نمی توان انتظار 
داش��ت با آمدن آقای صالح آبادی تغییر خاصی در بانک 

مرکزی و نظام بانکی کشور ایجاد شود. 

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به وجود 
سیاست های ثابت در مسیر روبه جلوی اقتصاد 
کش��ور، تاکید کرد: این موضوع حتی در حد 
وزرا و روس��ای جمه��وری هم صادق اس��ت. 
به طورکل��ی م��ا اهداف مش��خصی در اقتصاد 
داری��م که مدیران باید برای رس��یدن به آنها 
ت��لاش کنند. البته همان طور که گفته ش��د، 
تفاوت هایی در استراتژی ها و تاکتیک ها وجود 

دارد ک��ه در زمینه بانک مرکزی و ب��ورس اوراق بهادار 
می توان به مصادیقی مانند نرخ سود سپرده و بین بانکی، 
نرخ ارز، پایه پولی و نقدینگی اش��اره کرد که می توانند 

تاثیرات گسترده ای روی یکدیگر داشته باشند.
آقابزرگی در ادامه یادآور ش��د: روی هم رفته اگر دقت 
کنیم در همه دوره های ریاست بانک مرکزی شاهد یک 
رویکرد مشترک بوده ایم و تنها اختلافات و تفاوت هایی 
در جزئیات وجود داش��ته که البته بسیار مهم هستند. 
در این زمینه خاص هم به نظر می رسد آقای صالح آبادی 
قصد ایجاد تحول ساختاری در نظام بانکی نداشته باشد 
اما حتما نحوه کار ایش��ان متفاوت با آنچه در دوره های 

پیشین شاهد آن بوده ایم، خواهد بود. 
بورس،�قلک�دولت�نیست���

این کارشناس و فعال باس��ابقه بازار سرمایه با ارجاع 
ب��ه اظهارات ابراهیم رئیس��ی درب��اره بورس به  
گفت: در سخنان رئیس جمهوری هم شنیدیم که گفته 
شد بازار س��رمایه، قلک دولت برای جبران نقدینگی و 

کسری بودجه نیس��ت. باید توجه داشت که 
بازار س��هام محلی برای سرمایه گذاری مردم 
بوده و صنایع نیز می توانند از این محل تامین 

مالی شوند. 
وی در ادام��ه بی��ان کرد: با توج��ه به این 
نکت��ه، سیاس��ت اتکا ب��ه ذات و تش��کیلات 
درونی بانک مرکزی و همچنین نگاه مستقل 
دولت و سیاس��ت گذار پولی کشور به سازمان 
بورس باید از سوی آقای صالح آبادی در دستور کار قرار 
بگیرد، تا باردیگر ش��اهد اتفاقاتی که در س��ال ۹۹ رخ 
داد، نباش��یم. با توجه به آنچه از رئیس کل جدید بانک 
مرک��زی می دانیم هم احتمالا ایش��ان چنین رویکردی 

ندارد. 
این کارشناس ادامه داد: البته نباید فراموش کرد که 
اس��تقلال بانک مرکزی هم از دیگر مواردی اس��ت که 
می توان��د کار را برای بخش ه��ای دیگر اقتصاد از جمله 
بورس آس��ان تر کن��د. به عنوان مثال، اگر س��ایه اقتدار 
دولت بر سر بانک مرکزی سنگینی کند، اتفاقات چندان 
جالبی رخ نخواهد داد که یکی از آنها جبران کسری از 
محل استقراض از بانک مرکزی است که به ضرر کلیت 

اقتصاد کشور خواهد بود. 
وی ادام��ه داد: این موضوع دقیقا آن نکته ای اس��ت 
که بارها از س��ایر روس��ای س��ازمان هم انتظار داشتیم 
و حقیقی ها و حقوقی ها با تاکید بر مس��ئله اس��تقلال 
س��ازمان، حرکت به این سمت را یکی از ضروریات بازار 

سهام می دانستند. 
تکلیف�نرخ�سود�چه�می�شود؟��

این فعال باسابقه بازار به موضوع نرخ سود بانکی اشاره 
کرد و یادآور ش��د: تعیین نرخ س��ود بانکی در ایران در 
اختیار اشخاص نیست که با تغییر مدیران شاهد تغییر 
در رویکردهای عملیاتی در این حوزه باشیم. همان طور 
که گفته شد، اقتصاد ایران یک مسیر مشخص را دنبال 
می کند و نرخ س��ود هم یکی از مصادیق این امر است. 
به طورکلی احس��اس اینکه آقای صالح آبادی قصد ایجاد 
تغییرات اساسی در زمینه تعیین نرخ سود داشته باشد 
به ناظران بازار دس��ت نمی دهد و بیشتر سیگنال ثبات 
دریافت می شود. همان طورکه گفته شد، مدیران تابعی 
از این جریان عمومی هس��تند و بعید اس��ت نرخ سود 

بانکی تغییر خاصی پیدا کند. 
آقابزرگی در پایان خاطرنشان کرد: ما در برنامه ششم 
توس��عه نیز انحرافات زیادی داش��ته ایم. به عنوان مثال، 
باید صفر درصد کس��ری بودجه در پایان برنامه شش��م 
می داشتیم اما در حال حاضر کسری ۵۰ درصدی بودجه 

را در کشور شاهد هستیم. 
متاس��فانه برنامه های اجرایی مدونی در حوزه اقتصاد 
نداری��م و در ح��ال حرکت با سیاس��ت های روزمره در 
بخش های مختلف هس��تیم. این رویک��رد که منجر به 
بی ثباتی در بخش های گوناگون می شود می تواند زمینه 
را برای ایجاد نوسانات نرخ سود، ارز و... فراهم کند و در 

واقع یک ریسک به شمار می رود. 

همایون دارابی، کارش��ناس بازار سهام با اشاره به سابقه 
علی صالح آبادی، ریاس��ت سازمان بورس به  گفت: 
انتخاب آقای صالح آبادی به عنوان رئیس کل بانک مرکزی، 
خبر بسیار خوبی برای فعالان بورس به شمار می رود، زیرا 
برای نخس��تین بار س��کاندار بانک مرکزی از بازار سرمایه 
می آید. ایش��ان تجربه ۱۰ س��اله در نظ��ام بانکی دارند و 
کارش��ان را با بازار سهام ش��روع کرده  و به باور بسیاری از 
سهامداران، عملکرد خوب و قابل قبولی هم در این حوزه از 
خود برجای گذاشته اند. وی در ادامه افزود: همین موضوع 
فض��ای مثبتی را در بازار ایجاد می کند که می تواند زمینه 

را برای ایجاد رونق در بورس فراهم کند. 
اختلافات�قدیمی��

دارابی با اش��اره به وجود اختلافات��ی بین بانک مرکزی 
و بورس در س��ال های گذش��ته، عنوان کرد: ب��ا توجه به 
اینک��ه رئیس کل بانک مرکزی عضو ش��ورای عالی بورس 
نیز هست، قطعا می توان انتظار داشت هماهنگی ها بین دو 
بازار س��رمایه و پول بیش از هر زمان دیگری شود و دیگر 

شاهد تقابل بین این دو بازار نباشیم. 
وی ادام��ه داد: همان ط��ور ک��ه می دانیم برای س��ال ها 
دیواری بین بازار پول و س��رمایه کش��یده شده بود که در 
مس��ئله صندوق های درآمد ثابت و... تبلور می یافت و حالا 
ب��ا توجه به آنچ��ه در بانک مرک��زی رخ داده امیدواری ها 
نس��بت به از میان برداشته ش��دن این دیوار قوت گرفته 

است. 
ثبات�در�فردوسی�میسر�است؟��

این کارش��ناس باسابقه بازار س��هام با اشاره 
به سیاس��ت گذاری های ثبات بخش بازار ارز به 
 گفت: تثبیت ن��رخ ارز یکی از تله هایی 
است که می تواند هر مدیری را در بانک مرکزی 
دچار دردسر کند، زیرا مداخله در بازار با توجه 

ب��ه محدودیت های گس��ترده در امر دسترس��ی به منابع 
ارزی، کار بسیار سختی خواهد بود و می توان انتظار ایجاد 
نوس��انات در بازار را داشت. دارابی به مؤلفه های تاثیرگذار 
بر نرخ ارز اش��اره کرد و یادآور ش��د: ای��ن موضوع هم به 
میزان کس��ری و هم نرخ نفت و مذاکرات وین بازمی گردد 
که باعث ش��ده از چارچوب اختیارات رئیس بانک مرکزی 
خارج باشد. در واقع ریاست کل بانک مرکزی وظیفه ای را 
ب��ر عهده دارد که اهرم های زیادی بر آن اثر می گذارند؛ از 
همین رو می توان گفت تثبیت نرخ ارز و مدیریت این حوزه 

برای رئیس کل بانک مرکزی، کار بسیار دشواری است. 
وی ادامه داد: ابزارهایی که در اختیار بانک مرکزی است 
بس��یار محدود بوده و تنها با اتکا ب��ه این ابزارها نمی توان 

بازار و نرخ ارز را کنترل کرد. 
سرکوب�نرخ�دلار�اشتباه�است��

این تحلیلگر بورس با اش��اره به سیاس��ت های کنترلی 
نرخ دلار بیان کرد: باید توجه داش��ت تثبیت نرخ ارز کار 

درستی نیست و در زمینه مدیریت بازار ارز باید 
سیاستی شناور داش��ت که با توجه به تحولات 
اقتص��ادی بتوان نبض ب��ازار را نی��ز در اختیار 
گرفت اما س��رکوب ن��رخ دلار نمی تواند راهکار 

مناسبی برای بانک مرکزی باشد. 
افزای�ش�ن�رخ�س�ود،�ی�ک�خط�ای���

بزرگ
این فعال و کارش��ناس بازار س��رمایه به سیاس��ت های 
صالح آبادی در زمینه تعیین نرخ س��ود اشاره کرد و یادآور 
ش��د: افزایش نرخ سود با توجه به وضعیتی که در اقتصاد 
ایران حاکم ش��ده، یک اش��تباه بزرگ است. از سویی هم 
افزایش نرخ س��ود بانکی به معنای تشدید زیان های بسیار 
س��نگین بانک ها خواهد بود، به تازگی انتشار گزارش زیان 
انباشته بانک ملی را شاهد بودیم که بر نگرانی ها نسبت به 
وضعیت بانک های خصوصی و دولتی افزود. نباید فراموش 
کرد بانک های بورس��ی هم وضعیت مش��ابهی داش��ته و 
عمدتا با زیان های انباش��ته بس��یار بالایی مواجه هستند. 
از همین رو گفته می ش��ود افزایش نرخ بهره می تواند یک 

اشتباه کلیدی باشد. 
دارابی در پایان خاطرنش��ان کرد: همان طورکه می دانیم 
کشور در حال حاضر دچار رکود است و اگر چنین سیاستی 
را در دس��تور کار قرار بدهیم نه تنها به تشدید رکود دامن 

می زنیم، بلکه درگیر رکودتورمی هم خواهیم شد. 

نکته ای که کارشناسان با تاکید بر آن بورسی ها 
را نسبت به پایکوبی دچار تردید می کنند، مسئله 
کنت��رل تورم اس��ت که مهم تری��ن و اصلی ترین 
وظیف��ه بانک مرک��زی در نظام ه��ای اقتصادی 
به ش��مار می رود. در واق��ع اقتصاددانان معتقدند 
رش��د بورس با اتکا به تش��دید همیش��گی نرخ 
تورم نتیجه ای به غیر از باریک تر ش��دن گذرگاه 
خطرناک��ی ک��ه اقتصاد ایران در حال پشت س��ر 
گذاش��تن آن است، نخواهد داش��ت. این عده با 
تاکید بر زیانب��ار بودن رویکرد امی��دواری برای 
افزایش نرخ تورم با هدف رش��د بازدهی س��هام، 
بر لزوم ایجاد ثبات در فضای اقتصاد کشور تاکید 
داشته و به س��هامداران توصیه می کنند به جای 
آرزومندی برای رش��د نرخ ارز و همچنین تورم، 
رویک��رد معاملاتی خود را تغییر دهند، چون اگر 
مذاکراتی در پیش باش��د قطعا شاهد ریزش نرخ 
دلار و متعاق��ب آن ت��ورم خواهیم ب��ود و دولت 
سیزدهم نیز با توجه به سبقه سیاسی سکانداران 
آن از هی��چ فرصتی برای تثبیت نرخ ارز فروگذار 
نخواهند بود. این نقطه ایس��ت که ریاس��ت کلی 
یک مدیر بورس��ی در بانک مرکزی هم نمی تواند 
به عن��وان حرکت��ی هوش��مندانه و تاثیرگذار در 

اختیار سهامداران قرار بگیرد. 

رئیس کل جدید بانک مرکزی ش��ناخت خوبی از بازار س��هام داش��ته و نقاط قوت و 
ضعف آن را به خوبی می شناسد. البته این موضوع می تواند به عنوان چاقوی دولبه ای 
عمل کرده و به ضرر یا به نفع بازار تمام ش��ود. ایش��ان حتی مدیران میانی سازمان 

بورس را نیز کاملا می شناسند و ارتباط خوبی با بدنه بازار سرمایه دارند

سهامداران 
امیدوارند بازار 

سهام بتواند 
به عنوان بهترین 

گزینه برای 
سرمایه گذاری 

گوی سبقت را از 
بانک ها برباید 

ش��اخص بورس از ابتدای امس��ال تا پایان هفته گذش��ته در ۱2۶ روز 
معاملاتی با ۱۸۰ هزار و ۵۸۶ واحد افزایش، معادل ۱3.۸۱ درصد رش��د 

کرد.
به گزارش خبرگزاری تس��نیم، از ابتدای امس��ال تا پایان هفته گذشته 
۹2۹ میلی��ارد و ۸۱۷ میلیون انواع اوراق به��ادار به ارزش ۷۴۴2 هزار و 
۴۷۰ میلیارد ریال در بیش از ۱۰3 میلیون و 22۰ هزار و ۸۵۱ دفعه در 

۱2۶ روز معاملاتی در بورس اوراق بهادار موردمعامله قرار گرفت. 

این درحالی اس��ت که ۸۹ میلیارد و 3۸۰ میلیون واحد از صندوق های 
س��رمایه گذاری قابل معامله در بورس تهران به ارزش کل بیش از ۱۶۱۹ 
هزار و ۵۵۷ میلیارد ریال نیز در این مدت موردمعامله قرار گرفته است. 
این گزارش می افزاید: شاخص بورس نیز در این ۱2۶ روز با ۱۸۰ هزار و 
۵۸۶ واحد رشد، معادل ۱3.۸۱ درصد رشد کرد و در پایان هفته گذشته 

به رقم یک میلیون و ۴۸۸ هزار و 2۹3 واحد رسید. 
ش��اخص کل هموزن نیز در این مدت با ۱2 هزار و ۵۱۸ واحد کاهش، 

معادل 2.۸۵ درصد افت کرد و رقم ۴2۷ هزار و 2۸3 واحد را به نمایش 
گذاشت.

ش��اخص بازار اول هم در این مدت ب��ا ۱۴3 هزار و 2۱۵ واحد افزایش 
در این مدت به رقم یک میلیون و ۱۱2 هزار و 3۱۴ واحد و شاخص بازار 
دوم با 32۶ هزار و 232 واحد رشد به عدد 2 میلیون و ۹2۸ هزار و ۹۸۰ 
واحد رسیدند که به این ترتیب شاخص بازار اول با ۱۴.۷۸ درصد رشد و 

شاخص بازار دوم با ۱2.۵3 درصد افزایش همراه شدند.

رشد
 ۱۳.۸ درصدی 
شاخص بورس 
در سال ۱۴۰۰
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مراقب میزان مصرف گاز باشید
گرچه ایرانی ها در ۶ ماه نخس��ت امسال حدود یک درصد گاز 
کمتری نس��بت به مدت مشابه سال گذشته مصرف کرده اند، اما 
آمارها نش��ان می دهد با ش��روع پاییز و خنک شدن نسبی هوا، 

مصرف گاز رشد ۲.۵ درصدی را تجربه کرده است.
 ایرانی ه��ا در مصرف انرژی یک��ی از بدمصرف ترین ملت های 
جهان هستند؛ تا آنجا که براساس آمار اعلام شده از سوی آژانس 
بین المللی انرژی، ایران رتبه نخس��ت را در پرداخت یارانه انرژی 

جهان به خود اختصاص داده است.
ایران در س��ال گذش��ته حدود ۵ میلیارد دلار یارانه در بخش 
نف��ت، ۱۲.۵ میلیارد دلار در بخش برق و ۱۲.۲ میلیارد دلار در 
بخش گاز پرداخت کرده که در مجموع ۲۹.۵ میلیارد دلار یارانه 
به انرژی اختصاص یافته، این در شرایطی است که مجموع یارانه 
پرداخت ش��ده انرژی در جهان عددی حدود ۱۸۱ میلیارد دلار 
بوده است؛ بنابراین ایران در سال گذشته ۱۶.۲ درصد کل یارانه 
پرداخت شده به حامل های انرژی در جهان را به خود اختصاص 

داده است.
مجم��وع یارانه پرداخت ش��ده به بخش گاز در س��ال ۲۰۲۰ 
ح��دود ۳۵ میلیارد دلار بوده که ایران با پرداخت ۱۲.۲ میلیارد 
دلار س��همی حدود ۳۵ درصدی را به خود اختصاص داده است. 
همه اینها در حالی اس��ت که ایران گرچه دومین کش��ور دارنده 
ذخایر گاز جهان اس��ت و ظرفیت تولید گاز آن نیز بیش از یک 
میلیارد مترمکعب در روز است، اما برای تامین سوخت زمستانی 

نیروگاه ها با مشکل روبه رو است.
وزیر نفت نیز پیش از این با بیان اینکه در سال گذشته حدود 
۱۶۰ میلیون مترمکعب در بعضی از روزهای فصل س��رد به  ویژه 
در استان های ش��مال و شمال شرق کشور کسری گاز داشتیم، 
گف��ت: امس��ال پیش بینی می کنیم که با روند رش��د مصرف در 
کش��ور که بی��ن ۸ تا ۱۰ درصد اس��ت، در فصل س��رد تا ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب در روز کس��ری گاز داش��ته باشیم، به همین 

خاطر جلسات تامین سوخت زمستانی را شروع کردیم.
در هر صورت کمبود گاز در زمس��تان بس��یار جدی است. در 
سال های گذشته نیز گرچه دیگر قطعی گاز بخش خانگی به ویژه 
در اس��تان های ش��مالی اتفاق نیفت��اد، اما نیروگاه ه��ا با کاهش 
گازرس��انی در زمستان دس��ت به گریبان بودند. این موضوع در 
کن��ار پایین  بودن بازده نیروگاه های کش��ور، زنگ خطری برای 
قطعی برق در زمس��تان است. آمارها نشان می دهد در زمستان 
س��ال گذش��ته در برخی روزها، گاز تحویلی به نیروگاه ها به زیر 
۷۰ میلی��ون مترمکعب در روز رس��ید، این در حالی اس��ت که 
اگر نیروگاه های کش��ور بخواهند با همه ظرفیت خود کار کنند 
س��وختی معادل ۱۹۰ میلیون مترمکعب گاز در روز نیاز دارند؛ 
بنابراین بقیه س��وخت موردنیاز نیروگاه ها در زمس��تان به وسیله 
س��وخت مایع تامین شده اس��ت. امسال گرچه در ۶ ماه نخست 
س��ال آن گونه که مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام 
کرده، مصرف گاز در مقایسه با مدت مشابه سال قبل حدود یک 
درصد کاهش داش��ته اما با نخستین نسیم پاییزی و خنک شدن 
نس��بی هوا در اغلب نقاط کش��ور، مصرف گاز نیز افزایشی شده 
اس��ت. آمارهای ش��رکت ملی گاز ایران نش��ان می دهد در روز 
۱۳ مهر امس��ال، مصرف گاز به ۵۸۱ میلیون مترمکعب در روز 
رس��یده، این در حالی اس��ت که س��ال گذش��ته در همین روز، 

ایرانی ها ۵۶۷ میلیون مترمکعب گاز مصرف کرده اند.
ادام��ه روند افزایش��ی مصرف گاز در کش��ور، ع��لاوه بر آنکه 
می تواند سوخت رس��انی به نیروگاه ها را با مش��کل روبه رو کند و 
پایداری شبکه برق را به خطر بیندازد، ممکن است به قطع گاز 

برخی از مناطق کشور در روزهای سرد سال بینجامد.
به گزارش ایرنا، براس��اس تراز س��ال ۹۷، مصرف فعلی انرژی 
کش��ور معادل ۶.۳ میلیون بش��که نفت در روز است که چنانچه 
برنامه های بهینه س��ازی انجام ش��ود، قابلی��ت صرفه جویی ۵۰ 

درصدی مصرف انرژی وجود خواهد داشت.
در ط��ول دهه ه��ای اخیر عرضه ان��رژی اولیه کش��ور به طور 
متوس��ط س��الانه ۳ درصد رشد داش��ته و باتوجه به رشد تولید 
ناخالص داخلی موجب افزایش ش��دت مصرف انرژی اولیه شده 
است، در حالی که شدت مصرف انرژی جهان در طول دهه های 

گذشته روند کاهشی داشته است.
ش��دت عرضه انرژی در ایران بیش از ۳ برابر متوس��ط جهانی 
است و ایران از نظر میزان عرضه انرژی نزدیک کشور آلمان است 
اما شدت انرژی ایران ۶ برابر آلمان است، این در شرایطی است 
که میزان تولید ناخالص آلمان باتوجه به شاخص برابری قدرت 
خرید بیش از ۳ برابر و بدون در نظر گرفتن این شاخص ۶ برابر 
ایران است و این اعداد نشان می دهد مصرف انرژی در ایران در 

خدمت بخش غیرمولد است.

طرح: حسین علیزاده بدون شرح

کارتون  روز

از برج آزادی تا برج  ایفل
دکتر اردشیر صالح پور-1۷ بی مهر )نامهربان( 
1400: ناصر بزرگمهر زنگ زده اس��ت. طبق س��نت 
و بزرگی همیش��گی اش هم��واره هوای م��ا را دارد. 
مهربانانه احوالات ما را تک تک جس��ت وجو می کند؛ 
دلش با ما است و بزرگی و مهرش جاودان. خبر پرواز 
»عزت« را ش��نیده است. غمگین و س��وگوار شماره 
همس��ر و فرزندش را می خواهد تا تس��لیتی بگوید و 

دلجویی کند. خبری نیست، جز آه و افسوس و سوگ و مصیبت و مرگ...
قاصدک، ابرهای عالم شب و روز در دلم می گرید

راهی فرودگاه هستم، برای شرکت در سمینار جشنواره »جبار باغچه بان« 
در تبریز و مرند. در پیام کوتاهی خبر درگذش��ت »عزت مهرآوران« را برای 
جنوبی ها فرس��تادم. استاد بزرگمهر توصیه می کند مطلبی بنویس و بفرست 
برای روزنامه. یادآور می ش��ود در هواپیما بنویس و برایم بفرس��ت. یاد تیتر 
گ��زارش او در ۳۰ س��ال قبل در مجله نمایش افت��ادم »از برج آزادی تا برج 

ایفل راهی نیست«...
این ش��یوه نوش��تن را از خود او آموخته ام. بزرگمهر، استاد مطبوعاتی من 
بوده. قلمی ش��فاف، تیزبین و موش��کاف با ذوقی ادبی که در رش��ته ادبیات 
و روزنامه ن��گاری آموخت��ه. در محض��ر او بولتن های تئاتر و جش��نواره ها را 

یک شبه منتشر می کردیم و روش 
تهیه خب��ر و خبرن��گاری را... . او 
در روزنام��ه اطلاع��ات صاحب قلم 
بود و س��پس اداره تئات��ر و واحد 
نمایشی  هماهنگی مرکز هنرهای 
ک��ه ه��م حک��م رس��انه و روابط 
عمومی را داش��ت و ه��م تریبون 
مطبوعاتی و خبررسانی هنر تئاتر 

را...
صندل��ی  روی  م��ن  ح��الا  و 
هواپیما و در س��یاهی ش��ب پس 
از »تی��ک آف« هواپیم��ا از پنجره 
کوچک به برج آزادی خیره شده ام 
که در تاریکی کوچک و کوچک تر 
می ش��ود و برای دوست و عزیزی 
می ن��گارم ک��ه دیگ��ر در میان ما 
نیست و آس��مانی شده است. من 
در آس��مان و در محله ابرها دارم 
این س��وگیاد )سوگ یاد( را برایش 
می ن��گارم و هواپیم��ای م��ا نه به 
بلکه  »خوزس��تان«،  غرب  جنوب 
به سوی »شمال غرب« آذربایجان 

در حرکت است.
ان��گار همین دیروز ب��ود که ما 
از خوزس��تان و قبولی در دانشگاه 
تهران در دانش��کده هنرهای زیبا 
ثبت ن��ام کردی��م و در س��ایه مهر 
را  آن  توفی��ق  بزرگمه��ر  اس��تاد 
یافتیم که کارمند شویم و بسیاری 

از چیزها را بیاموزیم.
نخستین جمله و تصویری را که بالای میز استاد دیدم، نوشته ای کوتاه بود 
به خط خوش نس��تعلیق که توجه م��ان را جلب کرد: »این میزها اگر ماندنی 

بود، به من و تو نمی رسید...«
آری؛ او لطف بیکران داشت به همه؛ به ویژه به ما جنوبی ها که خود جنوبی 
ب��ود و همان خصلت های آبادانی ها را در من��ش و روش  اش حفظ کرده بود. 
عزت مهرآوران را که در خوزستان با ناملایمات اداری مواجه شده بود، اوایل 
انقلاب به تهران کش��اند و در اداره تئاتر به کار گماش��ت و همواره هوایش را 

داشت. درست مثل همین حالا که همواره هوای ما را دارد.
مقالات و کارهای مان را دنبال می کند. درس  و مش��ق مان را پیگیر اس��ت 
و هم اوس��ت که بازنشس��تگی مان را تبریک می گوید. بعد از مدتی »عزت« 
را ب��ه واحد هماهنگ��ی مرکز هنرهای نمایش��ی آورد و برایش میز و دفتر و 
دستکی تهیه کرد و به نگارش نشاند و ما توفیق یافتیم که در تهران در کنار 

استادمان عزت مهرآوران باشیم.
من و هوش��نگ هیهاوند که هر دو در مسجدسلیمان و اهواز، شاگرد استاد 
مه��رآوران بودیم، اینجا نیز توفیق مضاعف یارمان ش��ده بود که بخش��ی از 

جنوب را در سایه پرمهر استاد در تهران بازآفرینی کنیم.
عزت مثل همیش��ه ش��وخ، جذاب، خوش تیپ و خوش پوش و شاداب بود. 
بذله گو و دوستداشتنی، خط می نوشت، طرح می زد، شعر می خواند، جملات 

ادبی می نوش��ت، آواز می خواند، سراپا ذوق و خلاقیت بود. چند نمایشنامه از 
او در تهران توسط اکبر زنجانپور و مجید جعفری به چاپ رفت و چند اثرش 
توس��ط انتشارات نمایش به چاپ رس��ید. داوری جشنواره و همایش فرصت 
خوبی بود تا ما بار دیگر ش��اگردی مان را با اس��تاد مه��رآوران تکرار کنیم و 

خوش ایامی بود آن دوران... .
اس��تاد بزرگمهر آن دوران مجله »روزگار وصل« را منتش��ر می ساخت که 
س��بک و س��یاق تازه ای داش��ت و به عبارتی همه فعالیت های مرکز هنرهای 
نمایش��ی ب��ه ایش��ان ختم می ش��د و حض��وری انکارناپذیر داش��ت. او قلب 
هنره��ای نمایش��ی ب��ود و مرکز 
هماهنگی همه امور... . نخس��تین 
نمایش��ی که به خ��ارج رفت و در 
پاری��س روی صحنه آمد، س��وگ 
س��یاووش صادق هاتف��ی بود که 
همه زحمت هماهنگی اش را خود 
ایشان در س��ایه لطف و مساعدت 
عل��ی منتظری کش��یده بود. علی 
منتظری خدماتش در تئاتر ایران 

فراموش ناشدنی است.
آقای مهرآوران در س��ایه لطف 
اس��تاد بزرگمه��ر مج��ال زیادی 
داشت که به نوشتن آثار و بازی در 
تئاترها و سریال ها بپردازد و دوران 
خلاقیت خود را ط��ی می کرد. آه 
که چه زود همه چیز می گذرد... .

ام��روز خبر درگذش��ت اس��تاد 
مه��رآوران، ی��اد جن��وب و دوران 
مرکز هنرهای نمایش��ی را در من 
زنده ک��رده اس��ت؛ دوران خوش 
ب��ا ه��م ب��ودن و کار و فعالی��ت. 
برای ما همان ش��عار شکس��پیر و 
استانیلاوس��کی همچنان الگو بود. 
تئات��ر و زندگی، زندگ��ی و تئاتر... 
تئات��ر و آین��ه طبیع��ت، تئات��ر و 
آینه زندگی... . بس��یاری از شب ها 
به منزل ع��زت می رفتیم تا صبح 
از جن��وب و تئات��ر می گفتی��م و 

می آموختیم.
مهرآوران اس��تادی خلاق بود و 
ذوقی وافر داش��ت. در مسجدس��لیمان او منش��أ و س��رآمد تئاتر بود. خیلی 
زود ب��ه اهواز، مرکز اس��تان دعوت ش��د و مدتی هم در آب��ادان. در اهواز در 
نخستین دوره از ما به عنوان هنرجوی تئاتر امتحان گرفت و پذیرفته شدیم... 
. دست خطش را هنوز دارم. کارشناس تئاتر بود و نمایش  »دالو« در جشنواره 
تئاتر کشور خوش درخشیده بود. او و احمد بیگدلی، نویسنده فقید جلوه ای 
ت��ازه از فرهنگ و تئاتر خوزس��تان را به نمایش گذاش��ته بودند. عزت بازی 
درخش��انی داش��ت و خود به صوت خوش آوازهای��ش را می خواند. صدایی 

جذاب که تماشاگر را جذب می کرد و نفس و بیان حماسی اش... .
دکلمه و خوانش اش��عار او بی نظیر بود. ذوق ادب��ی و عرفانی را آمیخته با 
لحن خود در ترکیبی اعجازآمیز به حنجره اش می داد که به دل می نشست... 
. به راس��تی او زندگ��ی اش را وقف تئاتر کرده ب��ود. در اهواز در مرکز آموزش 
تئات��ر اتاقی داش��ت و همان جا زندگی می کرد و هی��چ کاری در زندگی جز 
تئات��ر و نمایش نداش��ت و س��رانجام در تهران به افتخ��ار درجه یک هنری 
ازسوی شورای ارزشیابی نایل شد و حالا به ناگاه در روزگاری وانفسا و ایامی 
هجرانی فروتنانه چشم از جهان فروبست و آسمانی شده است... . و من حالا 
در آسمان دارم این یادداشت را برای دوست، استاد و همکار گرامی می نگارم 
که آسمانی شده است... . و از برج آزادی پیامی را برای برج ایفل می فرستم... 
. هواپیما قصد لندینگ دارد و باید به یادداشتم خاتمه دهم. یادش گرامی... .
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عزت با لهجه غلیظ جنوبی می گفت: ناصر، ولک یک 
یادداشت نوشتم که باید خودم برایت بخوانم:

به دست خود زدُم شستُم بریدُم
فراقت دادُم و غربت خریدُم

همه فعل ها باید با ضمه خوانده شود؛ به سبک ایلات 
قشقایی...

یادداش��ت بهار و بابونه و سیاووش کش��ی را با عشق 
برایم دکلمه می کند و با صدای قشنگش می خواند:

در رس��م ایل یمن، دو روز چهارشنبه آخر سال یکی از مردان ایل، سیاووش 
می شود و یکی سیاووش کش. سیاووش را می کشند و دختر ابر از سوگ سردار 

عشق، گریه کند و زمین را از ماتم سال بیرون آورد...
حالا شنبه، ۱۷ مهر ۱۴۰۰ که چشم را باز و موبایل را نگاه می کنم، خبر رفتن 
عزیزی را که ۳۰ س��ال قبل از اهواز، با اردش��یر صالح پور و هوشنگ هیهاوند و 

شهنی دشتگلی... به تهران آمدند، باز هم بر اثر کرونا می خوانم.
خبر درگذش��ت عزت باورنکردنی، تلخ و س��خت اس��ت. با دلی اندوهگین در 

خود فرو می روم.
عزت نمایشنامه نویسی ایران، رفیق جوانی بود.

ب��ه روزگار تلخ توفیق دیدار مرتب از دس��ت رفته بود، اما خاطرات ش��یرین 
حض��ورش در روزگار وصل و آوازهایش در ش��ب های هماهنگی مرکز هنرهای 
نمایش��ی با انوش��یروان میرزایی و مهرداد بیات و اردش��یر صالح پور و دشتگلی 

و هیهاوند و... همیشه تا پیوستن به او و دیگررفقای رفته با من خواهد بود.
هنرمند ارزش��مند، پرویز پرستویی برایش نوش��ته: انسان شریف، بی حاشیه، 
باس��واد، نمایش��نامه نویس، کارگردان، بازیگر خوب تئاتر، تلویزیون و س��ینما، 
روش��نفکر، ساده، صمیمی، طناز، ش��وخ طبع و یادی کرده از بازی او در آژانس 

شیشه ای و مرد عوضی و...
دکتر صالح پور گفته است: عزت، گل سرسبد تئاتر خوزستان بود. سرزندگی، 
ش��وریدگی، جان ش��یفته، ش��وخ طبعی و آزادگی و هنر و خلاقی��ت او چگونه 

می تواند در خاک نهان شود؟
عزت الله مهرآوران متولد ۱۸ اردیبهش��ت ۱۳۲۸ در مس��جد سلیمان و دارای 

نشان درجه یک هنری بود.
در کلاس شش��م دبستان، در مدرس��ه از او خواستند تا در نقش پسری یتیم 
بازی کند. با همین نمایش پا به صحنه بازیگری گذاشت و نمایشنامه نویسی او 

هم از دبستان آغاز شد.
مهرآوران فعالیت حرفه ای خود در س��ینما را با فیلم می فروش س��ال ۱۳۵۳ 

آغاز و پس از آن در دهها فیلم بازی کرد.
نمایش��نامه های لیک��و، انتظ��ار، س��جلی، جب��ال ب��ارز، قصد، ابریش��م بانو، 

عاشق کشون، رکاب و... از او منتشر شده است.
او در س��ریال های لیسانس��ه ها، فوق لیسانس��ه ها، دزد و پلی��س، هیولا، بچه 
مهندس، می خواهم زنده بمانم، ساخت ایران و بسیاری دیگر خوش درخشید.

عزت می گفت: »من با درد به آگاهی رس��یدم؛ با غم و اندوه به وجود ش��ادی 
آگاه ش��دم. شادی را خوب ش��ناختم و از آن حفاظت کردم. مسیر زندگی من 
همیش��ه پر از تجربه بود و بایگانی ذهنم سال ها تجربه را در خود ذخیره کرده 

است.
هن��وز خانه ندارم، امکانات هنرمندانی که در صحنه های تئاتر عرق ریخته اند 
بس��یار کم اس��ت و انتظار این است که با حمایت های دولت کمی از بار زندگی 

آنها برداشته شود«.
آخری��ن فیلمی که این بازیگر در آن ایفای نقش کرد، خوابم می آد س��اخته 

رضا عطاران است.
و حالا عزت ما به خواب ابدی رفت.

تقویت اقتصاد هنر 
محمدمهدی اس�ماعیلی- وزیر فرهنگ و ارشاد 
اس�امی: ما در هنر و اقتصاد هنر ظرفیت های بسیاری 
داریم و جزو کشورهای مطرح و صاحب جایگاه در تولید 
آثار هنری هس��تیم؛ از این رو در بخش اقتصاد هنر هم 
باید به این رتبه برسیم و تلاش ما این است که بازارهای 
بین المللی را به دست بیاوریم. در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی یکی از حوزه های پراهمیت برای ما س��ازمان 

فرهن��گ و ارتباطات اس��ت و توقع نداری��م رایزن های فرهنگی ما بنش��ینند و 
کارهایی را از دور انجام دهند. ماموریت های اصلی آنها توسعه اقتصاد هنر است؛ 
از این رو کسانی را به عنوان رایزن فرهنگی اعزام خواهیم کرد که صاحب ایده و 
تجربه در این کار باش��ند. کار رایزن های فرهنگی را نباید تنها به برگزاری چند 
نمایشگاه و اجراهای هنری در خارج از کشور تنزل داد، بلکه رایزن های فرهنگی 
باید برای کش��ور آورده داشته باشند و از این استعداد و ظرفیت بزرگ باید بهره 

گرفت، این یک مزیت مطلق برای کشور است.

یک سوم درآمد کشور در اختیار ۱۰ درصد! 
۱۰ درص��د ثروتمند جامع��ه )دهک دهم( حدود ۳۲ درصد از درآمد کل را به 
خود اختصاص داده اند، این در حالی اس��ت که سهم ۱۰ درصد کم درآمد جامعه 
از درآمد کل تنها ۲درصد برآورد ش��ده اس��ت. این سهم در سال ۹۸ حدود ۲.۳ 
درصد بوده اس��ت؛ بنابراین می توان گفت ش��کاف افراد فقی��ر با دهک  پردرآمد 
افزایش یافته است. بالاترین سهمی که دهک اول از درآمد کل ۴۰ سال گذشته 
داش��ته، به س��ال های ۹۰ و ۹۱ برمی گردد. در س��ال ۹۰ این سهم ۲.۶۳ درصد 

برآورد شده است.
  سهم دهک دهم از درآمد کل در سال گذشته ۳۱.۲ درصد برآورد شده است؛ 
به عبارت دیگر ۱۰ درصد جمعیت ایران به تنهایی حدود یک س��وم درآمد کل را 
در اختیار خود دارند. بیشترین سهمی که دهک دهم از درآمد کل در ۲۰ سال 
گذشته داشته، به سال ۱۳۸۰ بازمی گردد. در این سال سهم ثروتمند ترین دهک 
از درآمد کل ۳۳.۹ درصد برآورد ش��ده است. کمترین سهم هم به سال های ۹۰ 
و ۹۱ تعلق دارد. س��هم دهک دهم در س��ال ۹۰ حدود ۲۹ درصد از درآمد کل 

برآورد شده است. 
برآورد می ش��ود درآمد در جمعیت دهک دهم ش��کاف بالایی داش��ته باشد، 
به طوری که س��هم زیادی از درآمدی که به دهک دهم تعلق دارد، س��هم افراد 
و جمعی��ت قلیلی از همین ۱۰ درص��د ثروتمند ترین اس��ت. درآمد ۱۰ درصد 
پردرآمد ترین نسبت به درآمد ۱۰ درصد کم درآمد ترین در سال گذشته ۱۳.۹۶ 
درصد برآورد ش��ده اس��ت؛ به بیان س��اده تر ثروتمند ترین دهک حدود ۱۴ برابر 
فقیر ترین دهک درآمد کس��ب کرده اس��ت. این موضوع به معنی بیش��تر شدن 

شکاف درآمدی بین دهک اول و دهک دهم است. 
ده��ک پنجم را تا ح��دودی می توان دهک میانی از نظر درآمد در نظر گرفت. 
س��هم این دهک از درآمد کل در سال گذش��ته ۶.۷۳ درصد برآورد شده است؛ 
به بیان دیگر ۱۰ درصد جامعه ایران که در میان قش��ر متوس��ط از نظر درآمدی 

قرار دارند، سهم شان از درآمد کل به ۷ درصد هم نمی رسد. 
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» صاحب امتیاز: موسسه فرهنگی و مطبوعاتی »
مدیرمسئول:  ناصر بزرگمهر

سردبیر:عاطفه خسروی

روزنامه   با 63 امتیاز رتبه 2
در میان روزنامه های تخصصی  مقام  1
در میان روزنامه های اقتصادی مقام 2

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی
عضو انجمن مدیران رسانه                                                     

عضو تعاونی مطبوعات

حقا که چش��م چو چش��مه بگرید به های های بر بوس��تان که سرو 
بلند از میانه رفت

- آواز بال فرشتگان بر فراز تو
ت��ا به آرامگاهت... ]دعای هوراش��یو، در تودیع همل��ت، بر مزار او... 

»ویلیام شکسپیر«[
ناگهان غروب کدامین ستاره

ژرفای شب را چنین بیش برده است؟! 
پاییز غریبی اس��ت؛ به جای برگریزان خزانی، انس��ان ها، فروتنانه از 

شاخسار زندگی فرو می ریزند.
استاد عزت الله مهرآوران 

عزت تئاتر خوزستان
نمایش��نامه نویس، شاعر، طراح، آوازخوان و بازیگر و کارگردان تئاتر 

ایران و چهره نام آور تئاتر خوزستان از میان ما رفت.
این جمله را چه آس��ان می توان نوش��ت و چه دش��وار می توان باور 

کرد!! 
س��رزندگی، شوریدگی، جان شیفته، ش��وخ طبعی و آزادگی و هنر و 

خلاقیت او چگونه می تواند در خاک نهان شود؟! 
عزت مهرآوران گل سرسبد تئاتر خوزستان بود، چهره ای شاخص و 
ممتاز که از مسجدسلیمان بختیاری بر آمد و در اهواز و تهران و ایران 

قد کشید و بالید و یکدم در این ظُلام درخشید و جست و رفت...
- نخس��تین بار در تئاتر اهواز او دس��ت مرا گرفت و شیوه راه رفتن 
آموخت... او حالا س��اکن محله ابرهاس��ت و خوزستان و ایران نام این 
هنرمندش را برای همیشه به جاودانگی می سپارد و سوگوار اوست...

- چندان که غم به جان ما بارید... باران به کوهستان نبارید...
اردشیر صالح پور
1۷ مهر 1400

به یاد عزت الله مهرآوران، هنرمند بزرگ تئاتر خوزستان  
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